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OPRAVA ASFALTOVÉ KOMUNIKACE V HLAVŇOVĚ - 1. etapa
Ke konci října 2024 byla zahájena oprava místní (páteřní) as-

faltové  komunikace  v  Hlavňově.  V  listopadu  2024  byla  dokonče-
na 1. etapa zamýšlené opravy páteřní komunikace, a  to od domu  
č.p. 47/č.p. 23, kde je hranice krajské silnice č. III/303 21, po dům 
č.p. 96 v Hlavňově ve stoupání směrem k Hostinci U Doležalů.

Provedení 2.  etapy opravy komunikace  – od domu č.p.  96 po 
parkoviště u odbočky na Hvězdu - je plánováno na rok 2025.

V  celé  délce úseku byla  komunikace  se  stávajícím asfaltovým 
povrchem, který byl dožilý.

Stávající  asfaltový  povrch  byl  vyfrézován  v  předpokládané 
mocnosti 120 mm. Odfrézovaný povrch byl přehutněn a následně 
byly provedeny statické zatěžovací zkoušky pro zjištění únosnosti 
nezpevněných vrstev zeminy pod komunikací. V místech s nevyho-
vujícími výsledky – nakonec se jednalo o 100 % z celkové plochy – 
byla provedena tzv. „recyklace za studena“, kdy stávající podkladní 
vrstvy byly  „za  studena“ promíchány s pojivem, zde s  cementem, 
čímž  se  dosáhlo  náhrady  nové  podkladní  vrstvy  štěrku.  Vrstva 
„recyklace za studena“ byla provedena o mocnosti 150 mm.

Na sanovaný povrch byl aplikován  infiltrační postřik v množ-
ství  1,0  kg/m2  zbytkového  množství  pojiva  a  následně  byl  dne  
20.  listopadu  položen  asfaltový  beton  pro  podkladní  vrstvy  ACP 
16+ 50/70 tl. 40 mm.

Po  provedení  podkladní  asfaltové  vrstvy  byl  aplikován  spo-
jovací  postřik  v množství  0,5  kg/m2  zbytkového množství  pojiva  
a na tuto vrstvu byl dne 21. listopadu položen asfaltový beton pro 
obrusné vrstvy ACO 11 50/70 tl. 30 mm.

Nové svrchní asfaltové souvrství byly tedy položeny v celkové 
mocnosti 70 mm.

Stavební  práce  na  základě  výběrového  řízení  realizovala  ob-
chodní společnost STRABAG a.s.,  IČ: 60838744, sídlem Kačírkova 
982/4, 158 00 Praha 5 (dále i „zhotovitel“).

Původně  navrhovaná  výška  asfaltové  vrstvy  byla  pouhých  
40 mm, což zhotovitel v rámci konzultace provedení stavby označil 
za nedostatečné. Město zvážilo jeho připomínku a z důvodu zajiš-
tění  delší  životnosti  asfaltového povrchu komunikace přístoupilo  
na změnu rozsahu zakázky.

V místech vjezdů na  soukromé pozemky byly před samotnou 

pokládkou asfaltového souvrství osazeny nájezdové silniční obruby 
pro vyloučení následných poruch při přejezdech vozidly. Po osazení 
obrub byla vyspravena plocha za obrubou v šířce cca 0,5 m vrstvou 
štěrkodrtí  frakce 0/16 mm o  tloušťce cca 100 mm. Po provedení 
obrusné asfaltové vrstvy byla vyspravena plocha za obrubou v šíř-
ce  cca  0,5 m vrstvou ornice  tl.  150 mm a na  jaře  bude následně 
zatravněna.

Komunikace je ve stávajícím stavu odvodněna do uličních vpus-
tí.  Stávající  uliční  vpusti  zůstanou  zachovány,  nové  vpusti  nebyly 
zřizovány.

Děkujeme  občanům  Hlavňova  za  trpělivost  a  hlavňovskému 
osadnímu  výboru  za  pomoc  při  organizaci  stavby,  zejména  pak  
za předávání aktuálních informacích o stavbě místním občanům.

Informace o prováděných  rekonstrukcích  vybraných místních 
komunikací  je  možné  zhlédnout  na  webových  stránkách  města 
www.policenm.cz ,  v  sekci  Rozvoj města:  https://www.policenm.
cz/rozvoj-mesta/investice a údržba/.

Celkové náklady na provedení 1. etapy opravy páteřní komuni-
kace činily 6,127 mil. Kč včetně DPH.

Ing. Dušan Šedek, investiční technik
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SLOVO STAROSTY
Vážení občané,

měsíc prosinec jsme tradičně zahájili 
oblíbenou akcí – slavnostním rozsvícením 
vánočního stromu na náměstí. Letošní nová 
světelná výzdoba vnesla do centra měs-
ta ještě větší nádech adventní atmosféry, 
a jsem rád, že jsme mohli společně sdílet 
tuto radostnou chvíli. Děkuji všem, kteří se 
na přípravě této akce podíleli, i Vám, kteří 
jste svou účastí přispěli k jejímu úspěchu  
a naplnění.

První listopadové dny patřily vzpomín-
ce na zesnulé, při níž jsme se tradičně sešli 
na našem hřbitově, abychom uctili památ-
ku našich blízkých. Letošní obřad proběhl 
s jistou dávkou improvizace, neboť se jej 
nemohl zúčastnit pan farář Pilka kvůli ne-
čekané poruše svého vozidla. Přesto věřím, 
že se nám podařilo uchovat důstojnost to-
hoto okamžiku, jenž je pro mnohé z nás pří-
ležitostí k zamyšlení nad hodnotou života 
a času, který trávíme s těmi, na nichž nám 
záleží.

Listopad byl také ve znamení dokon-
čování několika významných investic, jež 
přispějí ke zlepšení kvality života v našem 
městě. V Hlavňově jsme završili první etapu 
kompletní rekonstrukce hlavní průjezdní 
komunikace. U koupaliště jsme nahradi-
li dlouhodobě poškozenou a již stavebně 
nevyhovující panelovou cestu novou asfal-
tovou komunikací, která jistě potěší nejen 
místní obyvatele, ale i návštěvníky našeho 
koupaliště v letní sezóně.

Další významnou událostí měsíce byla 
vzpomínková akce k 35. výročí Sametové 
revoluce, kterou jsme 17. listopadu uspořá-
dali společně s organizátory festivalu Jeden 
svět, vedenými paní Michaelou Maškovou. 

Na improvizovaném pietním místě jsme za-
pálili svíčky a položili květiny na památku 
těch, kteří bojovali za svobodu a demokra-
cii. V podloubí radnice zazněly písně Karla 
Kryla v podání pana Michala Roška, a poté 
jsme se přesunuli do Zeleného domečku, 
kde jsme promítali film 1989: Z dopisů psa-
ných přes železnou oponu. Promítání, do-
plněné zajímavou diskusí, uvedl pan Pavel 
Frydrych. Tato událost nám připomněla 
nejen význam listopadových dnů let 1939  
a 1989, ale také důležitost občanské anga-
žovanosti a soudržnosti.

V listopadu jsme také pořádali setkání 
se zástupci bytových domů na sídlišti, které 
se týkalo plánované rekonstrukce teplovod-
ního rozvodu. Jednatel Technických služeb, 
Ing. Aleš Freiwald, představil připravovaný 
projekt, jehož cílem je snížit tepelně-ener-
getické ztráty a zajistit spolehlivost dodá-
vek tepla do budoucna. Tato oprava je ne-
zbytná nejen s ohledem na technický stav 
stávajícího rozvodu, ale také jako prevence 
proti neplánovaným odstávkám, k nimž již 
letos během topné sezóny došlo. Na tento 
projekt jsme získali 50% dotaci, přičemž 
zbývající náklady budou pokryty úvěrem, 
jehož splácení bude zajištěno úsporami  
z nižších tepelných ztrát. Tato opatření sice 
pravděpodobně neumožní přímé sníže-
ní cen tepla, ale přispějí ke stabilizaci cen  
a zvýší spolehlivost systému do budoucna.

Mezi mé další významné aktivity patřilo 
jednání se senátorem Martinem Červíčkem, 
při kterém jsme diskutovali nejen rozvojo-
vé projekty našeho města, ale i otázky le-
gislativní. Věnovali jsme se například téma-
tům spojeným s návrhy na slučování škol  
a školek, které vnímáme jako nepříznivé, či 

úpravám pravomocí městské policie, která 
by v budoucnu mohla efektivněji dohlížet 
na bezpečnost dopravy, včetně úsekového 
měření rychlosti.

Na společném jednání starostů okresu 
Náchod jsme mimo jiné navštívili nový spol-
kový dům v Náchodě, kde jsme si prohlédli 
expozice věnované významným osobnos-
tem regionu – architektu Janu Letzelovi  
a spisovateli Josefu Škvoreckému. Diskuto-
vali jsme také o přípravě stavby obchvatu 
města Náchod, která se stále zpožďuje kvůli 
administrativním komplikacím ve výběro-
vém řízení na dodavatele.

Závěrem měsíce jsme se intenzivně 
věnovali přípravě návrhu rozpočtu města 
pro rok 2025. Vzhledem k očekávanému 
nižšímu růstu ekonomiky jsme byli nuce-
ni plán investic příštího roku mírně ome-
zit. I přesto však pokračujeme v přípravě 
klíčových projektů jakými jsou Sportpark 
Ostašská, výstavba bytových domů, instala-
ce fotovoltaických elektráren na budovách 
škol nebo zázemí pro turisty na Hvězdě. 
Podrobnosti Vám přinesu v dalším čísle 
měsíčníku po schválení rozpočtu zastupi-
telstvem města.

Na závěr mi dovolte popřát Vám všem 
klidné a požehnané adventní období a ra-
dostné prožití vánočních svátků. Pojďme 
společně vzpomenout na křesťanský vý-
znam Vánoc, ale i na tradice, které nás spo-
jují. Těším se, že si s Vámi budu moci popřát 
osobně, například při tradičním vánočním 
vytrubování 23. prosince na náměstí.

S úctou
J. Škop, starosta

INFORMACE Z RADNICE

Informace ze sociálního odboru...
Spolupráce se seniory z Radkowa pokračuje

V rámci projektu příhraniční spolupráce financovaného 
z Euroregionu Glacensis navštívili poličtí senioři spolkový dům 
ve Scinawce Gornej. Zde se pravidelně scházejí senioři z Gminy 
Radkow na společných akcích. Tentokrát byl připraven workshop, 
při kterém senioři pod vedením zkušené lektorky vyráběli dekora-
ce. Akce proběhla 12.11. v odpoledních hodinách. Kromě tří výrob-
ků si každý z nás odnesl příjemný zážitek ze společného tvoření. 

Hostitelé pro nás měli připravené i malé občerstvení a také pozvání 
na další workshop, který proběhne 3.12.2024 a tématem budou 
vánoční dekorace. V rámci projektu nás čeká ještě jeden celodenní 
společný výlet po okolí Police nad Metují, který proběhne v květnu 
2025. Zatím naše příhraniční spolupráce probíhá ke spokojenosti 
na obou stranách hranice.

Mgr. Olga Landová, vedoucí sociálního odboru
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INFORMACE Z RADNICE

SLOVO MÍSTOSTAROSTY RADKA STARÉHO
Vážení a milí spoluobčané, 

je před námi poslední měsíc roku 2024, 
měsíc ve znamení příprav na svátky vánoč-
ní a blížící se konec roku. Na úřadě je to 
měsíc, kdy vrcholí přípravy spojené s pří-
pravou rozpočtu a plánem investičních akcí 
na rok 2025. Níže bych Vás rád seznámil  
i dalšími akcemi či jednáními, které se ode-
hrály od konce října do uzávěrky tohoto čís-
la měsíčníku. 

22. 10. jsem zavítal do Hradce Králové 
na akci Kulatý stůl pro veřejnou správu: 
Město v datech. Po úvodním představení 
organizátorů jsme měli možnost získat in-
formace o sběru dat (dopravní chování, so-
ciální služby, cestovní ruch apod.) a jejich 
následném využití při plánování rozvoje 
města, další blok byl věnován tzv. Smart 
city a v posledním bloku jsme byli sezná-
meni s možností využívat data mobilních 
operátorů např. v lepším plánování dopra-
vy. Odpoledne jsme se přesunuli společně 
s panem starostou a panem tajemníkem na 
Dobrovolný svazek obcí Policka, který se 
tentokrát konal v hasičském sále ve Velkých 
Petrovicích.  Bylo potřeba zvolit zástupce 
pro destinační management Broumovsko, 
o. p. s., dále jsme řešili projekt na pořízení 
opakovatelně použitého nádobí a obalů, 
řešení infrastruktury pro jejich uskladnění 
a také problematiku spisové služby na jed-
notlivých úřadech.

Za poslední měsíc jsem byl pozván na 
dvě vernisáže, jedna se odehrála v Muzeu 
papírových modelů, kde můžete shléd-
nout expozici modelářské tvorby dvojice 
z Polska, druhá se konala v Zeleném do-
mečku, tam až do 8. 12. můžete navštívit 
sběratelskou výstavu Papírové ubrousky  
a filumenistické aršíky. 

V uplynulých dnech se také odehrá-
ly dva pietní akty, jeden se konal 28. 10. 
v Bezděkových sadech u Lípy svobody, spo-
lečně s panem starostou jsme uctili památ-
ku vzniku samostatného československého 
státu a připomněli si tak jeden z nejvýznam-
nějších státních svátků. Druhý se konal  
11. 11. na polickém hřbitově, kde byl připo-
menut Den veteránů. Děkuji všem, kteří se 
pietních aktů zúčastnili, zástupcům TJ Sokol 
Police nad Metují, skautům či ostrostřelcům. 

Předposlední den měsíce října byl svát-
kem pro polický fotbal, do našeho města 
zavítal tým z Mladé Boleslavi. Akce byla 
organizačně náročná a já děkuji všem, kteří 

přiložili ruku k dílu a zasloužili se o propa-
gaci našeho města. 

Ve stejný den se konalo 5. veřejné za-
sedání zastupitelstva města. Na programu 
byly již tradiční majetkové záležitosti, ale 
došlo také k odsouhlasení změny v počtu 
zastupitelů na další volební období. Těší mě 
zájem i z řad občanů, kterým tímto děkuji 
za účast. Zároveň Vás pozvu na poslední 
zasedání zastupitelstva v tomto roce, které 
se bude konat 11. 12. od 17 hodin na sále 
Pellyho domů. 

První listopadovou neděli jsme společ-
ně s panem starostou zašli poděkovat hasi-
čům a zástupcům technických služeb, kteří 
přiložili pomocnou ruku v době zářijových 
povodní. 

8. 11. jsme se zúčastnili setkání staros-
tů a místostarostů okresu Náchod, které 
bylo spojené s exkurzí nového spolkového 
domu. Dále se řešila možná finanční pod-
pora spolku Český červený kříž, který pro 
činnost v našem okrese potřebuje základní 
vybavení, a dofinancovat výstavbu plechové 
garáže pro sanitku. 

Druhou listopadovou neděli proběhl 
v našem městě Martinský trh, tentokrát 
byl pojatý trochu jinak, než jsme doposud 
byli zvyklí. Na náměstí nebyly jen stánky, 
ale proběhl také doprovodný program. 
Návštěvníci mohli shlédnou ukázku starých 
řemesel v polické Dřevěnce, v knihovně si 
vyrobit lampión, zúčastnit se průvodu se 
sv. Martinem, či si dát něco na zahřátí a po-
slechnout si živou hudbu. Doufám, že touto 
akcí máme nakročeno k další polické tradici 
a děkuji všem, co se na ni organizačně podí-
leli, ale i Vám návštěvníkům. 

V uplynulých dnech byly také dokonče-
ny práce na 1. etapě nového požárního řádu 
našeho města. Ten, který je aktuálně platný, 
nevyhovuje krajskému nařízení. V tuto chví-
li máme v ruce mapové podklady a určení 
zdrojů požární vody v našem městě. Další 
etapy vedoucí k dokončení této zakázky 
proběhnou v dalším roce. 

Intenzivně jsem se také věnoval poptáv-
kovému řízení na dodavatele herních prvků 
na hřiště do Pěkova. Bylo osloveno 5 firem. 
S některými jsem zajel ukázat místo, kde by 
nové prvky měly být umístěny. Cenovou na-
bídku předložily 4 firmy. Vítěz tohoto řízení 
byl schválen radou města, a může tak být 
zahájena výroba nových prvků. Instalace 

proběhne v dalším roce. 
Společně se sportovním referentem 

jsem řešil plán oprav a údržby na našem 
koupališti, který by měl být splněn před 
otevřením nové sezóny. Je např. potřeba vy-
řešit rozpadající se oplocení, nátěry okapů  
a další údržbu staveb na koupališti. 

Sešla se také hodnotící komise o posou-
zení kvalifikace přihlášených dodavatelů 
podlimitní zakázky Sportpark Ostašská. 
Dále proběhlo jednání s jednatelem spo-
lečnosti Dotace bez starosti, která by nám 
měla pomoci s podáním žádosti o dotaci na 
výše uvedenou zakázku. 

Dále probíhají po celý měsíc pravidel-
né kontrolní dny na stavbách, které mají 
být během listopadu dokončeny. Jedná se  
o opravu cesty v Hlavňově, dále asfaltování 
komunikací v Polici nad Metují a dokonče-
ní výstavby parkoviště V Rokli. Děkujeme 
všem za dodržování nutných omezení a také 
za trpělivost. Plán realizace se mění doslova 
ze dne na den a často se přizpůsobuje po-
časí, někdy je nutné vyřešit nenadále kom-
plikace. Věřte, že se snažíme informace po-
dávat s dostatečným předstihem, často se 
kolegové z IMŽP snaží komunikovat přímo 
s obyvateli dotčených částí města. Bohužel 
se ale ukazuje, že ne vše je možné vědět ně-
kolik dní dopředu. 

15. 11. jsem se velmi rád zúčastnil 
Lyžařského plesu, který zahájil plesovou 
sezónu v našem městě. Díky perfektní or-
ganizaci a dobrému výběru hudební kapely 
vládla dobrá nálada a velmi mě potěšila hoj-
ná účast tanečníků. 

Přijal jsem také pozvání od paní 
Hejnové do polické dřevěnky, kde proběh-
lo předání rukodělných výrobků klientům, 
kterými jsou např. Domov důchodců v Polici 
nad Metují či Hospici v Červeném Kostelci. 
Pozvání si velmi vážím a děkuji i takto ve-
řejně za vaši záslužnou činnost.

Závěrem mi dovolte popřát Vám všem 
klidné prožití celého Adventu a svátků vá-
nočních. Snad budou naplněny hlavně ra-
dostí a pohodou. Věřím, že s mnohými z Vás 
se potkám na akcích města konaných bě-
hem prosince a osobně Vám tak budu moc 
popřát prožití pohodových Vánoc, ale také 
především zdraví a úspěšné vykročení do 
roku 2025.

S úctou
Radek Starý, místostarosta

Jak se objednat na rehabilitaci a do ortopedické ambulance:
Na rehabilitace k MUDr. Faltovi Je nutné se 

objednávat přes recepci na čísle 495 499 720. 
Ordinační doba ve čtvrtek od 13 –16 

hod.
Na stejném čísle je třeba se objednat i k 

návštěvě ortopedické ambulance k MUDr. 
Krumphanzlovi, 

Ordinační doba čtvrtek - 16:00 - 18:00 
- poslední čtvrtek v měsíci
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SLOVO MÍSTOSTAROSTY JAROSLAVA SOUČKA
Vážení spoluobčané, milí Poličáci,

nevím, jak vám, ale mně připadá, že 
ten čas běží nějak zrychleně, překotně. 
Dokladem budiž právě to, že už je tu zase 
závěr roku. Člověk se ani nestačí ohlédnout 
za létem a jsou před námi Vánoce. Ale co už, 
nic s tím nenaděláme.

Pojďme tedy rovnou ke kultuře. Rád 
bych se ještě ohlédnul za Svatomartinskými 
trhy, které se díky kreativitě a energii kolegů 
z CKVS Pellyho domy podařilo resuscitovat 
do podoby – řekl bych – náramné. Byly trhy 
na náměstí, v Dřevěnce ukázka řemesel,  
v knihovně výroba lampionů, k tomu vyhrá-
vala živá hudba a i na ten průvod se Svatým 
Martinem na opravdovém bílém koni došlo!

Podařila se další komunitní a společen-
ská událost a nastartovala se další tradiční 
polická akce.

Moc za to děkuji!
Další potěšující zpráva je z taneč-

ních kurzů, které každoročně pořádáme 
v Pellyho domech. Vyšli jsme vstříc veřej-
nosti a velké poptávce a otevíráme ještě 
druhý běh tanečních. Jsem potěšený, že naši 
mladí mají takový zájem o klasické tance, 
které se pojí se slušným chováním, etiketou 
a noblesou. Tedy tím, co naší současné spo-
lečnosti tak trochu (či spíše hodně) chybí.

A když už jsem se dotknul mladé ge-
nerace – odběhnu od kultury ke školství. 
V polovině listopadu jsem – jakožto její 
předseda – svolal další jednání školské rady 
ZŠ v Polici nad Metují. Na pořadu dne bylo 
schválení nového školního řádu a dále jsme 
zevrubně probírali nový strategický plán 
školy na roky 2024 až 2030. Je velmi dobře 
zpracovaný, je v něm spousta podnětných 
návrhů, které budou jistě přínosem jak pro 
pedagogy, tak především pro naše žáky. 

Ale zpět k „mému“ oboru. Dne 8. listopa-
du proběhlo poslední představení v rámci 
76. Polických divadelních her – tragikome-
die „Vítr ve větvích topolů“ od červenokos-
teleckých (a hronovských) ochotníků. A jak 
jsem minule avizoval, i Polické divadelní 
hry jsme oproti minulým letům ozvláštnili 
o novinku – diváckou soutež. Diváci mohli 
dát svůj hlas v podobě žetonu-knoflíku hře, 
pokud se jim líbila. A já už nyní mohu vy-
hlásit, že představení, které se líbilo nejví-
ce a získalo nejvíc žetonů bylo právě „Vítr 

ve větvích topolů“. Kostelečákům gratuluji, 
rádi jim v nejbližší době osobně předáme 
diplom za divácky nejúspěšnější inscenaci 
a věcný dar.

Další změna je z ranku personálních. 
Pracovnice našeho Informačního centra 
Daniela Vojtěchová se rozhodla „změnit 
dres“ a přestoupit do týmu polické knihov-
ny na dětské oddělení.  Na jednu stranu je 
mi to líto, na druhou stranu jí novou práci 
moc přeju a jsem si jistý, že pro knihovnu 
bude velkým přínosem. Vlastně mi to líto 
nemusí být vůbec, protože je to jen přesun  
v rámci „jednoho domu“.

Danče tímto děkuji za její dosavadní 
práci, které si já osobně velmi vážím – za její 
nápady, kreativitu, za to, jak se – především 
v posledním roce – věnovala našim sociál-
ním sítím. 

Neodkladně jsme proto vyhlásili výbě-
rové řízení, které jsme realizovali třetí tý-
den v listopadu. Přihlásilo se dost uchazečů, 
měli jsme tedy z čeho vybírat a skutečně 
jsme vybrali. Dovoluji si oznámit, že od led-
na v Informačním centru nastoupí nová ko-
legyně Mgr. Lada Mazurková.

Předposlední víkend v listopadu 
Kolárovo divadlo ožilo doslova od rána do 
večera. Tak jako loni zde zkouší frekventan-
ti druhého ročníku Hradecké divadelní kon-
zervatoře, kterých je tentokát pětadvacet 
z celé republiky. V neděli odpoledne bylo 
jejich snažení korunováno absolventským 
představením, po kterém došlo ke slavnost-
nímu předání diplomů.

Do Kolárova divadla vás chci pozvat i 
v prosinci – 14. prosince na vánoční kon-
cert Prima Jazz Bandu, který jste měli 
možnost poznat už v létě na koupališti na 
jejich swingové tančírně a víte tedy, že jsou 
opravdu výborní a koncert bude stát za to. 
V neděli 17. prosince na představení „Otec“. 
Dojemnou a současně vtipnou tragikomedii 
o jednom smutném fenoménu naší doby ‒ 
o Alzheimerově chorobě, ve které herecky 
exceluje Jan Vlasák. Ostatně, cituji divácké 
recenze: „Velmi silné. Herecký koncert pana 
Vlasáka.“, „Opravdu silný divadelní zážitek. 
Skvělé výkony všech. Husina... Viděl jsem 
8x.! Půjdeme znovu.“ Netřeba k tomu nic 
dodávat, zkrátka: sejdeme se v divadle!

Na úplný závěr si vás dovolím za kul-
turu navnadit na výseč toho, co nás čeká 

v novém roce.  Kromě na únor přesunutého 
divadla „Berlín, Berlín“, v březnu přivítáme 
Divadelní spolek Kašpar s hrou Patricka 
Marbera „FC Rudý lev“ s Janem Potměšilem 
v hlavní roli a začátkem dubna unikátní 
koncert Ondřeje Rumla - one man show „Na 
hubu“. Viděl jsem a byl jsem naprosto uhra-
nutý, jedná se o vyjímečný zážitek, věřte mi.
Moji milí,

jsou před námi Vánoce roku 2024. Přeju 
vám hodně duchovních dárků, malých i vel-
kých radostí plynoucích zejména z času vě-
novanému svým blízkým. Buďte jimi obklo-
peni. Mějte se svátečně!

Váš Jarda Souček
Mgr. Jaroslav Souček, místostarosta

MĚSTSKÁ ZELEŇ 
V průběhu aktuálního období vegetač-

ního klidu došlo a ještě dojde k pokácení 
několika stromů veřejné zeleně. V první 
řadě se jednalo o prosychající stromy po-
dél silnice do Petrovic, které byly již pro-
vozně nebezpečné. Dále to byly čtyři mladé 
jeřáby ptačí u odtokového příkopu ze dol-
ního poldru pod Klůčkem, který má příliš 
prudkou a zerodovanou severní stranu,  
a stromy znemožňovaly jeho opravu. Na 
jaře budou tyto stromy nahrazeny novou 
výsadbou. Následně nás čeká pokácení 

dvou již značně narostlých smrků ve stře-
du Honů, které jsou provozně již velmi ne-
bezpečné a dvou javorů nad chalupami pod 
Žďárskou ulicí, které již výrazně komplikují 
údržbu soukromých nemovitostí a začínají 
být provozně nebezpečné.    

Na závěr roku byla ještě naplánovaná 
výsadba krátkého krajinného stromořadí 
podél severní strany počátečního úseku 
cesty do Klučanky, z místních dřevin javor, 
jeřáb, třešeň ptačí, lípa a dub. 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n.M.

ROZPIS LÉKAŘŮ
stomatologické služby

prosinec 2024
Služba je zajištěna v době 

od 8.00 do 12.00 hodin
Datum  Lékař  Tel. č.
07. 12. a 08. 12.
MUDr. Daniel Blažek
17. listopadu 388, Police n. Met 491 543 844
Frydent s.r.o. (MDDr. Jana Kyselá) 
Rokolská 123, Nový Hrádek 495 496 030
14. 12. a 15. 12.
MUDr. Jan Šnajdr
Náchodská 548, Velké Poříčí 491 482 850
Zubní Sedláčkovi s.r.o. 
Kostelecká 1204, Náchod 491 426 926
21. 12. a 22. 12.
MUDr. Renata Čábelková
Jiřího z Poděbrad 937, Hronov 491 482 911
MUDr. Lucie Strnadová
Z. Němečka 130, Jaroměř-Josefov 491 812 495
24. 12.
Stomatologická s.r.o. (MDDr. M. Špačková)
Běloveská 123, Náchod 703 600 915
25. 12.
MUDr. Jan Kubec
17. listopadu 388, Police n. Met. 491 543 398
Stomatologie RZ s.r.o. (MDDr. Lubomír Šeda)
Komenského 72, N. Město n. Met. 491 472 946
26. 12.
Stomatologická s.r.o. (MDDr. Pavel Jirásek)
Běloveská 123, Náchod 703 600 915
MUDr. Jana Malíková
Denisovo nábřeží 665, Náchod 491 428 885
28. 12. a 29. 12.
ZNL s.r.o. (MUDr. Petr Houštěk)
Machov 119  602 333 466
MUDr. Olga Záplatová
Husovo nám. 36, Česká Skalice 491 452 447
01. 01. 2025.
MUDr. Jan Klimek
Českých bratří 407, Náchod 491 427 603
MUDr. Petr Juran
Komenského 10, N. Město n. Met. 491 472 721
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PODZIMNÍ KONTROLA  
KVALITY VODY Z JULINKY

Začátkem října bylo prove-
deno podzimní kolo pravidel-
né kontroly voda z artézského 
prameníku Jůlinka na polickém 
náměstí. Kontrolu pro město 
zajišťuje a správnost údajů 
garantuje na základě smlouvy  
o dílo RNDr. Ivan Koroš, jed-
natel Hydrogeologické společ-
nosti Praha. Odběry vzorků 
byly provedeny při vydatnosti 
přetoku cca 0,7 l/s a odebra-
né vzorky analyzovala v krá-
ceném režimu akreditovaná 
Ekologická laboratoř PEAL s.r.o. 
Praha. Výsledky jsou porovná-
vány s vyhláškou č. 252/2004 
Sb., v platném znění, kterou se 
stanoví hygienické požadavky 
na pitnou vodu a četnost a roz-
sah její kontroly. 

Z výsledků vyplývá, že voda z Jůlinky je středně mineralizovaná a po 
stránce chemické i bakteriologické vyhovuje limitům pro pitnou vodu 
bez úpravy. Z důvodu vyššího obsahu dusičnanů (44 mg/l), není tato voda 
vhodná pro přípravu umělé výživy kojenců (limit pro přípravu kojenecké 
stravy je 15 mg/l). Protokol o zkoušce č. 14010/2023 je k dispozici na po-
lické radnici, odbor IMŽP. Následná kontrola bude provedena na jaře 2024.  

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.
RNDr. Ivan Koroš, HG společnost, s.r.o.

ukazatel jednotka skutečnost limit, optimum
tvrdost (Ca+Mg) mmol/l 2,6 2 - 3,5

konduktivita (vodivost) mS/m 54,4 125 (25 - 50)
zákal ZF 0,07 5
NEL mg/l < 0,10

rozpuštěné látky mg/l 388 1000 (200 - 400)
hořčík mg/l 6,10 20 - 30
vápník mg/l 96,0 40 - 80
sodík mg/l 2,40 200
hliník mg/l < 0,005 0,2
železo mg/l < 0,050 0,2
měď ug/l 1,1 1000

mangan mg/l < 0,020 0,05
chrom ug/l < 1,0 50

kadmium ug/l < 0,2 5
nikl ug/l < 2,0 20

selen ug/l < 1,0 10
olovo ug/l < 1,0 10
bór mg/l < 0,010 1

sírany mg/l 33,4 250
chloridy mg/l 12,0 100
fluoridy mg/l < 0,2 1,5

dusičnany mg/l 44,0 50
dusitany mg/l < 0,01 0,50

hydrogenuhličitany mg/l 240
arsen ug/l < 1,0 10

antimon ug/l < 1,0 5
koliformní bakterie a pod. KTJ/100 ml 0 0

počet kolonií při 22°C KTJ/ ml 0 500
počet kolonií při 36°C KTJ/ ml 0 100

Hodnoty vybraných ukazatelů:

NOVÁ BRÁNA
Na přelomu října a listopadu byla do ohradní zdi kláš-

terní osazena nová brána, vedoucí do zahradnictví. Brána 
byla obnovena v rámci Programu regenerace městské 
památkové zóny, jehož nositelem je Ministerstvo kultury 
ČR. To také poskytlo městu dotační finanční prostřed-
ky na realizaci. Předmětná brána je součástí památko-
vě chráněné ohradní zdi klášterní a vše co se s ní děje, 
podléhá závaznému stanovisku státní památkové péče. 
Venkovní truhlářské výrobky (z doby vzniku brány),  
v méně důležitých objektech, se dělaly povětšinou za 
smrku a byly opatřovány ochranným barevným nátěrem; 
a tak tomu bylo i s touto bránou. I ta měla být původně 
vyrobena ze smrku a opatřena nátěrem v barevném pro-
vedení, stanoveném památkovou ochranu. Ale vzhledem 
k tomu, že alternativní cenová nabídka na výrobu nebyla 
o mnoho dražší než v provedení smrk, zvolilo město vý-
robu z trvanlivější dřeviny, tedy z dubu. Toto ale nezba-
vilo město požadavku na ošetření ochranným barevným 
nátěrem, a byť má dubové dřevo krásnou kresbu, tak ně-
které části brány jsou vyrobeny z lepených profilů, které 
neodpovídají historickému charakteru a nelze je tedy tzv. 
„přiznat“ a nenatřít. Barevný nátěr je proveden speciální 
barvou Kreidezeit, doporučenou pro památky a tento typ 
speciálně na dub; a hnědý odstín si stanovili pracovníci 
SPÚ Josefov a MěÚ Náchod. Technické řešení brány bylo 
nakonec zvoleno točnicové, tedy takové, jaké zde bylo pů-
vodně. Generálním dodavatelem bylo místní Truhlářství 
Langhamer a Pohl, kamenické práce dodal místní řeme-
slník pan Lukáš Nývlt a kovářské výrobky dodal místní 
kovář pan Drašnar, všichni ve výborné kvalitě. Věříme, 
že brána zde bude dobře a po dlouhý čas sloužit svému 
účelu.  

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.
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LETOŠNÍ VÁNOČNÍ STROM NA POLICKÉM NÁMĚSTÍ
Čas pádí a na dveře nám opět za-

klepal Advent, čas přípravy na Vánoce. 
V neděli 1. prosince jsme mu tedy otevře-
li dveře a pustili ho dále. Výrazně se nám 
v tomto čase krátí den a brzo nastává tma. 
A to je také jeden z důvodů, proč patří svět-
lo k symbolům tohoto období. Vedle této 
zákonitosti přírodní je tu ale i symbolika 
duchovní, kterou po staletí nabízí křes-
ťanství. Bible symbolicky přirovnává tento 
stav nedostatku světla k situaci, kdy lidem 
schází víra ve vítězství dobra, jasnozřivost 
a směr životní cesty, kterým se mají ubírat, 
aby dobře naplnili svůj život. Do této situa-
ce vstupuje nová naděje, nové světlo, které 
ukazuje cestu z temnoty. „Lid který chodil 
ve tmě vidí veliké světlo, obyvatelům temné 
země vzchází světlo.“ Izaiáš 9, 1. Tím světlem 
je Bůh, který se narodil jako člověk, rozsvítil 
cestu ke spáse a zůstal nesmazatelně v srd-
cích lidského společenství. 

K tomuto období patří také vánoční 
stromy, které již tradičně krášlí obce a měs-
ta. Umocňují výše uvedené biblické posel-
ství a přinášejí symboliku života a obda-
rování. Svým jasem a krásou nás přitahují  
a zvou k setkávání. 

Na polickém náměstí bude letos zářit 

zajímavá dřevina - smrk omorika, nebo 
také smrk Pančičův. Tento vzácný druh 
smrku je původem ze západního Srbska  
a východní Bosny, kde se přirozeně vysky-
tuje v malé oblasti s celkovou rozlohou 
pouhých 60 hektarů, v povodí řeky Driny, 
v nadmořské výšce 600-800 m. Byl objeven 
byl v r.1875 a dostal jméno podle srbské-
ho botanika Josifa Pančiče. Je velmi otužilý 
a schopný růst na široké škále půd, velmi 
dobře snáší znečištění ovzduší a většinou 
netrpí chorobami a škůdci. Má ale pomalý 
růst a nesnese zastínění. Vytváří malé šišky 
a jeho jehlice jsou podobné jedlovým. 

Tento letošní polický smrk omori-
ka rostl na městském pozemku v ulici  
K Sídlišti, ve dvouřadé skupině naproti ko-
telně, a byl pokácen z důvodu prostorové 
úpravy na jednořadou linii. Pokácení, trans-
port na náměstí a ozdobení zajistili jako ob-
vykle polické technické služby, ve spoluprá-
ci s firmou Autojeřáby Řehák.  

Rádi bychom touto cestou popřáli 
celému městu a všem lidem dobré vůle, 
aby světlo vánočního stromu a radostné 
poselství z betléma pod jeho korunou, 
pomohlo navodit pokojný Advent a ra-
dostné Vánoce.  

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.; 
foto TS Police n.M. s.r.o.

Poděkování 
Město Police nad Metují by chtělo touto cestou poděkovat všem 

občanům, kteří v uplynulém roce zodpovědně hospodařili s odpady 
a dodržovali městský odpadový systém. Tímto si sami pečujete o 
životní prostředí ve kterém žijete, a zároveň pomáháte naplňovat 
náročná kritéria, která na obce a města klade současná odpadová 
legislativa. Každý kilogram odpadu, který neskončil na skládce a byl 
využitý (ale nikoliv jako palivo pro domovní kotel), je velmi důle-
žitý. Město se na druhou stranu snaží odpadový systém udržovat  
a zlepšovat tak, aby byl dostatečně kapacitní a pro každého dostup-
ný a komfortní. 

Od příštího roku bude opět zdražen zákonný poplatek za ulo-
žení odpadu na skládku a sníženo množství směsného odpadu na 
osobu, při jehož dodržení bude město platit na skládce sníženou 
sazbu (a naopak při jeho překročení bude platit uvedený poplatek 
v plné výši). Chtěli bychom proto požádat ty, kteří mají v hospo-
daření s odpady rezervy, aby překonali svoji nechuť či pohodlnost  
a své zvyklosti změnili. Město má na druhou stranu před sebou 
především další rozšiřování adresného svozu o rostlinný bioodpad, 
zkapacitnění a modernizaci sběrného dvora a také stálý problém 
řešení podnikatelských odpadů.

Adresné svozy 
vytříděných odpadů

Město Police nad Metuí i nadále nabízí k bezplatnému zapůjčení 
nádoby na adresný svoz plastů s nápojovými kartony a papíru 
přímo od rodinných či bytových domů. Vytříděné odpady jsou pra-
videlně odváženy podle svozového kalendáře, a to PL s NK 1 x za  
2 týdny a PAP 1 x za 4 týdny; svozový den je ve čtvrtek. Tyto svozy 
se pravidelně střídají se svozem SKO, který se sváží celoročně 1 x 
za 2 týdny. 

A od ledna 2025 zavádí město také adresný svoz rostlinného 
bioodpadu od domů. Tento svoz je určen především pro rost-
linné bioodpady z domácností; při dostatečné kapacitě ve sběr-
né nádobě bude samozřejmě možné využít ho i pro bioodpadu ze 

zahrad. Systém bude fungovat podobně jako u plastů s nápojovými 
kartony a papíru. 

Rostlinný bioodpad bude svážen z nádob 120 l umístěných 
u domů, nádoby budou zájemcům zapůjčovány bezplatně, na 
základě smlouvy o výpůjčce. Nádoby budou vydávány v areálu po-
lických technických služeb. 

Svoz bude probíhat 42x ročně, tedy v období duben až říjen 
1x týdně a v období listopad až březen 1x za 2 týdny, podle svo-
zového kalendáře spol. MP a.s. 

Zájemci o přidělení nádob na adresné svozy vytříděných 
odpadů přímo do domů se mohou přihlašovat prostřednictvím 
přihlášky v letáku, který obdrží na radnici a v informačním cen-
tru v Pellyho domech nebo elektronicky na webových stránkách 
města. 

Nezapomínejme na třídění odpadů, 
ani o svátcích - tašky na vytříděný odpad 

Blíží se Vánoce a závěr roku, s řadou svátků a oslav, které s se-
bou mimo jiné přináší i více odpadů. Většinu těchto odpadů lze 
velmi snadno vytřídit a recyklovat. Proto bychom Vás chtěli po-
žádat, abyste ani v tomto předvánočním a vánočním období ne-
zapomněli vaše odpady třídit a odkládat na místa k tomu ur-
čená. Již řadu let tomu město pomáhá nabídkou tašek pro ukládání 
vytříděného papíru, skla, plastů s nápojovými kartony a kovových 
obalů v domácnosti a jejich odnášení na určená místa. Sady tašek 
jsou pořizovány ve spolupráci se společností EKO-KOM, a.s. a zá-
jemcům jsou rozdávány zdarma. Třídí celá Police, je to snadné 
velice.

Svoz odpadu a provoz sběrného dvora 
v čase vánočním a novoročním
V době letošních vánočních svátků a dnech následujících, bude svoz:

 y směsného komunálního odpadu podle svozového plá-
nu v 52. kalendářním týdnu a následně po novém roce ve  
2. týdnu (tedy i nadále ve stanoveném intervalu 1x za 2 týdny),   

ODPADOVÉ INFORMACE
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 y plastů s nápojovými kartony a papíru podle svozového plánu 

v 51. kalendářním týdnu a následně po  novém roce ve 1. a 3. 
týdnu (tedy i nadále ve stanoveném intervalu PL 1x za 2 týdny, 
PAP 1x za 4 týdny).   

Sběrný dvůr bude otevřený pouze o sobotách, tedy 21. a 28. 
12., a 4. 1. Poté standartně ve středu a v sobotu.   

STRUČNÝ PŘEHLED ODPADOVÉHO 
SYSTÉMU V POLICI N. M. PRO ROK 2024 

Základní model chování by měl být i nadále ten, že v první řadě 
bychom měli vzniku odpadu předcházet. A pokud odpad vznik-
ne, je potřebné s ním nakládat tak, jak stanovuje odpadový 
systém města. Odpad by měl být v místě svého vzniku vytříděn, 
a poté podle druhu odložen na určené místo. Komunální odpady 
v Polici n.M. se třídí a odkládají následovně:    

 ¾ PLASTY a NÁPOJOVÉ KARTONY - odkládají se společně do po-
pelnic a kontejnerů se žlutým rozlišením na veřejných sběr-
ných stanovištích a u domů; sváží se 2x týdně a od domů 1x za 
2 týdny, podle svozového plánu   

 ¾ PAPÍR - odkládá se do popelnic a kontejnerů s modrým roz-
lišením na veřejných sběrných stanovištích a u domů; sváží se  
2x týdně a od domů 1x za 4 týdny, podle svozového plánu  

 ¾ ČIRÉ a BAREVNÉ SKLO - odkládá se do bílých a zelených kon-
tejnerů a zelených popelnic na veřejných sběrných stanoviš-
tích, sváží se 1x za 3 týdny

 ¾ ROSTLINNÝ BIOODPAD Z KUCHYNÍ A DOMÁCNOSTÍ - odklá-
dá se do domácích kompostérů, na domácí komposty a do 
popelnic a kontejnerů s hnědým rozlišením na veřejných sběr-
ných stanovištích a u domů, sváží se od jara do podzimu 1x týd-
ně, v zimě 1 x za 14 dní    

 ¾ ROSTLINNÝ BIODPAD ZE ZELENĚ - odkládá se do domácích 
kompostérů, na domácí komposty a do kompostárny (v ob-
dobí od 1. dubna do konce listopadu - ve dnech  PO, ST a SO), 
v době uzavření kompostárny pak do sběrného dvora (ve 
dnech ST a SO), a také sezónně (2x ročně) do přistavovaných 
kontejnerů v Radešově, Hlavňově, Pěkově a na Honech; pro 
usnadnění převozu bioodpadu je možné od města zakoupit vak 

 ¾ KOVOVÉ OBALY a DROBNÝ KOVOVÝ ODPAD - odkládá se do 
šedých popelnic na veřejných sběrných stanovištích, sváží se 
1x za týden; 

 ¾ VĚTŠÍ KOVOVÝ ODPAD - lze odložit ve sběrném dvoře nebo 
v soukromé sběrně (v ul. Ke Koupališti)  

 ¾ VYŘAZENÁ ELEKTRZAŘÍZENÍ a BATERIE - odkládají se 
v elektroobchodech, do plechových  kontejnerů na veřejných 
sběrných stanovištích, do malých sběrných nádob na radnici, 
v Pellyho domě a na poště, do sběrného dvora a na určených 
stanovištích mobilního sběru (2x ročně ve 20. a 40. kalendář-
ním týdnu, vždy ve středu, podle daného svozového plánu) 

 ¾ SVĚTELNÉ ZDROJE - odkládají se v elektroobchodech, do 
sběrného dvora a při mobilním sběru (2x ročně)

 ¾ NEBEZPEČNÝ a OBJEMNÝ ODPAD - odkládá se do sběrného 
dvora a při mobilním sběru (2x ročně)

 ¾ ODĚVY a TEXTIL - odkládají se do kontejnerů na veřejných 
sběrných stanovištích na sídlišti, v ul. Pod Havlatkou, Zahradní, 
Malá Ledhuj a Na Sibiři, a dále do sběrného dvora       

 ¾ JEDLÉ OLEJE a TUKY - odkládají se v PET lahvích o velikosti 
do 2 litrů na popelnice v den svozu směsného komunálního 
odpadu, na sídlišti do červené popelnice a dále ve sběrném 
dvoře 

 ¾ ZBYTKOVÝ ODPAD - odkládá se do černých nebo plechových 
popelnic a kontejnerů u domů, sváží se 1x za 2 týdny podle 
svozového kalendáře, a to ve čtvrtek a v pátek, podle daného 
rozdělení:
ČTVRTEK: Brandejsova,  Dukelská,  Dvořákova,  Fučíkova, 
Gagarinova, Horní, Hvězdecká, Jiráskova, K Drůbežárně, K Sídlišti, 

K Vodojemu, Ke Koupališti, Ke Strážnici, Ledhujská, Malý  rynk, 
Mírová,  Na  Bělidle,  Na  Sibiři,  Na  Splachově,  Na  Struze,  nad 
pekárnou,  Ochoz,  Ostašská,  Pod  Klůčkem,  Příčná,  Radešovská, 
Slunečná,  Smetanova,  Soukenická,  V  Domkách,  V  Rokli,  
U Plovárny, U Lesovny, Wihanova, 
Hlavňov, Hony, Pěkov, Radešov
PÁTEK: Bělská,  Hrnčířská,  Husova,  Komenského  náměstí, 
Kostelní,  Malá  Ledhuj,  Masarykovo  nám.,  Na  Babí,  Na  Prádle, 
Nádražní, Pod Havlatkou, Radimovská, Školská, Tomkova, Tyršova, 
U Damiánky, U Opatrovny, Zahradní, Žďárská, 17. listopadu, Pod 
Jasany, Na Letné.

Svozový kalendář bude zveřejněn po dodání svozovou fir-
mou. Bude k dispozici na radnici, na webových stránkách města 
a v Polickém měsíčníku. 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

VYŘAZENÁ OSVĚTLENÍ  
A SVĚTELNÉ ZDROJE

Spol. EKOLAMP s.r.o. je provozovatelem kolektivního 
systému pro zpětný odběr a recyklaci především osvětlo-
vacích zařízení a světelných zdrojů, a také pro velké a malé 
elektrospotřebiče, malá zařízení IT, telekomunikační zaříze-
ní a solární panely, s akreditací Ministerstvem životního pro-
středí ČR. Sdružuje výrobce a dovozce, za které plní jejich 
povinnosti ze zákona o výrobcích s ukončenou životnos-
tí. Za tímto účelem buduje po celé České republice širokou 
síť sběrných míst.

EKOLAMP je také členem evropské asociace 
EucoLight, která sdružuje organizace zabývající se sbě-
rem a recyklací zejména světelných zdrojů a svítidel. 
Jménem svých členů se angažuje ve všech záležitostech 
týkajících se směrnic, legislativy a standardů ovlivňují-
cích sběr a recyklaci osvětlovacích zařízení.

Co dělat se žárovkou, když dosvítí?
Většina z nás musí občas řešit, co se žárovkou, která 

najednou dosvítila. Vysloužilé žárovky, zářivky a výbojky 
totiž nepatří do popelnice na směsný odpad, kde z někte-
rých z nich mohou při rozbití unikat nebezpečné látky. 

V posledních letech postupně přecházíme na ekonomicky 
a ekologicky šetrnější druhy světelných zdrojů. Podle míst-
nosti a svých preferencí volíme čím dál častěji LED žárovky, 
ale i kompaktní a lineární zářivky. Vybíráme různou inten-
zitu a charakter světla – výběr moderních světelných zdro-
jů je opravdu pestrý. Má to ale jeden háček: pokud taková 
žárovka dosvítí, nesmí skončit v běžném koši. Důvodem 
jsou druhotné suroviny, které lze díky recyklaci znovu vy-
užít. Navíc zářivky (trubicové i kompaktní) obsahují malé 
množství jedovaté rtuti, kterou je třeba odborně zpracovat. 
Při špatném či neodborném zacházení a ve vyšších koncen-
tracích může rtuť ohrozit lidské zdraví a životní prostředí. 
Nejjednodušší je vzít jakoukoliv vysloužilou žárovku  
a odevzdat ji v obchodě při nákupu nové. 

Další možnost, jak správně naložit s nefunkčním svě-
telným zdrojem, je odevzdat ho v polickém sběrném 
dvoře. Obsluha sběrného dvora ho převezme a uloží do 
speciální sběrné nádoby, aby nedošlo k jeho rozbití. Ve sběr-
ném dvoře je možné odložit veškeré světelné zdroje i další 
elektrozařízení. 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.
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10 NEJČASTEJŠÍCH MÝTŮ kolem ZÁLOHOVÁNÍ PET LAHVÍ 
a PLECHOVEK - JAKÁ JE REALITA?  - dokončení
Mýtus: 
Systém je nepohodlný pro spotřebitele – 
místo současných cca 180 tisíc kontejnero-
vých sběrných míst bude k dispozici pou-
hých 11 tisíc sběrných míst v obchodech.

Skutečnost: 
Na rozdíl od žlutých kontejnerů se u zá-

lohového systému nepředpokládá, že lidé 
budou jezdit do obchodu pouze kvůli vrá-
cení lahví. Jednoduše nápojové obaly vrátí 
během svého nákupu. Pro spotřebitele to 
nebude velká změna, protože jsou zvyklí 
na systém vratných skleněných lahví, v kte-
rém nyní vrací až 98 % skleněných lahví. 
Pouze začnou navíc vracet také PET lahve 
a plechovky. Za každý nápoj zaplatí zálohu 
a když se jim doma nashromáždí více vypi-
tých nápojů, obaly vrátí v obchodě a dosta-
nou za ně zálohu zpět. Podle aktuálního ná-
vrhu systém nabídne lidem širokou a dobře 
dostupnou sběrnou síť s více než 11 000 
místy pro vrácení zálohovaných obalů. Jako 
správné řešení to vnímají sami spotřebite-
lé. Obchod či benzínová pumpa je přiroze-
ným místem vracení a jako logické řešení to  
v průzkumu potvrdili i Češi, kteří zavedení 
záloh dlouhodobě podporují. 

76 procent Čechů je pro zavedení systé-
mu záloh, vysokou podporu má zálohování 
ve všech krajích České republiky.

Mýtus: 
Zálohový systém je výhodný pouze pro 
„nápojáře“, kteří se dostanou zdarma k ma-
teriálu a budou vydělávat na nevrácených 
zálohách.
Skutečnost: 

Výrobci se díky zálohovému systému 
nedostanou k materiálu zadarmo, naopak 
si jej budou odkupovat za tržní ceny v ta-
kovém objemu, jaký uvedli na trh, a s ohle-
dem na míru vysbíraného materiálu. Navíc 
v rámci cirkularity budou mít takto odkou-
pený materiál povinnost znovu používat  
v obalech uváděných na trh. Zbylý materiál 
bude operátor prodávat volně na trhu, opět 

s cílem zajistit recyklaci do nových obalů. 
Odpadový byznys hájí status quo, protože 
ze současného systému prosperuje a vy-
užívá z celého odpadu jen některé materi-
ály – PET, které jsou pro odpadový byznys 
snáze zpracovatelné než jiný odpad. O zby-
tek se nezajímá a posílá je na skládku nebo 
do spalovny. Peníze z nevrácených záloh či 
prodeje materiálu nebudou ziskem nápo-
jového průmyslu. Nevrácené zálohy slouží 
k investicím do rozvoje systému a zlepšení 
komfortu pro spotřebitele.

Mýtus: 
Venkovské prodejny přijdou o zákazníky.

Skutečnost: 
Zálohový systém může být výhodou  

i pro malé obchodníky. Spotřebitelům 
nabídnou službu navíc, což může vést k 
podpoře prodeje a stabilizovat jejich ná-
vštěvnost. Pokud spotřebitel přijde do 
prodejny vrátit lahve, většinou tam také na-
koupí. Potvrzuje to zkušenost ze Slovenska 
i dalších zemí. Především v malých obcích 
spotřebitelé budou chtít vracet nápojové 
obaly ve svém blízkém obchodě, a ne jezdit 
do vzdálených míst.

Zapojení co nejvíce malých provozů je 
důležité pro spotřebitele i samotné obchod-
níky. A protože zálohový systém bude kom-
binovat ruční a automatickou formu sběru 
PET lahví a plechovek, právě malí obchod-
níci mohou využít možnosti ručního sběru 
nápojových obalů pomocí čtečky. Také pro 
skladování zálohovaných obalů existují ře-
šení o velikosti do 1 m2, stačí se podívat na 
zahraniční zkušenost, kde bez problémů 
fungují i malé prodejny.

Mýtus: 
Města a obce, které jsou vlastníky PET, při-
jdou o příjmy z prodeje tohoto materiálu.

Skutečnost: 
Jak to, že když vysbírané lahve pat-

ří obcím, obchodují s nimi třídicí linky? 
Obce přeci odpadovým firmám vysbíraný 

materiál neprodávají, právě naopak, ještě 
za něj platí. A přinejlepším dostanou za vy-
tříděné PET lahve malou slevu na poplatku. 
Obce za svoz a třídění PET lahví platí na-
vzdory tomu, že hodnota vysbíraných 

PET lahví by tyto náklady hravě pokryla. 
Podle studie CETA – Centra ekonomických  
a tržních analýz, z. ú.,3 jsou příjmy z prode-
je druhotných surovin pro rozpočty obcí za-
nedbatelné, pokryjí pouhých 21 Kč na obča-
na z celkových nákladů 1 064 Kč na občana, 
které obce vynakládají za odpadové hos-
podářství. Podle analýzy veškeré poplatky 
obcí a EKO-KOM, a.s., třídicím linkám spo-
jené s tříděním PET lahví představují pro 
třídicí linky čistý zisk. Hodnota materiálu 
pokryje náklady spojené s tříděním lahví, 
i kdyby obce nic neplatily. Nicméně ty stej-
ně platí. Pro rozpočty obcí stávající systém 
není vůbec nastavený férově.

Mýtus: 
Provozovatelé slovenského zálohového 

systému příliš vydělávají na nevyplacených 
zálohách, a proto ministr životního prostře-
dí hodlá zákon o zálohování PET lahví a ple-
chovek významně novelizovat.

Skutečnost: 
Návrh slovenského ministra životního 

prostředí, navíc podaný netransparentně 
ve zkráceném připomínkovém řízení upro-
střed léta, vnímáme jako pokus o nepři-
měřený zásah státu do dobře fungujícího 
systému, který už v druhém roce svého fun-
gování splnil, a dokonce převýšil evropské 
cíle pro rok 2030. Veškeré informace o  fi-
nancování systému jsou zcela transparent-
ně k dispozici na webu slovenského operá-
tora (slovenskozalohuje.sk). Slovensko je 
nyní pozitivním příkladem pro jiné země, 
které zálohové systémy zavádí. Není tedy 
důvod takto zásadně systém měnit. Místní 
odborníci návrh novely zákona považuji za 
pokus o znárodnění, který je v rozporu se 
slovenskou ústavou i evropským právem.

podle Odpadového fóra č.10 sestavil 
Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.  

  Jubilea
Dle dostupných údajů mělo ke dni 

uzavírky tohoto čísla měsíčníku, tj. k 20. 
11. 2024 město Police nad Metují 3 847 
obyvatel. 

  Statistika

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

  Svatby

V měsíci říjnu 2024 slavili:
70 let paní Jaroslava Cinková
75 let paní Zdenka Řeháková
 paní Marie Sochůrková
 pan František Pohl
80 let paní Ludmila Blaškovičová
 paní Emilie Vrbičanová
 paní Jaroslava Čaličová
 paní Eva Richterová
 pan Karel Švorčík
85 let paní Antonie Čermáková
90 let paní Ludmila Sýkorová

V říjnu si své ano řekl v obřadní síni mla-
dý pár, který si nepřeje jmenovat. Přeje-
me štěstí a pohodové manželství.

Všem jubilantům přejeme pevné 
zdraví a mnoho krásných dní plných 

pohody v dalších letech.
Dagmar Hambálková, matrikářka

  Vítání opbčánků
V sobotu 19.10.2024 byli v obřadní síni přivítá-
ni tito občánci:
Teodor Sýkora
Ondřej Tomanica
Izabela Rozumová
Dušan Rozum
Beáta Kollertová
Theo Seidel
Tobias Borna
Róza Scholzová
Tadeáš Maďar
František Langer
Vincent Gloser



8 Polický měsíčník  PROSINEC 2024

KNIHOVNA

Vážení čtenáři a návštěvníci knihovny,
stojíme na prahu Adventu, po-

malu se blíží vánoční svátky a vstup  
do nového roku 2025. Knihovna si pro vás 
připravila řadu zajímavých, většinou před-
vánočně laděných akcí.

V pondělí 2. 12. od 9 do 11 hodin 
do dětského oddělení zveme maminky 
spolu s dětmi na další setkání v rámci pro-
jektu BOOKSTART - S knížkou do života 
s Fanynkou a Fanouškem. Můžete se těšit  
na knižní novinky a předvánoč-
ně laděný program. Setkáme  
se s pohádkovou knížkou u vánočního 
stromečku.

V úterý 3. 12. od 17 hodin vás srdečně 
zveme na Křest knihy Pověsti z Ostaše. 

Čtete si rádi pověsti a báje 
ze svého rodného kraje, jak nám  
je vypráví Antonín Krtička nebo jiní auto-
ři? Potom právě vás zveme na představení 

nové knížky Venduly Berkové 
Pověsti z Ostaše, která tyto pří-
běhy, odehrávající se na naší 
tajemné hoře, pojala po svém  
a zpracovala je formou komiksu. 

Vendula Berková je studentkou pedagogic-
ké fakulty a pochází z Bukovice. Na Ostaši 
strávila tolik času, že některé skřítky, či 
jiné bytosti, které kreslí, tam zcela jistě  
i potkala. Představení knihy se bude ko-
nat v sále Pellyho domů. Srdečně zve také 
za Nakladatelství Bor znalkyně místní re-
gionální literatury a pověstí, vysokoškol-
ská pedagožka a nakladatelka paní Dr. Eva 
Koudelková.

V úterý 17. 12. od 14 do 15:30 hodin 
na sále Pellyho domů vás srdečně zveme 
na autorské čtení pana spisovatele Josefa 
Lukáška. Těšit se můžete rovněž na prodej 
jeho knih a autogramiádu. Pozvání také při-
jala paní Helena Rezková, která knihy pana 
Lukáška naposledy vydala a za své naklada-
telství přiveze na prodej další vydané knihy. 
Vstupné dobrovolné.

Přemýšlíte, čím potěšit pod vánočním 
stromečkem sebe nebo své blízké? Kupte si 
u nás poukaz do knihovny jako vánoční 
dárek. Mimo to pro vás v únoru a v dub-
nu chystáme workshopy: Macramé závěs 
na květinu a Výroba přírodní kosmeti-
ky. I na tyto workshopy lze u nás zakoupit 
poukaz (počet osob na tyto workshopy je 
omezen).

Hned po novém roce, v úterý  
7. 1. 2025, vás srdečně zveme do knihov-
ny od 13 do 17 hodin na seminář „Jak na 
chytrý telefon a tablet“ v rámci projektu 
„Digitální odysea“. Seminář je určen pro se-
niory a je zdarma. Pořádáme ve spolupráci 
s Nadací Vodafon, Na tuto akci je nutné se 
přihlásit. Počet míst omezen.

Vánoční uzavírka
Upozorňujeme všechny čtenáře a ná-

vštěvníky knihovny, že knihovna bude od 
23. 12. do 31.12. 2024 pro veřejnost uza-
vřena. Těšit se na vás budeme opět ve čtvr-
tek  2.1.2025. 

Přeji všem, za sebe i celý ko-
lektiv knihovny, příjemné proži-
tí vánočních svátků a do nového 
roku hodně zdraví, spokojenosti  
a pohody.

Ing. Anna Lukášková – ředitelka knihovny

Semináře pro 
seniory zdarma

Kde: Knihovna města Police nad Metují

Nezisková organizace Moudrá Sovička z.s. ve spolupráci 
s Knihovnou města Police nad Metují pořádají:

Svůj zájem hlaste na tel. 775 440 686 
e-mail knihovna@knihovna-police.cz
nebo osobně v knihovně v její otevírací době

Jak na chytrý telefon a tablet

Kdy: úterý 14. ledna úterý 7. ledna 13:00-17:00 hod.

čtyřhodinový seminář pro 10–15 zájemců, kteří si přinesou  
vlastní (dostatečně nabitý) telefon nebo tablet

ZMĚNA TERMÍNU!!!

tablet a chytrý telefon a jak se bezpečně pohybovat na internetu.
Je vám 65 a více let? ZDARMA vás naučíme, jak správně ovládat

POUKAZ PRO ........................................
v hodnotě 120 Kč - dospělí

na roční registraci
v Knihovně města Police nad Metují

na workshop
Výroba přírodní kosmetiky

POUKAZ PRO ........................................
v hodnotě 750 Kč

KujalinaDesign

12. 4. 2025 od 9.00 do 14.00
na dětském oddělení knihovny

- přírodní mýdlo
- balzám na rty
- tuhý deodorant
- bylinná sůl do koupele
- tělový peeling

POUKAZ PRO ........................................

na workshop
Macramé závěs na květinu

KujalinaDesign

v hodnotě 500 Kč

15. 2. 2025 od 9.00 do 13.00
na dětském oddělení knihovny
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Nabídka knih:
Štifter, Jan: 
Krajina roztavených 
zvonů.

Dvě staletí příběhů. 
Povídková mozaika ro-
dinné historie.
Bjergfeldt, Annette: 
Kočovný biograf pana 
Saita.

Román dánské autorky 
je láskyplným příbě-
hem, který se odehrává 
během 1. poloviny 20. 
století na malém ostrově 

u Kanady, kam z rodné 
Argentiny uteče matka  
s dcerou.
Svěrák, Jan:
Světakrásy.

Knížka autobiografic-
kých vzpomínek a cest 
do vnitřního světa, je-
jímž autorem je známý 
filmový režisér.

Cunningham, Michael: 
Den.

Křehký, komorní pří-
běh vymezený lety 
2019 až 2021, je vlastně 

mistrovskou sérií mo-
mentek, jejichž společ-
ným jmenovatelem by 
mohla být láska za časů 
pandemie. Láska ve 
všech podobách.
Černý, Pavel: 
Morávkova zpověď, 
aneb, Věřím v Boha  
a ve své pistole.

Příběh známého odbo-
jáře Václava Morávka, 
úhlavního nepříte-
le pražského Gestapa  
a jednoho z vůbec nej-
hledanějších mužů 
Němci obsazené Evropy, 
je zde zachycený ve str-
hujícím vyprávění. Celá 
slavná story zde nekon-
čí, jak by někdo čekal, 
smrtí hlavního hrdiny, 
ale pokračuje až do kon-
ce padesátých let. Tuto 
opravdu neobyčejnou 
knihu dotváří rozsáhlá 
fotogalerie obsahující 
četné exkluzivní, dosud 
neuveřejněné fotografie.

Vlk, David: 
Vlk z gruntu, aneb, 
Děti, tatínek se 
zbláznil.

Bodrý Moravák, hu-
morista a otec tří dětí 
nasáklý celoživotním 
optimismem ve svých 
historkách dokazuje, že 
na každodenní běžné si-
tuace se dá nahlížet ve-
sele. Čtení jeho příběhů 
vám nejen polechtá brá-
nici, ale kolikrát i vžene 
do očí slzy smíchu.
Ridley, Norman: 
Nacistické zlato.

Drancování zlatých re-
zerv nacisty okupova-
ných evropských zemí 
během druhé světové 
války, obchodní vzta-
hy Německa s neut-
rálními státy v letech 
1939-1945, pátrání po 
ukrytém zlatě po skon-
čení války a snahy o na-
vrácení zlata původním 
vlastníkům.
Lindnord, Mikael: 
Nezlomní- prošli džun-
glí, aby našli nejlepší-
ho přítele.

Knižní předloha filmu  
s Markem Wahlbergem 
v hlavní roli. Skutečný 
příběh o osudovém se-
tkání sportovce, který 
se vydal na závod napříč 
ekvádorskou džunglí,  
a toulavého psa.

Dáša Ducháčová

“Oživlá Dřevěnka” informuje...
Charitativní bazar

Od pondělí 21. října do soboty 26. října 
2024 se ve staré škole Dřevěnce uskutečnil 
již 4. Charitativní bazar. Byl stejně úspěšný 
jako ty předešlé. 

Vždy v pondělí začínáme s obavami, zda 
vůbec někdo přijde a něco přinese. 

A k pátku se začnou objevovat obavy, že 
když už se sešlo tolik užitečných věcí, zda 
přijdou v sobotu lidé nakupovat. Dopadlo 
obojí! Díky ochotným dárcům se nashro-
máždila nejrůznějších věcí spousta a úspěš-
ný byl i sobotní prodej. 

Děkujeme touto cestou všem, kteří akci 
podpořili věcmi a ty opravdu dostaly “dru-
hou šanci” a těm, kteří nakoupili, mnohdy 
za vyšší ceny, než byly stanoveny. Bazar na-
šel podporu nejen v Polici nad Metují a blíz-
kém okolí, ale povědomost se dostala i dál. 
Přijeli návštěvnici z Náchoda, Červeného 
Kostelce a dokonce i ze Dvora Králové nad 

Labem. 
Neprodané věci jsme zabalily a připra-

vily na odvoz do broumovské Diakonie. 
A třeba i tam se jim podaří potkat se  

s budoucím majitelem a udělat mu radost. 

Promítání filmů
Další promítání filmů úspěšného po-

lického filmaře pana Miroslava Šolce pro-
běhlo pod hlavičkou “Oživlé Dřevěnky”  
v úterý 5. listopadu 2024 v sále Pellyho 
domů. Rodinnou, ale nedostačující kapa-
citu Dřevěnky nahradily prostory Pellyho 
domů a místa bylo dostatek. Duši nám po-
hladily Jizerské hory, švýcarské Alpy s na-
kouknutím do francouzského Chamonix, 
památky Bavorska a holandské tulipány. 

Poděkování patří Mírovi Šolcovi za 
možnost dalšího nahlédnutí do jeho filmo-
vého archivu, tak návštěvníkům, kterých 
bylo přes sedmdesát, panu místostarostovi  
Mgr. Jaroslavu Součkovi za vstřícnost  

a panu Bc. Šimonu Machovi za skvělé jedná-
ní, přípravu a pomoc při realizaci akce. 

Třeba zase příště!

Charitativní akce
Uskutečnila se v malé zasedací místnos-

ti v prvním patře Dřevěnky. 
Za přítomnosti místostarosty měs-

ta Radka Starého, zástupkyň Hospicu  
z Červeného Kostelce, Mgr. Jany Šrámkové 
z DD z Police nad Metují, Mgr. Kašparové 
z Centra sociálních služeb Naděje  
v Broumově, Bc. Drahomíry Veceřové, kte-
ré děkujeme za zázemí v Dřevěnce a ši-
kovných žen - Evy Šustkové, Věry Petrové, 
Hany Vančurové, Aleny Havlíkové, Marty 
Dubišarové, Jiřiny Hejnové a Dany Švecové 
- došlo k předání výrobků. Celkem se jedna-
lo za rok 2024 o 274 párů ručně pletených 
ponožek, 10 trochu složitě šitých taštiček 
na opiáty, 42 žínek, 115 klasických polštá-
řů a 40 srdíčkových, 98 mikulášských bot  
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a 30 háčkovaných botiček. Kromě výše uve-
dených organizací se jednalo ještě o Armádu 
spásy Praha, Fakultní nemocnici Ostrava  
a DD Česká Čermná. 

Sumář letošního roku činí s ohledem 
na nejnižší internetové ceny 73 850,- Kč 
bez nákupu materiálu a bez zhodnocené 
práce. Materiál je sbírkový (charitativní ba-
zary, dary občanů, vlastní zdroje, Diakonie 
Broumov). Jen tak jsme spočítaly hodiny 
práce na pletených ponožkách: 1 pár pono-
žek 8 hodin x 274 párů = 2 192 hodin = cca 
91 dní = 3 měsíce. 

Dál už nepočítáme, jde o pomoc 
potřebným! 

Místostarosta města šikovným a praco-
vitým ženám poděkoval a slíbil projednat 

formu podpory této charitativní činnosti, 
protože zdroje materiálu nejsou nevyčerpa-
telné a jejich nákup v dnešní době je oprav-
du drahá záležitost. 

Na tomto místě využíváme možnost 
znovu oslovit případné dárce, věci pro nás 
přijímá Informační centrum v Polici nad 
Metují. Předem děkujeme!!! 

Dana Švecová

Pozvání na adventní výstavu 
do Dřevěnky

“Oživlá Dřevěnka” zve širokou veřej-
nost na adventní výstavu nazvanou “Zlaté 
ruce našich pra… a babiček”. Podařilo se 
nám nashromáždit úžasné ruční práce, kte-
ré si svojí unikátností zaslouží opět spatřit 

denní světlo a vychutnat si zasloužený ob-
div! Ubrusy, přehozy, kuchařky, polštáře, 
halenky, prádlo, dečky, závěsy, kroje, kapes-
níky, zavinovačky, miminkovské a dětské 
oblečení…vyšívané, háčkované, pletené, 
síťované, necované, frivolitkované, riche-
lieu, háčkované, z U jehlice, paličkované, fri-
volitkované, některé jsou pro nás záhadou  
a třeba přijde znalec a poučí nás. 

Vy, kdo milujete krásu ručních prací  
a vy, kdo ji sami vytváříte, se určitě přijďte 
potěšit a obdivovat krásu vytvořenou zla-
týma rukama našich praprapra a babiček. 
Bude skutečně co obdivovat!!!

A jako doplněk výstavy bude 
“Perníčkování” s Lenkou Židovou, které je 
naplánováno na neděli 15. prosince 2024 
od 10.00 do 16.00 hodin. Děti i dospělí si 
budou moci voňavé perníčky, jak zakoupit, 
tak si je sami ozdobit a odnést domů. 

Součástí výstavy, která bude kromě 
pondělků otevřena denně od úterý 3.pro-
since do neděle 22. prosince od 10.00  
do 12.00 a od 13.00 do 16.00 hodin, bude 
stálý prodej drobných rukodělných prací. 

Vernisáž výstavy pro veřejnost bude  
v neděli 1. prosince od 16.00 hodin, vstupné 
i na výstavu je dobrovolné. 

Těšíme se na Vaši návštěvu!

BENEDIKTINSKÉ OPATSTVÍ SV. VÁCLAVA
PŘEDVÁNOČNÍ HUDEBNÍ 
PODVEČER
Neděle 22. 12. 2024 od 17:00
Refektář, Klášter Police nad Metují

Zveme vás do Refektáře polického 
kláštera na předvánoční hudební setkání.  
Zazní směs hraných a zpívaných písní  
a koled od baroka až po současnou tvor-
bu, v podání Kateřiny Pfeiferové (zpěv) 
a Antonína Hubky (hudební doprovod). 
Vstupné dobrovolné

JIŘÍ ZMOŽEK: UŽ MI LÁSKO 
NENÍ 20 LET
Pátek 17. 1. 2025 od 17:00 
Refektář, Klášter Police nad Metují

Novoroční koncert skladatele populární 
hudby, hudebníka, zpěváka a textaře.

Vstupné 400 Kč v předprodeji, 450 Kč na 
místě

Prodej vstupenek od 2. 12. 2024 
v Informačním centru Police nad Metují  
a na www.smsticket.cz 

KLÁŠTER POLICE NAD 
METUJÍ – OBNOVA KROVU A 
STŘECH 

„Postupná obnova bývalého benedik-
tinského kláštera“ a „Pokračování obnovy 
krovu a výměny střešní krytiny, obnova 
klempířských prvků“ jsou spolufinanco-
vány z programu Ministerstva kultury ČR 
– Program záchrany architektonického dě-
dictví a programu Královéhradeckého kraje 
– Obnova památkového fondu.

PROPAGACE 
BENEDIKTINSKÉHO 
KULTURNÍHO DĚDICTVÍ 
BROUMOVSKA

Benediktinské opatství sv. Václava 
v Broumově realizovalo v průběhu 

letošního roku projekt, jehož výsledkem je 
jednotná vizuální identita, grafický manu-
ál a nový vzhled webových stránek www.
opatstvibroumov.cz 

Projekt 24KPG09-006 „Propagace 
benediktinského kulturního dědictví 
Broumovska“ je realizován s finanční 
podporou Královéhradeckého kraje.
www.opatstvibroumov.cz | bhs.brevnov.cz | 
fb.com/opatstvibroumov 

Benediktinské opatství 
sv. Václava v Broumově

Rodným krajem č. 69
Právě vychází nové číslo sborníku Rodným krajem, které je opět až po okraj naplně-

no zajímavými příspěvky. Dotýkají se regionální historie (Hejnův statek v Havlovicích, 
první zmínka o Boušínu, druhá světová válka z pohledu četníků v Úpici), představu-
jí pozoruhodné osobnosti (cestovatel Filip Oberlander, geniální violoncellista Hanuš 
Wihan, matematik z našeho města Václav Štěpánský), nebo upozorňují na kulturní 
dění v našem okolí. Samozřejmou součástí 69. čísla je přehled nově vyšlé regionální 
literatury, nechybí rubrika literární salon, rozhovor, fotogalerie a pro dětské čtenáře 
komiks.

To vše a mnohem více nabízí nové vydání Rodného kraje – ideální čtení na dlouhé 
zimní večery.

Vojtěch Kábrt, redaktor sborníku
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PELLYHO DOMY 

KURZ SPOLEČENSKÉHO 
TANCE PRO MLÁDEŽ 
2024 
na sále Pellyho domů 
So 7. 12. od 19:00 
Slavnostní Věneček 
 

SENIOR KLUB 
na sále Pellyho domů 
Úterý 10. 12. od 14:00 (Vánoční pose-
zení) 

 

KURZ SPOLEČENSKÉHO 
TANCE PRO MLÁDEŽ 
2025! 
 

 

 

 

 

 

 

 
 

Pro obrovský zájem o kurz společen-
ského tance jsme se s vedoucími kurzu 
domluvili, že příští rok uspořádáme 
kurzy rovnou 2! Pakliže máte zájem, 
nějaká místa pro Vás kolegyně v IC Po-
lice nad Metují najdou. Stavte se včas: 
počet párů je omezený! 
 

SVATOMARTINSKÉ TRHY  

 

Byla neděle dopoledne 10. 11. 2024  
a my se jali započít přípravu Svatomar-
tinských trhů, tak jak jsme slíbili, a tak 

jak jsme si usmysleli – trochu jinak.  
A já jsem si říkal: Kdoví jestli lid po-
lický přijde a bude chtít trávit nedělní 
odpoledne na trzích. Přiznám se, že 
jsem byl poněkud skeptický a nevěřil 
jsem. Jak mile jsem byl překvapen, 
když se náměstí, ještě před oficiálním 
zahájením trhů, začalo pozvolna, ale 
konstantně plnit!!!  
Ano, vím, počasí nám vyšlo velmi in-
tenzivně vstříc, ale i tak oceňuji, že jste 
dorazili v počtu více než mnou předpo-
kládaném. 
Jsem rád, že spousta z Vás využila ne-
jen trhů, ale navštívila i Starou školu 
s její ukázkou řemesel, knihovnu 
v Pellyho domech a výrobu lampionů, 
případně malování na obličej. 
A tak se stalo, že vše přirozeně dospělo 
ke koncertu skupiny Peus, která nám 
v rytmu mexických písní doručila pří-
jezd Sv. Martina, jenž dorazil na 
opravdu bílém koni. Věřím, že trhy jste 
si užili jak vy, tak Vaše ratolesti, což 
bylo cílem našeho snažení. 
S pozdravem a přáním prožití poklid-
ných Svátků,             Tým Pellyho domy 

KOLÁROVO DIVADLO 
VÁNOČNÍ KONCERT 
PRIMA JAZZ BANDU 

 

So 14. 12. od 19:00  
v Kolárově divadle 
Vstupné: 300,- / 340,- Kč 
(předprodej / na místě) 
 

OTEC  
INDIGO COMPANY 
Út 17. 12. od 19:00 
v Kolárově divadle  

 

Dojemná a současně vtipná tragikome-
die o jednom smutném fenoménu naší 
doby ‒ o Alzheimerově chorobě. Hra 
psaná z pohledu muže, jenž je tímto 
neduhem postižen. Jednotlivé scény se 
vzájemně popírají, postavy mají více 
podob a příběh se skládá nepřímo, 
skoro až detektivně... Proč má upro-
střed odpoledne pyžamo? A co dělá 
v jeho kuchyni ten cizí člověk s kuře-
tem? Hrají: Jan Vlasák, Aleš Pro-
cházka / Jiří Štrébl, Veronika Gaje-
rová, Radim Kalvoda / Zdeněk 
Vencl, Jana Trojanová / Lenka 
Zbranková, Lilian Fischerová / Te-
reza Vítů 
Vstupné: 400,- / 440,- Kč 
(předprodej / na místě) 

PŘIPRAVUJEME 
BERLIN BERLIN 
DIVADLO BEZ ZÁBRADLÍ 
Út 11. 2. 2025 od 19:00 v Kolárově  
divadle 

 

Komedie, která bourá zdi i bránici! 
Česká premiéra současné francouzské 
komedie, která získala nejprestižnější 
ocenění francouzského divadla – cenu 
Molière. Dva mladí milenci, cesta za 
svobodou a byt plný špionů – to vše  
v atmosféře osmdesátých let a rozděle-
ného Berlína. Hra plná nečekaných 
zvratů, vtipných dialogů a inteligent-
ního humoru, kde se smích mísí s na-
pětím. 
 

FC RUDÝ LEV 
DIVADLO V CELETNÉ – DIVADELNÍ  
SPOLEK KAŠPAR 
Pá 7. 3. 2025 od 19:00 v Kolárově  
divadle 
Co se může stát ve fotbalové šatně! 
Ambiciózní trenér, mladý hráč a dlou-
holetý kustód o tom ví své. Výborná 
studie mužské ješitnosti, zoufalství  
a hrdosti od slavného autora Patricka 
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Marbera je vtipná a dojemná zároveň. 
Hra z fotbalového prostředí i pro ty, 
kteří fotbalu vůbec nerozumí. 

INFORMAČNÍ CENTRUM 
Vánoční čas je tu a vy se můžete jako 
obvykle těšit na akce Předvánoční vy-
trubování a Police zpívá koledy. Dou-
fáme, že přijdete v hojném počtu. 
 

KNIHY 
Během několika dní si budete moci v in-
focentru zakoupit opětovně vydanou 
knihu Jana Ježka Kniha o Kladském po-
mezí. Autor nás provází krajinou pro-
střednictvím příběhů, jež odkrývají 
zvláštnosti místní přírody i kulturní fe-
nomény pro Kladské pomezí typické. To 
vše doplňuje velkým množstvím fotogra-
fií, pořízených v průběhu posledních 
dvaceti let, přičemž mnohá atraktivní 
místa či přírodní i kulturní objekty jsou 
v této podobě zachyceny vůbec poprvé. 
V první části knihy najdeme obsáhlé ka-
pitoly věnované hoře Sléza či Kamen-
ným, Sovím a Bardským horám, které 
leží na polském území. Na české straně 
hranice je podobně popsána například 
krajina doposud ne zcela doceněných 
Jestřebích a Javořích hor. Dozvíte se 
 i o mimořádně pestré ekologické stavbě 
regionu, na níž je ukázán prehistorický 
vývoj místní krajiny. V několika kapito-
lách se seznámíte i s historií dobývání 
uhlí a uranu od středověku do součas-
nosti. S ohledem na skutečnost, že pře-
vážná část zdejšího území byla dříve 
osídlena Němci, a region byl tedy silně 
ovlivněn poválečnou obměnou obyvatel-
stva, nezůstávají stranou ani historické 
aspekty a příběhy, jež v poválečném vý-
voji upadly v zapomnění či byly z kolek-
tivní paměti záměrně vytěsněny.  
 

 
 

Nově byla vydána Kniha o Kladském 
pomezí 2 Krajina zrozená z moře také 
od Jana Ježka, kterou si taktéž budete 
moci zakoupit v infocentru. Druhý sva-
zek je z velké části zaměřen na fenomén 
pískovcové krajiny česko-polského regi-
onu na rozhraní východních Čech a Dol-
ního Slezska a všeho, co s tím souvisí. Na-
jdete zde podrobný popis polských 

Stolových hor, Broumovských stěn i slav-
ných Adršpašsko-teplických skal. Kromě 
obsáhlého pojednání o takových přírod-
ních podivuhodnostech, jako je zdejší 
pseudokrasové podzemí či členitý reliéf 
pískovcových skalních měst a stolových 
hor, sleduje autor i rozvoj turistiky, ho-
rolezectví či fenomén poutnictví. Ob-
sáhlé kapitoly jsou věnovány historii 
Broumovska a Policka, drobným sakrál-
ním památkám, komponované barokní 
krajině v Kuksu a Vambeřicích i kdysi 
slavné Vambeřické poutní stezce.  
Obě knihy jsou krásným vánočním dár-
kem pro vaše blízké. 
Dále vám nabídneme knihu Kladské po-
mezí Krajem podél Metuje od Lubo-
míra Imlaufa. Kniha vás prostřednictvím 
fotografií Lubomíra Imlaufa zve do ma-
lebného kraje Kladského pomezí. Při-
jměte pozvání do krajiny, která se roz-
kládá mezi Krkonošemi a Orlickými 
horami. Celý kraj je znám svou krásnou, 
mírně zvlněnou krajinou protkanou ro-
mantickými údolími vodních toků, pře-
devším řek Metuje a Úpy. A právě nety-
pickými pohledy se autor snaží čtenářům 
přiblížit řadu chráněných území, přírod-
ních zajímavostí a míst turisticky přitaž-
livých včetně památek připomínajících 
naši historii i mnohé významné osob-
nosti regionu. Jedná se o druhé přepra-
cované vydání této knihy. 
 

 
 

 
VÁNOČNÍ PRODEJNÍ  
VÝSTAVA  
15. listopadu – 30. prosince 2024 
Zveme Vás na tradiční vánoční výstavu 
v informačním centru v Pellyho do-
mech.  
Těšit se můžete na úžasné drátkované 
dekorace, keramické hrnečky a oz-
doby, kšandy a motýlky, svíčky, sko-
řápkové lodičky, perníčky, háčkovaná 
zvířátka, domácí kosmetiku a mnohé 
další.  
Přijďte si zpříjemnit předvánoční čas  
a nabrat inspiraci na výzdobu i dárky 

pro vaše blízké pod stromeček. Vý-
stava bude přístupná v otevírací době 
informačního centra. 

 
Moc nás potěšil váš zájem o výstavu. 
Během prvních dní ji navštívilo 
opravdu velké množství zákazníků  
a my jsme za to moc rádi. 

 
NOVINY ZIMNÍ  
BROUMOVSKO 
Noviny Zimní Broumovsko jsou již 
v infocentru k dostání, tak neváhejte  
a stavte se pro ně.  

 
 
OTEVÍRACÍ DOBA 
IC V PROSINCI: 
Po – Pá 8:30-11:30, 12:00-16:00 hod. 
So  8:30-11:30 hod. 

OTEVÍRACÍ DOBA 
IC O SVATCÍCH: 
Pondělí 23. 12. 2024 
8:30-11:30, 12:00 - 16:00 hod. 
Úterý - čtvrtek 24. – 26. 12. 2024 
ZAVŘENO 
Pátek 27. 12. 2024  
8:30 - 11:30, 12:00 - 16:00 hod. 
Sobota 28. 12. 2024 8:30 - 11:30 hod. 
Pondělí 30. 12. 2024  8:30-11:30 hod. 
Úterý 31. 12. 2024 – ZAVŘENO 
Středa 1. 1. 2025 – SVÁTEK-ZAVŘENO 
Čtvrtek - pondělí 3. - 6. 1. 2025 
ZAVŘENO 
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MUZEUM NÁCHODSKA  
POLICE NAD METUJÍ - prosinec 2024

Objekty muzea:
Polické pobočky Muzea Náchodska jsou 

v prosinci mimo období výstav uzavřeny. 
Od 12. prosince si však v benediktinském 
klášteře budete moct prohlédnout výsta-
vu „Vánoce v klášteře“ a nasát tak pravou 
vánoční atmosféru. Těšit se můžete na vy-
zdobený opatův byt. 14. prosince se navíc 
uskuteční první ročník Vánočního trhu, kde 
si budete moct zakoupit výrobky od regio-
nálních výrobců.

Akce a výstavy:
VÁNOCE V KLÁŠTEŘE
Kdy: od 12. prosince 2024 do 6. ledna 2025
Kde: Klášter Police nad Metují
Otevírací doba: denně mimo pondělí  
od 10 do 16 hodin
Vernisáž proběhne 11. prosince od 16 hodin

Zveme vás na výstavu Vánoce v kláš-
teře, která se uskuteční od 12. prosince 
do 6. ledna v prostorách opatova bytu  
v Klášteře v Polici nad Metují. Prohlédnout 
si budete moct vánočně vyzdobené inte-
riéry. Vernisáž s vystoupením ZUŠ Police 
nad Metují se uskuteční v refektáři kláštera  
11. prosince od 16 hodin.

VÁNOČNÍ TRHY
Kdy: 14. prosince 2024 od 9 do 15 hodin
Kde: Klášter Police nad Metují
Vernisáž proběhne 11. prosince od 16 hodin

Zveme vás na Vánoční trhy do klášte-
ra v Polici nad Metují. Zakoupit si budete 
moct výrobky od místních tvůrců a zároveň 
si prohlédnout vánoční výstavu „Vánoce  
v klášteře“

Z MUZEJNÍHO DEPOZITÁŘE
Zachovací list Jakuba Mejsnara

V depozitářích Muzea Náchodska najdeme nejen 
řadu sbírkových předmětů, ale také písemností. Mezi 
nimi i tři zachovací listy. Ty vydávala městská rada v čele 
s purkmistrem lidem propuštěným ze služby, jako vy-
svědčení o řádném manželském původu a bezúhonnosti. 
Žádat o něj museli i řemeslníci, kteří chtěli vstoupit do 
cechu. To je i případ zachovacího listu, který se vztahuje  
k Polici nad Metují. Česky psaný list je vyhotoven na per-
gamenu širokém 51 centimetrů a vysokém 29 centimet-
rů. Přivěšena je k němu pečeť ze zeleného vosku o prů-
měru 4 centimetry. 

Purkmistr a rada města list vydali 12. října roku 1635 
ševci Jakubovi Mejsnarovi. Jak sami píší: „abychom sami 
vysvědčili o jeho pořádném na svět zplození a dobrém cho-
vání. Jemu toho jistotu pod pečetí naší vydali.ˮ Že je Jakub 
řádným manželským synem Ambrože 
a Magdalény Mejsnarových museli 
před městskou radou dosvědčit „oso-
by před nás představené slovutné pana 
Matěje Špeldu, pana Jana Zpěváčka  
a Mikuláše Menšíka, lidi poctivé, staro-
žitné, dobře zachovalé a víry hodné.ˮ 
O rodičích Jakuba Mejsnara mimo-
chodem dosvědčili, že se vždy chovali 
„dobře, poctivě a chvalitebně. Tak jak 
na dobré a poctivé lidi náleží.ˮ Pokud 
chtěl švec Jakub Mejsnar vstoupit do 
cechu, musel - krom zachovacího listu 
- předložit ještě výuční list či cechovní 
knížku se záznamy o vykonané tova-
ryšské cestě. 

Krom listu samotného je však po-
zoruhodná i vlastní přivěšená pečeť. 
Ve sbírce Muzea Náchodska se totiž nachází i pečetidlo tzv. větší pečeti města Police nad 
Metují. Ponechme nyní stranou, že v té době hrdě označovali Polici za město především 
jeho obyvatelé, zatímco vrchnost trvala na označení městečko. Dle historika Ladislava 
Hladkého je větší pečeť poprvé použita na zachovacím listu Viléma Vernera z Police nad 

Metují, který je datován k 12. prosinci roku 
1629. Vznik pečetidla tedy musíme datovat 
patrně do první čtvrtiny 17. století. Na peče-
tidle vidíme znak města Police nad Matují, 
tedy krokev špicí vzhůru, v jejím středu 
kolmo postavenou větev se třemi suky.  
Z krokve a pravého suku pak vyrůsta-
jí celkem tři pětilisté růže. Opis pak zní: 
SIGILLUM CIVITATIS POLICENSIS - což mů-
žeme přeložit: pečeť obce polické. Pokud 
vám popis pečetního obrazu připomíná 
současný polický městský znak jste na 
správné stopě. K využití tohoto obrazu jako 
městského znaku se však městská rada roz-
hodla až okolo poloviny 19. století. 

Sluší se ještě připomenout, že ve sbírce 
rukopisů a listin Muzea Náchodska se na-
cházejí ještě další dva zachovací listy. Jeden 
vydaný purkmistrem a radou Nového Města 
nad Metují z roku 1625 a druhý - jenž je vů-
bec nejstarší písemností muzejního archivu 
- z roku 1593. Ten vydala Rozina Miřkovská 
ze Stropčic.

Mgr. Petr Šmíd 
Muzeum Náchodska

VÁNOCE
V KLÁŠTEŘE

12. prosince 2024 – 6. ledna 2025
Klášter v Polici nad Metují
Otevřeno denně mimo pondělí od 10 do 16 hodin.
Výstava vznikla ve spolupráci se Střední průmyslovou školou Otty Wichterleho.
Vernisáž s vystoupením ZUŠ Police nad Metují proběhne v refektáři kláštera 11. 12. od 16 hodin.

Muzeum Náchodska vás zve na výstavu

Více informací naleznete na 
www.muzeumnachodska.cz a Facebooku

VÁNOČNÍ TRHY

14. prosince 2024
od 9 do 15 hodin

Klášter v Polici nad Metují

s tradičními výrobky od místních tvůrců

Muzeum Náchodska vás zve na

Více informací naleznete na 
www.muzeumnachodska.cz a Facebooku
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MUZEUM PAPÍROVÝCH MODELŮ A MUZEUM STAVEBNICE MERKUR
Tradičně v předvánočním čase přichází 

Muzea s nabídkou Adventních tvoření. A ji-
nak tomu není ani v roce 2024. Obě expozi-
ce – Muzeum papírových modelů a Muzeum 
stavebnice Merkur – mají nabídku jak pro 
objednané školní skupiny, tak i workshopy 
pro veřejnost. Konkrétní nabídky najdete 
na jiném místě Polického měsíčníku nebo 
na sociálních sítích Muzeí.

Muzeum papírových modelů
V polovině listopadu byla už tradičně 

ukončena soutěžní sezóna Papírové ligy 
– tedy soutěž papírových modelářů, která 
každoročně začíná v únoru v Brně a končí 
v listopadu v Neratovicích. Děti z našeho 
kroužku, Luboš Matěna jako vedoucí, ale 
třeba i Jaroslav Dlohoška, který je správcem 
Depozitu v Muzeu, se soutěží účastní. Občas 
se povede medaile, občas se vracíme bez ní. 
Ale podstatou akce není vyhrát, ale setkat 
se s modeláři napříč celou republikou.

Letos jsme v Neratovicích medaili nezís-
kali, ale vezeme si domů nápady a domluve-
né výstavy na nadcházející rok. Už teď Vám 
můžeme slíbit, že na jaře proběhne výstava 
připomínající 80. výročí ukončení druhé 
světové války a na ni naváže připomenutí 
dalšího výročí: na samotném začátku roku 
2025 uplyne 40 let od chvíle, kdy se na start 

populární Rallye Paříž-Dakar postavila prv-
ní posádka kamionu LIAZ.

V říjnu přišla z Varnsdorfu smutná 
zpráva. Ve věku 82 let odešel do modelář-
ského nebe pan Václav Chlan. Byl jedním 
z modelářů, kteří v roce 2012 připravovali 
Muzeum. Účastnil se tady stavebních úprav 
prostoru bývalé jídelny a následně zapůjčil 
své modely do expozice. Před třemi lety zís-
kalo Muzeum jeho úžasnou sbírku modelů 
raket, které můžete společně s mnoha dal-
šími modely Václava Chlana obdivovat při 
prohlídce expozice. Čest jeho památce.

Muzeum stavebnice Merkur
V říjnu se v Muzeu objevil tým České 

televize, který u nás natáčel další díl pořa-
du pro děti „Wifina“. Krásné bylo sledovat, 
jak se celý realizační tým společně s herci 
postupně stával víc a víc dětmi a na závěr 
jsme měli pocit, že je nedokážeme z Muzea 
odšroubovat. Pořad už v ČT proběhl a pokud 
byste měli zájem, najdete ho v archivu ve-
řejnoprávní televize.

Na přelomu října a listopadu proběhla 
realizace instalace nové výstavní vitríny 
v expozici Robotiky. Aktuálně k robotickým 
modelům přibil i zajímavý model výtahu, 
který sestrojili studenti Katedry techniky 
Univerzity Hradec Králové.

Zároveň se v novém prostoru ocitla  
i stavebnice EMA, stavebnice elektrotech-
nických pokusů, která byla vyvinuta ve spo-
lupráci se skupinou ČEZ. 

Díky tomuto kroku získala expozice ro-
botiky v Muzeu stavebnice Merkur finální 
podobu a jasně definuje postupný vývoj 
robotiky Merkuru, jako toho nejvíce sou-
časného trendu ve světě techniky. Tím na-
vazuje na původní koncepci, kterou začal 
realizovat ve 30. letech minulého století 

pan Jaroslav Vancl 
s týmem lidí v to-
várně Inventor.

Realizaci ex-
pozice robotiky 
podpořil Královéhradecký kraj z dotač-
ního programu Podpora muzeí a galerií,  
č. smlouvy 24KPG06-0024.

A na závěr nám dovolte poděkovat všem, 
kteří v letošním roce podpořili Muzeum sta-
vebnice Merkur a Muzeum papírových mo-
delů, všem, kteří nám drží palce, abychom 
i nadále šířili dobré jméno obou institucí 
a Města Police nad Metují a všem našim 
spolupracovníkům.

Čtenářům Polického měsíčníku přejeme 
hodně pohody, zdraví a štěstí do roku 2025.

Za tým Merkur Police o.p.s. 
Pavel Frydrych

KVÍČEROVSKÁ SIRKA
Výstava soutěžních prací
Zelený domeček, Tyršova 345, Police nad Metují
Vernisáž 12. 12. od 16 hodin

S nadcházejícím koncem roku se blí-
ží ke konci i výstavní sezóna v Zeleném 
domečku. A jako už tradičně poslední vý-
stavou roku je Kvíčerovská sirka, výstava 
soutěžních dětských prací. V letošním 
roce se sešlo víc jak 200 obrázků – od pě-
tiletých autorů po patnáctileté výtvarníky. 
Srdce návštěvníka doslova zaplesá při po-
hledu na krásu, kterou děti vidí v místech, 
která my dospělí často jen přehlédneme.

Neuvěřitelná pestrost dětského vi-
dění světa je tou nejvyšší přidanou hod-
notou výstavy – takto se shodla komise, 
která vybírala vítězné práce. V komisi 
seděli místní výtvarnice Iveta Rojšlová, 
kurátorka náchodské galerie Martina 

Frydrychová a za Klub sběratelů Policka 
pan Milan Košťál. Všichni tři se shodli, že 
vybírat z té záplavy krásy, je práce velice 
složitá.

Výstava v Zeleném domečku potrvá 
do 6. ledna 2025.

Otevřeno podle otevírací doby 
Muzea papírových modelů a Muzea 
stavebnice Merkur.

Vstupné dobrovolné.
Výstavu pořádá Klub sběratelů Policka 

s podporou Merkur Police o.p.s. a města 
Police nad Metují. Akce je podpořena 
z dotačního programu města Police nad 
Metují.



15Polický měsíčník PROSINEC 2024

KULTURA

KREATIVNÍ A RELAXAČNÍ WORKSHOPY
v Muzeu papírových modelů a Muzeu stavebnice Merkur

Již tradičně v předvánočním čase při-
chází Muzea v Polici nad Metují s nabíd-
kou Adventních workshopů pro veřejnost. 
Tahle tradice si už našla svoje pevné místo 
mezi hojně navštěvovanými akcemi Muzeí. 
Věříme, že nejinak tomu bude i letos.
ZDOBENÍ SKLENĚNÝCH KOULÍ
7. 12. od 14 do 16 hodin

Vyzkoušíte si tradiční techniku zdobe-
ní ručně vyfouklých skleněných vánočních 
kouliček. Připraveny budou posypy různých 
barev. Kouličku si ozdobíte podle své fanta-
zie nebo vybraného motivu. Hotovou oz-
dobu si odnesete v dárkové krabičce. Dílna 
pro všechny věkové kategorie. Postaráno je 
v rámci workshopu i o kávu a čaj. Workshop 
je pro volně příchozí. Není nutná rezervace.

Cena workshopu 100,- Kč za jednu 
vánoční kouličku.
VÝROBA SLAMĚNÝCH OZDOB
14. 12. od 14 do 16 hodin

V polovině prosince v Muzeu oživíme 
venkovskou vánoční tradici a budeme vy-
rábět tradiční slaměné vánoční ozdoby. 
Výrobek, který si domů odnesete, dodá 
Vašemu vánočnímu stromku jedinečné 
kouzlo.

Cena workshopu je 100,- Kč.
Na kreativní a relaxační workshopy není 

potřeba objednávka. V rámci workshopů 
bude připravena káva a čaj.

24. 12. od 10 do 15 hodin
Nejdelší den v roce pro 

děti a ten nejkratší pro 
mámy.

My to moc dobře víme 
a tak...

přijďte do Muzea, nebo 
vyšlete tatínka s dětmi na 
chvilku samotné. Štědrý 
den v Muzeu pořádáme 
každoročně od roku 2012. 
Nekonal se pouze jednou  
v roce 2020 kvůli covido-
vým opatřením. Těšme 
se ze setkávání, přejme si 
dárky, které se špatně balí, 
a prožijme svátky v klidu  
a s láskou.

Co vás čeká v Muzeu?
Koledy, dílničky, 1234 

m² zábavy v expozicích  
a hernách po Muzeu sta-
vebnice Merkur a Muzeu 
papírových modelů. 
Betlémské světlo pro ty, 
kteří si chtějí odnést trochu 
vánočního klidu domů.

Vstup je pro všechny 
příchozí zdarma.

V naší prodejně ještě 
stihnete nakoupit dárky na 
poslední chvíli. Těšíme se 
na vaši návštěvu!

VÁNOCE V MUZEU 23. 12. – 5. 1.
Vstup zdarma pro děti do 6 let.

1234 m² zábavy v interak-
tivních expozicích a hernách 
po Muzeu stavebnice Merkur 
a Muzeu papírových modelů.  
Výstava polských papírových 
modelářů. Merkur dílna a pa-
pírová dílna. Výstava dětských 
prací soutěže Kvíčerovská 
sirka v sousedním Zeleném 
domečku (vstup zdarma). 
Zavřeno máme pouze: 25. 12, 
26. 12, 31. 12 a 1. 1.
Otevírací doba Muzeí 
během Vánočních 
prázdnin:
23. 12. 9:00-17:00
24. 12.     10:00-15:00
25. 12.      ZAVŘENO
26. 12.      ZAVŘENO
27. 12.      9:00-17:00
28. 12.      9:00-17:00
29. 12.      9:00-17:00
30. 12.      9:00-17:00
31. 12.      ZAVŘENO
1. 1.           ZAVŘENO
2. 1. - 5. 1. 9:00-17:00

ŠTĚDRÝ DEN V MUZEU, aneb Čekání na Ježíška
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OCELOVÉ MĚSTO OSIŘELO
Model Ocelového města v Muzeu stavebnice Merkur má několik 

nej. Je největším modelem, který kdy z Merkuru vznikl – aktuálně 
zabírá víc jak 21 m2; je nejtěžším modelem z Merkuru – váží 1 ¼ 
tuny a na jeho stavbu bylo použito nejvíc dílků – dílků stavebnice, 
šroubků a matiček je dohromady víc jak jeden milion!

Stavba inspirovaná nesmrtelným románem francouzského spi-
sovatele Julese Verna začala v roce 2000. Hned s otevřením Muzea 
stavebnice Merkur se stavba stěhovala do expozice a postupně se 
rozšiřovala. Před dvěma lety se Ocelové město stěhovalo do větších 
prostorů a zase o kousek povyrostlo. A na jaře roku 2024 jsme si do 
Muzea přivezli poslední část – továrnu, která má téměř dva metry 
na délku, necelý metr na šířku a na výšku víc jak 110 cm. V druhé 
polovině ledna roku 2025 plánujeme zabudovat tuto poslední část 
do stávajícího modelu.

Bohužel se rozšíření a dokončení Ocelového města nebude 
moci zúčastnit jeho autor, pan Jiří Mládek.

Všechny fanoušky a příznivce Merkuru zasáhla 8. listopa-
du smutná zpráva: do merkurovského nebe se odebral právě Jiří 
Mládek. Neúnavný propagátor nejznámější české konstrukční 
stavebnice, největší sběratel kovových stavebnic a znalec jejich 
historie. Na konci devadesátých let, a hlavně v počátku 21. století, 
uspořádal mnoho Merkurových výstav, doslova po celé republice 

s mnoha přesahy na Slovensko. Výstava konaná v roce 2005 v kláš-
teře v Polici nad Metují, která byla několikrát prodloužena, stála na 
počátku vzniku expozice Muzea stavebnice Merkur.

Při prohlídce Muzea narazíte téměř na každém kroku na jeho 
práci, jejíž objem se bez nadsázky dá nazvat monumentálním. Ve 
sklepě stojí téměř dva a půl metru vysoký model těžní věže z os-
travského dolu Jindřich; u schodiště je k vidění viadukt Garabit, 
dlouhý více jak 4 metry; chodbu zdobí model Železničního mostu, 
dlouhý bez pár centimetrů 7,5 metru a z dalších modelů v expozici 
jen namátkou Ruské kolo nebo série doslova kouzelných a roztomi-
lých ježků v kleci… a samozřejmě svatý grál expozice: Ocelové měs-
to. Tohle všechno a mnoho dalších modelů bude i nadále vyvolávat 
obdiv a okouzlovat návštěvníky Muzea stavebnice Merkur. Kromě 
toho mnoho historických stavebnic a dokumentů z jeho archivu, 
který je v Muzeu deponován.

Ocelové město osiřelo. Odešel asi největší obdivovatel a milov-
ník stavebnice Merkur. Ale jeho dílo zůstává dál a dál bude dělat 
radost všem, kteří si najdou čas a zavítají do Police nad Metují do 
Muzea stavebnice Merkur. A Muzeum se bude i nadále pečlivě sta-
rat o jeho odkaz, protože Muzeum bez Jiřího Mládka by nebylo celé.

Čest památce úžasného merkurovského konstruktéra.
Za Merkur Police o.p.s. Pavel Frydrych

ADVENTNÍ A VÁNOČNÍ ČAS
Víte, že . . .

 y „Advent“ je pojmenování odvozené z la-
tinského slova adventu, což znamená 
příchod. S adventem přichází očekávání 
velkého křesťanského svátku – narození 
Ježíše Krista, narození Páně. První zprávy 
o slavení adventu pocházejí z druhé po-
loviny 4. století z území Galie (Francie)  
a Španělska. Doba adventu končí večer 
na Štědrý den, s první hvězdou na obloze 
přichází svatá noc a nastává čas Vánoc.

 y V posledních desetiletích se i u nás ujal 
pěkný zvyk vyzdobit si předvánoční do-
mácnost adventním věncem. Tato tradice 
vznikla v Německu. První adventní věnec 
se objevil roku 1838 a byl vyřezaný ze 
dřeva. Věnec má mít čtyři svíčky, právě 
tolik je adventních nedělí.

 y Dlouhé prosincové dny čekání na Ježíška 
zpestřuje dětem adventní kalendář. Podo-
bu má různou, ale vždy obsahuje 24 dílků, 
aby se mohly odpočítávat jednotlivé dny 
od 1. prosince do Štědrého dne.

 y Čtyři adventní neděle si už získaly své pří-
vlastky. Zlatá neděle je pro poslední nedě-
li v adventu. Před zlatou nedělí je stříbrná 

a ještě před ní bronzová. Své pojmenová-
ní má i první adventní neděle: železná.

 y Dodnes přetrval jeden zvyk vztahující se 
k svátku Barbory: opatřit si „barborku“, 
třešňovou nebo višňovou větvičku, dát ji 
do vody, postavit na teplé místo a pak už 
jen čekat, zda rozkvete. Mělo by to být na 
Štědrý den, to prý přináší nejvíce štěstí.

 y Ježíšova narození se dotýkají dvě ze 
čtyř biblických evangelií, Matoušovo  
a Lukášovo. Matouš pouze konstatuje, že 
Maria porodila v Betlémě syny,rozvádí ale 
příchod králů-mudrců (bez  uvedení je-
jich počtu) z Východu. Avšak Lukáš,, který 
epizodu králů-mudrců pomíjí, líčí naroze-
ní Ježíše Krista jako příběh i s andělským 
zvěstováním pastýřům a jejich cestou do 
Betléma.

 y První tištěné novoročenky s obrázkem  
a přáním si nechal roku 1827 vytisknout 
hrabě Karel Chotek, nejvyšší pražský pur-
krabí Text byl sice v němčině, ale na ob-
rázcích byly motivy z české historie.

 y V českých zemích postavili první jeslič-
ky jezuité v kostele sv. Klimenta v Praze. 
Stalo se to o Vánocích roku 1562 a byly to 
první jesličky v celé střední Evropě.

 y V Čechách se jako první vánoční stromek 
uvádí ten, který v roce 1812 uchystal 
doma pro své přátele ředitel Stavovského 
divadla v Praze Karel Liebich.

 y Jmelí, jemuž lidová víra přisoudila magic-
kou moc, se v mnoha zemích stalo jedním 
ze symbolů Vánoc. Zvyk zavěšovat o Vá-
nocích zelené, nazlacené nebo nastříbře-
né větvičky té čarodějné rostliny s bobul-
kami k nám přišel zhruba před sto lety 
z Anglie. Říká se, že jmelí přináší do domu 
štěstí, zvlášť když je darované.

 y Vánočka či štědrovka je tradiční vánoční 
pečivo z kynutého těsta, kterým se lidé 
o Vánocích obdarovávají. První zpráva  
o vánočce pochází už ze středověku, 
z doby Václava IV.

 y Tradice vánočního kapra není příliš dlou-
há. Kapr získal na oblibě v 19. století,  
a když koncem století začaly být ryby laci-
nější, stal se u nás brzy hlavním a tradič-
ním štědrovečerním jídlem. Nejstarší re-
cept na smaženého kapra, zřejmě přejatý 
z rakouské kuchyně, je doložený v Domá-
cí kuchařce M. D. Rettigové z roku 1895.

Vybral František Janeček
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110 let budovy c. k. okresního soudu v Polici nad Metují - 4. část
V celé historii stavby budovy jasně vyčnívají dvě jména „přes-

polních“, kteří se výrazně zasadili o realizaci stavby. Buď v době pří-
prav nebo při samotné stavbě. Pojďme si je představit.
Karel Exner

Narozen 20. ledna 1878 v Jaroměři. Vystudoval Učitelský ústav 
v Hradci Králové. Postupně zastával místo pomocného učitele 
v Praze (od r. 1899) a ve Vídni (od r. 1903). V letech 1908-1911 byl 
starším učitelem, poté asi od r. 1928 ředitelem České průmyslové 
školy Komenského školského spolku ve Vídni-Favoritenu. V roce 
1912 se mu narodila dcera Juliana Sofie.

Roku 1911 kandidoval do Poslanecké sněmovny říšské rady jako 
člen Národně sociální strany na společné kandidátce mladočechů 
a národních sociálů. V prvním kole získal 2625 hlasů z 9497  
a obsadil druhé místo (nejvíc hlasů, 2691, získal sociální demokrat 
Antonín Němec). Ve druhém kole pak Karel Exner získal 4949 
hlasů a ve volbách zvítězil (Antonín Němec obdržel 3585 hlasů). 
23. volební okres, ve kterém kandidoval, zahrnoval mj. tato města: 
Dvůr Králové nad Labem, Úpici, Polici nad Metují, Jaroměř, Josefov, 
Náchod, Červený Kostelec a Hronov. Členem zákonodárného sboru 
byl od 17. 7. 1911 do 12. 11. 1918.

Zajímavá zpráva se dochovala z Náchoda z roku 1918, kterou 
zaznamenala Lydia Baštecká: „Jiný říšský poslanec Karel Exner 
přijel do Náchoda v následujícím roce [myšlen rok 1918 – pozn.  
P. F.], aby zde vedl prvomájový průvod organizovaný socialistický-
mi stranami, jehož se zúčastnilo přes 5000 dělníků z náchodských 
továren.“ Ještě před tím stihl zajet do Police a tady promluvit na 
manifestační schůzi lidu.

Kromě ne zcela průkazné zmínky na webových stránkách par-
lament.gv.at, kde se udává jeho poválečné působení na škole ve 
Vídni, není mi jeho další osud, včetně místa a data úmrtí, znám.

Václav Otokar Medek
Výrazný regionální stavitel se narodil 

17. 5. 1877 v malé vesnici Semechnice ne-
daleko východočeského Opočna. Jeho otec 
Jan Medek působil jako majitel malého 
hospodářství a zároveň pracoval jako míst-
ní zedník, což předurčilo budoucí povolání 
jeho syna. Po stavebních zkušenostech zís-
kaných v rodině, odchází Václav Otokar do 
Hlinska, kde se seznamuje s budoucí man-
želkou Marií Zimmerovou, která pocházela 
z nedaleké Poličky. Dcera majitele poličské 

lékárny Aloise Zimmera si vzala Medka v roce 1906. O dva roky 
později se jim narodil syn Otakar Medek (1908–1985) a za první 
světové války dcera Jarmila (1915–2004).  

V Hlinsku začal Medek působit jako zedník, stavitel a zároveň 
zde provozoval parní pilu a sklad. Přestože oficiální stavitelskou 
zkoušku absolvoval u c. k. místodržitelství v Praze až roku 1908, už 
o rok dříve vypracoval projekt hlinecké sokolovny, kterou pak jeho 
firma začala realizovat. Zároveň byl jmenován přísežným soud-
ním znalcem v oboru stavitelství pro obvod c. k. okresního soudu 
v Hlinsku.  Ve stejné době také Medek pracoval na monumentálním 
eklektickém projektu vlastní vily v Resslově ulici. Ve městě také 
řešil regulaci koryta Chrudimky, nebo betonový most dokončený 
roku 1913.

Už před první světovou válkou se rádius stavitelovy činnosti 
rozšířil na celý východočeský region. Zapojil se do projektů v men-
ších městech a obcích, které nejen realizoval, ale většinou také na-
vrhl. Za zmínku stojí mohutná neorenesanční budova okresního 
soudu v Polici nad Metují, a především pak hřmotný eklektický pa-
lác poštovního a telegrafního úřadu v Kolíně, finálně dokončený až 
po vzniku Československa. 

Už za první světové války se rodina Medkových přestěhovala 
do Pardubic, kam také Václav Otokar přesunul svoji firmu. Roku 
1918 začal působit jako soudní znalec v oboru stavitelství pro ob-
vod okresního soudu v Pardubicích. Medkovo podnikatelství sta-
veb bylo úspěšné, a proto už roku 1921 realizoval ve vilové čtvrti 

na Bílém Předměstí vlastní projekt modernistické vily s kanceláří. 
Postupně začal získávat zakázky od místních stavebníků na projek-
tování i postavení řady činžovních domů. Na začátku třicátých let 
20. století projektoval také vlastní obytné objekty, které později pro-
najímal. V tomto případě je patrný modernistický rukopis návrhů, 
odkazující k puristické architektuře. Zdá se velmi pravděpodobné, 
že v této době již spolupracoval na návrzích se synem Otakarem, 
který roku 1933 absolvoval pražskou ČVUT. Mezi Medkovy další 
zakázky mimo Pardubice patřila stavba objektů okresního domu 
v Litomyšli, Ústavu pro duševně choré v Německém Brodě a pavilo-
ny nemocnic v Městci Králové a Opočně. 

Své zkušenosti ze stavitelského řemesla využil také v úřední 
pozici stavebního referenta, kterou zastával na přelomu dvacátých  
a třicátých let na pardubické radnici. Aktivně vystupoval v kolau-
dačním, ofertním či stavebním řízení. Václav Otokar byl také politic-
ky aktivní. Názorově tíhnul k Československé národní demokracii, 
ale nakonec vstoupil do Národní obce fašistické a patřil mezi nej-
výraznější představitele místní župy. Za stranu se roku 1932 stal 
členem městského zastupitelstva a v rámci koaličních dohod zamí-
řil také do městské rady. Stavitel náhle zemřel 18. 5. 1936 a vedení 
stavební firmy převzala jeho žena Marie. V rodinném podnikání od 
prosince 1937 pokračoval syn Otakar poté, co složil státní stavitel-
ské zkoušky. Jméno Medek tedy zůstalo v místním prostředí dále 
dobrou značkou pro zakázky kvalitní stavební produkce. 

Projekty realizované podle Medkova návrhu jeho 
stavební firmou: 

 y Sokolovna (1907–1908), Adámkova třída 729, Hlinsko
 y Vila Václava Otokara Medka v Hlinsku (asi 1908), Resslova  

čp. 709, Hlinsko
 y Regulační plán koryta Chrudimky (1913), Hlinsko
 y Betonový most přes Chrudimku (1913), Hlinsko
 y Obecná škola (1913), Voděrady čp. 70, Voděrady
 y Budova c. k. poštovního a telegrafního úřadu (1915–1919),  

náměstí Republiky 241, Kolín
 y Vila Václava Otokara Medka (1920–1921), Wintrova I čp. 128, 

Pardubice
 y Vila Albíny Chlebodarové (1921–1923), Holubova čp. 557,  

Pardubice
 y Činžovní dům Václava Otokara Medka (1922–1924), Havlíčkova 

čp. 1018, Pardubice
 y Obecná škola v Trusnově (1926), Horní Jelení
 y Činžovní dům Kateřiny Černé (1931–1932), Polská čp. 904, 

Pardubice
 y Činžovní dům Václava Otokara Medka (1931–1932), Polská  

čp. 949, Pardubice
 y Dům v Nerudově ulici (1932), Praha; nakonec nerealizováno
 y Činžovní dům Antonína a Boženy Alešových (1933–1934), 

Polská čp. 170, Pardubice
 y Činžovní dům Václava Otokara Medka (1933–1934), Bulharská 

čp. 967, Pardubice
 y Činžovní dům Václava Otokara Medka (1934–1935)
 y Autorem medailonku stavitele Václava Otokara Medka je Matěj 

Bekera z Východočeského muzea v Pardubicích.
 y Fotografie portrétu V. O. Medka z roku 1926 je zveřejněna s laska-

vým svolením rodiny V. O. Medka.
Text o historii stavby budovy okresního soudu by nevznikl bez 

laskavé podpory Města Police nad Metují a Východočeského muzea 
v Pardubicích. Jmenovitě chci poděkovat starostovi města Police nad 
Metují Jiřímu Škopovi, vedoucí Odboru výstavby Městského úřadu 
Kateřině Brátové a vedoucímu odborného úseku Východočeského 
muzea v Pardubicích Matěji Bekerovi.

Velké poděkování patří Miroslavu Pichlovi (28. 11. 1941 - 28. 3. 
2016), jehož opus magnum „Police nad Metují Dějiny města a regi-
onu v běhu let“ je doslova nevyčerpatelnou studnicí historických dat 
a informací.

Pavel Frydrych



18 Polický měsíčník  PROSINEC 2024

POHLEDY DO HISTORIE

Kalendárium - prosinec 2024
Významná kulturní a historická výročí

6. prosince 1774
byl vydán Všeobecný školní řád pro všechny císařsko-krá-

lovské země, který stanovil mimo jiné všeobecnou vzdělávací po-
vinnost pro chlapce i dívky – 250. výročí. Byla zavedena povinná 
šestiletá školní docházka a systém škol: 

14. prosince 1854
se narodil ve Vídni v rodině krejčího vý-

znamný český malíř a grafik Vojtěch Hynais 
– 150 výročí. Proslavil se vytvořením součas-
né opony Národního divadla. Pro Národní di-
vadlo také vytvořil soubor obrazů Apoteóza 
zemí Koruny české. Od roku 1893 Hynais pů-
sobil na pražské Akademii výtvarných umění. 
Studoval umění ve Vídni, Benátkách a Paříži, 
kde udržoval úzké kontakty s A. Chittussim  

a V. Brožíkem. Maloval portréty. Byl součástí tzv. „Generace českého 
Národního divadla“. Cestoval po Itálii a v Římě vytvořil fresky čes-
kých světců v českém hospici. Zemřel 22. srpna 1925 v Praze.

21. prosince 1834
byla poprvé uvedena ve Stavovském di-

vadle divadelní hra Josefa Kajetána Tyla 
Fidlovačka aneb Žádný hněv a žádná rvačka. 
Ve hře se objevuje píseň Kde domov můj, kte-
rá se později stala českou hymnou – 190. vý-
ročí. Ve hře ji zpívá slepý houslista Mareš. Tato 
píseň byla složena Františkem Škroupem, slo-
va napsal Josef Kajetán Tyl. 

Fidlovačka byla oblíbená jarní slav-
nost pražských ševců, která se každoročně konala ve středu po 
Velikonocích v Nuselském údolí u Botiče v Praze Nuslích. Její ná-
zev byl odvozen od ševcovského nástroje zvaného fidlovačka, který 
ševci používali k hlazení (neboli fidlování) kůže při výrobě obu-
vi. Symbol této slavnosti představovala břízka ozdobená věncem  
z jarních květů, stuhami a malovanými kraslicemi. Na vrcholku bří-
zy byla připevněna ševcovská fidlovačka. 

26. prosince 1969
tragicky zemřel ve věku  

45 let hudební skladatel, kreslíř  
a kabaretiér Jiří Šlitr – 55. vý-
ročí. Narodil se 15.února 1924 ve 
Lhotě Zálesní u Jilemnice. Do ško-
ly chodil v Jílemnici a Rychnově 

nad Kněžnou, kde maturoval. Založil Rychnovský dixieland, který 
v čase jeho studií na právnické fakultě v Praze hrál pod názvem 
Czechoslovak Dixieland Jazz Band. Jako výtvarník se zúčastnil vý-
stavy Umělecké besedy, ale vzápětí začal jezdit jako klavírista na 
zájezdy s M. Horníčkem. Pražská galerie zakoupila od J. Šlitra ně-
kolik kreseb (1955). V roce 1958 vystupoval s Laternou magikou 
v Bruselu. V roce 1957 seznámil Miroslav Horníček Šlitra s Jiřím 
Suchýn. Tak vznikla nezapomenutelná dvojice S+Š, která se prosla-
vila zejména na prknech divadla Semafor. Suchý a Šlitr spolu na-
psali 287 písniček. Jako herec hrál Jiří Šlitr kromě divadla ve třech 
celovečerních a mnoha krátkých a televizních filmech.

30. prosince 1859 
se v Praze narodil Josef Bohuslav 

Foerster, český hudební skladatel, peda-
gog, spisovatel a hudební kritik – 165. výro-
čí. Pocházel z bohatě rozvětveného hudebního 
rodu. Foersterův tvůrčí vývoj vyšel z odkazu 
Bedřicha Smetany a v této linii komponoval 
celý život, jako poslední představitel nepře-
rušené linie smetanovské tradice. Byl vše-
stranným umělcem a vedle hudby se uplatnil 

také jako malíř, dramatik, básník a spisovatel. Jako skladatel zasáhl 
Foerster do všech hudebních druhů a vytvořil dílo značně rozsáh-
lé. V jeho skladatelském odkazu najdeme sbory, několik oper, me-
lodramy, písňové cykly, symfonické a komorní partitury či skladby 
pro klavír. Z šesti jeho oper je nejznámější EVA, jíž složil na námět 
Gabriely Preissové Gazdina roba, jako první skladatel se v ní obrací 
k sociálním problémům venkova. Foerster zemřel ve Vestci u Mladé 
Boleslavi dne 29. května roku 1951. Bylo mu požehnaných 92 let. 

31. prosince 1384
zemřel anglický myslitel John Wycliffe – 

640. výročí. Jako první veřejně radikálně vyjá-
dřil své reformační myšlenky týkající se círk-
ve. Přednášel teologii na univerzitě v Oxfordu. 
Zasazoval se o světskou moc státu proti moci 
církve, brojil proti výstřelkům při prodeji od-
pustků, proti zneužívání církevních prebend  
a bohatství církve. Založil také řád chudých 
kněží. Za jedinou autoritu považoval bibli. Za 

své názory byl vyloučen z univerzity, avšak souzen nebyl. Na učení 
Jana Vinklera navázal v Čechách Jan Hus.

Připravil František Janeček

DROBNOSTI Z HISTORIE POLICE – PROSINEC 2024
31. prosince 1909 

bylo silvestrovským večírkem oslaveno 
dokončení stavby Sokolovny.
9. prosince 1918 

se ve škole konala přísaha učitelů (na 
základě nařízení ministerstva školství a ná-
rodní osvěty ze dne 27. 11. 1918) do rukou 
okresního školního inspektora Františka 
Paula za přítomnosti zástupců místního 
Národního výboru.
7. prosince 1924 

se v Sokolovně konala Okrsková tělo-
cvičná akademie.
2. – 5. prosince 1930 

Sčítání obyvatelstva. Police nad Metují  
měla celkem s Ledhují 3.445 obyvatel  
(z toho 57 Němců a 20 cizinců) a 516 domů.
6. prosince 1931 

byla v Zahradní ulici slavnostně 

otevřena nově postavená budova mlékárny, 
vybudovaná nákladem „Mlékařského druž-
stva, zapsaného společenstva s r. o. v Polici 
nad Metují“.
14. prosince 1935 

byl uspořádán v sále Sokolovny pod 
protektorátem městské rady „Vzpomínkový 
večer zasloužilých mužů“. Vzpomenuti byli 
učitel a mykolog Jan Bezděk, hudebník  
a skladatel Václav Hausmann, Hanuš 
Wihan, virtuos na violoncello a historik W. 
W. Tomek. Účinkovalo Hudební sdružení, 
smíšený pěvecký sbor a mužský pěvecký 
sbor Hvězda.
23. prosince 1941 

byla prodávána vánoční ryba; čtyřčlen-
ná rodina obdržela ke štědrovečerní večeři 
na příděl půl kilogramu kapra.
24. prosinec 1944 

Konání půlnoční štědrovečerní mše 
bylo úřady nařízeno již na odpolední hodi-
nu, aby osvětlení kostela nerušilo povinné 
zatemnění města.
26. prosince 1946 

byla na schůzi rady MNV projednána 
příprava stavby nové školy na „Babí“, kte-
rá byla zahájena roku 1940 a pak zastave-
ná pro nedostatek materiálu za německé 
okupace.
1. prosince 1952 

obdržely výpověď řeholní sestry pracu-
jící v místním Domově důchodců.
2. prosince 1952 

byl trvale zrušen provoz pivovaru ve 
Velké Ledhuji (čp. 44/VL).
10. prosince 1955 

byla založena Sportovní škola mládeže 
při Tělovýchovné jednotě Spartak Police 
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POHLEDY DO HISTORIE
nad Metují, vedená Jiřím Čejkou – speciali-
zovaná především na lyžařské sporty.
Prosinec roku 1964 

Dobrovolníky Turistického odboru 
Tělovýchovné jednoty Slovan Broumov 
byl na Ostaši uspořádán 1. ročník Zimního 
táboření.
19. prosince 1969 

byla kolaudována provizorní dřevěná 
montovaná budova školní jídelny, vedle 
školy čp. 107 na Komenského náměstí. Byla 
postavena nákladem 450.000 Kč. V provozu 
byla od 1. září. 
1. prosince 1970 

proběhlo celostátní sčítání obyvatel-
stva. Police nad Metují měla 3.534 obyvatel 
– z toho 1.624 mužů a 1.910 žen. Na Velkou 
Ledhuji připadlo 1.477 obyvatel.
31. prosinec 1972 

K tomuto dni byla zrušena výroba v po-
lické cihelně (založené roku 1901 Vilémem 
Pellym).
1. prosince 1975 

byla otevřena nová čerpací stanice po-
honných hmot na okraji města v Ostašské 
ulici a dvě stará čerpadla, umístěná do-
sud na náměstí (v horní části a u sloupu  
P. Marie) zrušena.
21. prosince 1975 

vyhořel do základů hostinec Lidového 
spotřebního družstva Jednoty na Ostaši.
9. prosince 1978 

byl uspořádán již 14. ročník Zimního 
táboření – poprvé konaný v Broumovských 
stěnách, poblíž restaurace na Hvězdě.

20. prosince 1978 
byla vyměněna starožitná dřevěná 

vstupní brána radnice za moderní kovové, 
prosklené dveře.
1. prosince 1979 

byl z důvodu rekonstrukčních a adap-
tačních prací přestěhován z budovy čp. 340 
poštovní úřad, a provizorně umístěn v míst-
nostech po bývalé restauraci v Sokolovně.
9. prosince 1979 

zemřel František Průša, povozník. Byla 
nespočetná řada těch, které se svými koň-
mi, zapřažených do smutečního povozu pí 
Weigertové dovezl z domu smutku na místo 
posledního odpočinku, na polický hřbitov.
Prosinec roku 1981 

Bylo započato s vnitřními prácemi  
v rámci rekonstrukce a přístavby budovy 
čp. 291 v Gottwaldově ulici na zdravotní 
středisko (polikliniku).
5. prosince 1984 

rozkvetly podruhé tento rok pampeliš-
ky – díky mimořádně teplému počasí, panu-
jícímu celý podzim.
2. prosince 1989 

se na návrh stávkových výborů ko-
nalo na polickém náměstí shromáždění 
Občanského fóra – účast přes 1.000 občanů 
z města a okolních obcích. Mluvčí OF vyzvali 
k dobrovolným příspěvkům na činnost OF  
a k podpisu na souhlas s „Programovými 
zásadami OF“.
14. prosince 1994 

Město Police nad Metují mělo 4.399 
obyvatel.

27. prosince 1995 
bylo vykáceno chráněné stromořa-

dí javorů na bývalé hrázi rybníka u hřiště 
kopané.
4. a 5. prosince 1998 

se konal jubilejní 35. ročník Zimního 
táboření. Setkání účastníků bylo první den 
na Ostaši, na místě původních srazů, druhý 
den na Hvězdě. Účastnilo se 115 osob.
31. prosince 1998 

naposledy rozezněl zvony ve věži hřbi-
tovní kaple zvoník Antonín Švorčík, který 
tuto svou dlouholetou dobrovolnou službu 
pro stáří ukončil. Novým zvoníkem se stal 
Petr Voborník.
31. prosince 2000 

se konalo rozloučení s posledním rokem 
dvacátého století, které na polické náměstí 
přilákalo spoustu občanů. O půlnoci byl na 
náměstí vypálen slavnostní ohňostroj, kte-
rý uspořádali poličtí ostrostřelci, vedení 
Antonínem Kavkou.
31. prosince 2002 

ukončil psaní městské kroniky kronikář 
Jaroslav Vintr. Kroniku vedl příkladně a peč-
livě od roku 1974 po úctyhodných 28 let. 
Novým úředním kronikářem města Police 
nad Metují se stala paní Jindra Vaníčková.
Prosinec roku 2003 

Byl ukončen provoz v polické mlékárně 
a. s. Milpo.
31. prosince 2003 

Město Police nad Metují mělo k tomuto 
dni 4.316 obyvatel.

Připravil František Janeček

ADVENTNÍ SVÁTKY
30. listopadu – svátek sv. Ondřeje

Svatý Ondřej se narodil v Palestině a byl ry-
bářem. Později se stal jedním z prvních a také 
nejbližších učedníků Jana Křtitele, kteří smě-
li být přítomni výjimečným událostem. Ondřej 
působil jako apoštol křesťanství v Malé Asii  
a Skytii u Černého moře. Podle legendy byl ukřižo-
ván ve městě Pagras na kříži ve tvaru písmene X. 
Takovému kříži se proto říká svatoondřejský kříž.

Se svým bratrem Petrem se stal patronem rybářů. Současně je 
také patronem horníků, provazníků a ochráncem všech zamilova-
ných, zejména nevěst. K jeho atributům obvykle patří kniha s evan-
gelii a kříž ve tvaru písmene X.

4. prosince – svátek sv. Barbory
Svatá Barbora byla dcerou bohatého kupce. 

Její otec ji nechal uvěznit, aby ji uchránil před svo-
dy okolního světa. Barbora utekla, ale otec ji nako-
nec po dlouhém pronásledování dostihl a nechal ji 
setnout hlavu mečem.

Svatá Barbora je podle legendy označována 
za patronku týraných a opuštěných dětí, ale také 

horníků, střelců, pokrývačů, tesařů či architektů. K jejím atributům 
obvykle patří věž, kalich, paví pero či meč.

6. prosince – svátek sv. Mikuláše
Svatý Mikuláš byl biskup v Myře v Lykii. Je uctí-

ván již od 5. století. Byl velmi štědrý k potřebným 
a neváhal hájit nespravedlivě obviněné. Na jeho 
přímluvu se údajně odehrálo mnoho zázraků. Byl 
jedním z nejuctívanějších svatých v celém křes-
ťanském světě. Svatý Mikuláš byl patronem ná-
mořníků, lékárníků, pekařů, rybářů a obchodníků.

K jeho atributům obvykle patří biskupské roucho, berla, tři 

zlaté koule (jablka), měšec, loď či kotva.

7. prosince – svátek sv. Ambrože
Svatý Ambrož byl po svém otci jmenován 

správcem provincií v Itálii. V roce 374 se stal 
biskupem v Miláně. Byl považován za obratného 
politika, oblíbeného kazatele a lidmi byl velmi 
uctívaný pro své sociální cítění. Roku 1295 byl 
papežem Bonifácem VIII. jmenován prvním uči-
telem církve.

Podle legendy jednou usedl Ambrožovi, kte-
rý byl ještě malý chlapec, na obličej včelí roj. Včely mu vlétly do 
úst a krmily chlapce medem. Bylo to považováno za boží znamení  
a předpověď slavné budoucnosti.

Na základě této legendy je tento světec zobrazován s pleteným 
včelím úlem. Dalšími atributy mohou být dítě v kolébce, husí brk, 
holub či dobytče. Bývá označován za patrona včelařů, výrobců sví-
ček, učení, školních dětí, studentů.

13. prosince – svátek sv. Lucie
Svatá Lucie pocházela z bohaté rodiny. 

Protože se rozhodla pro panenský život, rozdala 
všechen svůj majetek chudým a odmítala všechny 
nabídky k sňatku. Jednou si prý kvůli jednomu ná-
padníkovi vypíchla oči, aby ho odradila. Zázrakem 
byl jí zrak navrácen, ale zhrzený nápadník, který 
byl pohanské víry, ji udal jako křesťanku a Lucie 
byla odsouzena k prostituci ve veřejném domě. 

Přestože s ní však stráže nedokázaly pohnout z místa, podřízly 
ji mečem hrdlo. Svatá Lucie je patronkou slepých, ale také všech 
švadlen, kočích, sklenářů, brusířů a dalších povolání či řemesel. 
K jejím atributům obvykle patří dlouhý oděv, dvojitý kříž, svítilna, 
svíčka, kniha, palma, pochodeň či meč. ......

Vybral František Janeček
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Z polické mateřinky...
Listopad je ve školce ve znamení příprav na akci 

„Rozsvícení stromečku“ u naší školky. To se uskuteční 28. 11. 
místo tradičních třídních besídek. Děti trénují písničky a ko-
ledy na vystoupení a hlavně tvoří a pečou na jarmark, který 
bude součástí akce. Péct do třídy Kopretin nám přišly pomoci 
také seniorky, mezi kterými byla i naše bývalá paní ředitelka. 
V listopadu jsme si také povídali, jak můžeme pomoci zvířát-
kům a ptáčkům v zimě. Začali jsme sypat do krmítek semín-
ka a nyní pozorujeme plno ptáčků, kteří k nám létají. Všichni 
jsme si také připomněli svátek svatého Martina a protože i my 
chceme pomáhat potřebným jako Martin, zapojili jsme se do 
Mikulášské sbírky pro děti z mateřských škol z vyplavených 
obcí Brantice a Zátor. Doufáme, že vybereme dost dobrůtek 
do mikulášských balíčků pro naše kamarády. A pomalu se také 
chystáme na blížící se advent a na návštěvu Mikuláše.

Všem přejí klidný advent děti a zaměstnanci z MŠ  
na sídlišti. 

Bc. Alena Hrušková, ředitelka MŠ

Halloween pro druháky
7.A ZŠ Police

Netradiční páteční halloweenské vyučování připravili 
sobě a žákům ze druhých tříd sedmáci z áčka s paní učitel-
kou Hanou Novákovou. Nápad paní učitelky halloween-
sky spojit malé a velké školáky a společně si netradičně 
užít vyučování došel k opravdu zdařilé realizaci. Sedmáci 
v autentických kostýmech se o druháky z obou tříd skvě-
le postarali a provedli je připravenými stanovišti a všemi 
úkoly. Druháci odcházeli nadšení a nadmíru spokojení.

Děkujeme sedmákům a paní učitelce Novákové. 
L. Meierová

VÁNOČNÍ VÝZDOBA OPATOVA BYTU 
Z DÍLNY ARANŽÉREK SPŠOW 

Girlandy, vánoční stro-
meček, adventní věnec 
a další drobné vánoční 
ozdoby vyrobené žáky 
oboru Aranžér ze Střední 
průmyslové školy Otty 

Wichterleho z Velkého Poříčí můžete obdivovat v polickém kláš-
teře na výstavě Vánoce v klášteře. Pořadatelem akce je Muzeum 
Náchodska a naše 
střední škola se 
stala aktivním 
partnerem. Na 
jaře jsme přijali 
nabídku muzea na 
vánoční vyzdobení 
jedné z místností 
opatova bytu. A té 
jsme se nezalekli. 
Od 11. prosince 
až do 6. ledna tak 
máte možnost při-
jít se podívat, jak 
jsou žáci oboru 
aranžér na SPŠOW 
šikovní a jak se jim 
výzdoba povedla.
Markéta Machová, 

www.spsow.cz
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Co nového na broumovském gymnáziu?
Děkujeme

11. Broumovské diskuse skončily. Po de-
váté se naši studenti aktivně účastnili – jako 
„stíny“ pozvaných diskutujících, moderá-
torů a hostů, jako „spojky“ pro bezchybný 
průběh, jako posluchači, letos novinka – ter-
ciáni a kvartáni jako aktéři zvacích „jinglů“.

Má cenu psát, že byli opět skvělí ve všech 
rolích? MÁ. Takže to píšu. A podepisuji.

Děkujeme Broumovským diskusím za 
příležitost. Je pro nás moc důležitá.

Děkuji studentům, vedení školy a kole-
gům, že jim to umožňují.

Šárka Rambousková

Pedagogická miniglosa:
Kdysi si jeden známý zaplatil poměrně 

drahé studium angličtiny v Austrálii. Jeden 
učitel stále chodil na výuku pozdě. Tu o de-
set minut, tu o patnáct minut, někdy třeba  
i o dvacet. Můj známý už to nevydržel a po-
vídá, víte, že mě připravujete každou svojí 
nedochvilností o několik desítek dolarů? Od 
té doby byl dotyčný učitel na každé hodině 
včas.

Co z toho vyplývá? Na to už si studenti 
musí odpovědět sami.

Milan Kulhánek

Školní OKO je opět zde
Pozor, pozor, Halloween ještě nekončí!  

V pondělí 11.11. vyšlo II. vydání novin 
*Školní OKO* Gymnázia Broumov – a je to 
strašidelné čtení, na které se nezapomíná!

Těšte se na děsivé rozhovory, fotky, 
halloweenské kuriozity a pořádnou dávku 
temné zábavy , která rozjasní i ty nejtem-
nější kouty vaší mysli.

Edmund Hartwich, kvarta
P.S. Studentský časopis je k prodeji v brou-
movské knihovně.

Věděli jste, že týmu archeologů, 
který našel v jižní části Brna kosti 
mamutů, velí naše absolventka  
z 2000 Lenka Sedláčková?

Lenka Sedláčková vystudovala archeo-
logii v Brně, získala titul PhD. Má na svém 
kontě řadu významných archeologických 
nálezů. V tomto roce se proslavila nálezem 
koster mamutů v Brně. Do této doby se 
myslelo, že mamuti se v této lokalitě nevy-
skytovali. Lenka byla vedoucí týmu, který 
ten objev udělal. Má na svém kontě také bo-
hatou publikační činnost. Pracuje ve společ-
nosti ARCHAIA Brno.

Milan Kulhánek

Máme nejlepší paraglidisty
V Praze na vyhlášení celoročních soutě-

ží, liga v přesnosti přistání, liga v přeletech 
a Český pohár paraglidingu byli několikrát 
oceněni dva studenti Gymnázia Broumov.. 
Především je vhodné zmínit 1. místo Lukáše 
Karlíka v přesnosti v kategorii Hobby  

a 1. místo Huga Hadaše v přeletech v kate-
gorii Junioři a 5. místo v kategorii Open. Oba 
dva dohromady pak byli spolu 3. v týmech. 
V přeletech se na bednu hned za Huga do-
stal bývalý student naší školy Kvido Hadaš. 
Blahopřejeme.  

Milan Kulhánek

Řezníčkova 451, 547 01 Náchod, tel. 491 423 243, e-mail: sekretariat@gymnachod.cz 
http://www.gymnachod.cz 

JJiirráásskkoovvoo  ggyymmnnáázziiuumm  
vv  NNáácchhoodděě  

zve žáky pátých a devátých ročníků 
a jejich rodiče na 

DDeenn  ootteevvřřeennýýcchh  ddvveeřříí  
ve čtvrtek dne 16. ledna 2025. 

Program 

16,00 - AULA - setkání vedení školy se žáky 9. tříd 
a jejich rodiči. Informace o čtyřletém gymnáziu. 

17,00 - AULA - setkání vedení školy se žáky 5. tříd 
a jejich rodiči. Informace o osmiletém gymnáziu. 

Od 15,30 do 19,00 pro Vás budou připraveny 
interaktivní akce, divadelní a hudební vystoupení, výstavy 
a prezentace a možná přijde i kouzelník… 

Podrobnější program naleznete na www.gymnachod.cz. 
Na Vaši účast se těší vedení školy i celý pedagogický sbor. 
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ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA INFORMUJE...
Vážení přátelé umění, milí rodiče, žáci  
a občané města Police nad Metují

Vstup do nového roku 2025 je již na dohled a my bychom Vám 
rádi poděkovali za Vaši přízeň a podporu, kterou věnujete naší 
umělecké škole.

Říká se, že umění má kouzelnou moc lidi spojovat, probouzet 
radost a tvořivost v každém z nás. My jsme vděční, že můžeme být 
součástí kulturního života našeho městečka a přispívat k rozvoji 
vašich/našich dětí. 

Ať je pro Vás rok 2025 plný krásných melodií života, inspirativ-
ních setkání a nezapomenutelných kulturních zážitků. 

Těšíme se na další společná setkávání při koncertech, výstavách 
a představeních.

Vaše Základní umělecká škola 

V roce 2025 oslaví naše Základní umělecká 
škola již 35. výročí svého založení. 

K této příležitosti připravili žáci výtvarného oboru, pod vedením 
paní učitelky Petry Nádaždyové, interaktivní umělecký kalendář, 

který originálním způsobem propojuje klasické výtvarné umění  
s moderními technologiemi. Každá stránka kalendáře je sama 
o sobě malým uměleckým dílem, ale skrývá v sobě mnohem víc, 
než je na první pohled patrné. 
Prostřednictvím QR kódů se 
můžete během celého roku 
přenášet do fascinujícího 
světa umění. Stačí jediný po-
hyb– naskenovat kód chytrým 
telefonem, a rázem se ocitnete 
uprostřed vystoupení našich 
talentovaných žáků. Každý 
měsíc přináší nové překvape-
ní, takže budete moci nahléd-
nout do všech oddělení naší 
školy. 

Nový kalendář je již v tis-
kárně a zanedlouho bude 
k dispozici všem, kdo budou mít zájem.

Mistrovské kurzy 
s profesorem Jiřím Hudcem

V sobotu 16. 11. 2024 pořá-
dala Katedra strunných nástrojů 
HAMU v Praze mistrovské kurzy pod 
vedením našich špičkových odbor-
níků v daných oborech. Těchto kurzů 
se jako aktivní hráčka zúčastnila také 
naše žákyně kontrabasistka Zuzka 
Ševců se svojí paní učitelkou Dagmar 
Vajsarovou. Svůj nastudovaný pro-
gram zahrála a pak dále pracovala 
pod vedením našeho předního kon-
trabasisty Jiřího Hudce. Byl to nezapo-
menutelný zážitek, a především další 
hudební zkušenost. 
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Také žáci tanečního oboru vstoupili do 
nového školního roku v plném nasazení.

U příležitosti Dne seniorů vystoupili v příjemné atmosféře žáci 
3. a 4. ročníku se svými oblíbenými choreografiemi, které neztratily 
na své kráse ani po letní prázdninové pauze.

Podzimní měsíce byly pro mladé tanečnice velmi aktivní. 
Ukázky baletní i moderní techniky předvedly v listopadovém kon-
certu, který propojil všechny obory naší umělecké školy, dále vy-
stoupily při setkání Klubu seniorů Ostaš.

Kromě jevištní praxe a vystupování se taneční obor věnuje  
i prohlubování znalostí s odborníky. Již několik let s naším taneč-
ním oborem spolupracuje MgA. Tereza Krupičková, pedagožka 
Státní taneční konzervatoře v Praze. Třetí listopadová sobota pa-

třila jejímu baletnímu 
semináři, kterého se 
zúčastnilo 35 žáků ta-
nečního oboru.

Do konce roku žáci 
tanečního oboru ještě 
vystoupí na třídním 
koncertu klavírní tří-
dy pana učitele Čapka, 
kde spolu s jeho žáky 
představí i své cho-
reografie na hudbu 
s vánoční tématikou. 
Toto vystoupení se 
uskuteční 16. prosince 
od 17:30 hodin v kon-
certním sále ZUŠ. 
Všichni jste srdečně 
zváni!

Aktuality z žesťového oddělení
V sobotu 19. října 2024 se konala Svatohubertská mše v kos-

tele Nanebevzetí P. Marie v Polici nad Metují a též v sobotu 9. lis-
topadu v kapli v Janovicích u Trutnova. Pod vedením p. uč. Moniky 
Němcové se na hudební spolupráci podílel soubor lesních rohů tvo-
řený současnými i bývalými žáky a pedagogy naší ZUŠky i několika 
hosty.

V předvánočním čase má naše žesťové oddělení každoročně 
napilno. Kromě vystoupení na velkých koncertech v Kolárově di-
vadle a třídních vánočních večírcích, připravili bohatý program pro 
Domov důchodců v Polici nad Metují, zahrají v rámci předvánoční-
ho posezení na Velkých Petrovicích a slyšet je můžete tradičně při 
příležitosti Vánočního vytrubování na Hvězdě. Nenechte si tento 
kouzelný zážitek ujít.
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SENIOR KLUB OSTAŠ
V úterý 19. listopadu bylo nepříjemné 

deštivé počasí, foukal studený vítr, ale čle-
nům našeho klubu to nevadilo a zamířili na 
setkání do  Pellyho domu.

Přivítala nás předsedkyně Helena 
Pivoňková a hned na začátku pro nás měla 
příjemnou zprávu. Manželé Řehořovi  pro 
nás mají opět nádherný dárek v podobě 
vstupenek na divadelní představení kome-
die s názvem „ Pokračování příště“ s hereč-
kami Kateřinou Hrachovcovou, Kristýnou 
Leichtovou a Markétou Plánkovou. Moc 
děkujeme, velmi rádi jsme se hned hlásili  
o vstupenky a už se těšíme  do Kolárova di-
vadla ve středu 15.ledna 2025!

Ivana Richterová nás pozvala do kina, 
na  Adventní koncerty naší  ZUŠky  a promí-
tání do refektáře kláštera – dokumentární 

film Jarda na cestě  o zakladateli 
firmy MANMAT  Jardovi Soumarovi. 

Dále nás přišly již tradičně potě-
šit studentky z naší ZUŠky.  Nejprve  
hráčky na violoncello  Maruška 
Tůmová a Tereza Buriánová se 
skladbami Nocturno a Koncertino 
za doprovodu pana učitele Pavla 
Čapka. Po nich paní ředitelka 
Alžběta Černá uvedla taneční vy-
stoupení Magdalény Tůmové , Nely 
Nývltové a Natálie Smrčkové. Jejich 
krásné vystoupení jsme odměnili 
potleskem.

Následoval hlavní program: 
promítání druhého dílu filmu o pso-
vi Gumpovi:  „Gump – jsme dvojka.“   
Původně režisér F.A.Brabec nepočí-
tal s natáčením pokračování první-
ho dílu „Gump – pes který naučil lidi 
žít“, ale po třech  letech od uvedení 
prvního dílu pokračování vzniklo. 
Setkali jsme se se starými dobrý-
mi tvářemi herců z prvního dílu, ale přibyli  
i noví. Příběh byl veselejší, někdy i smutný, 
ale ještě větší prostor dostala láska a vztah 
mezi člověkem a zvířetem. Hudbu k filmu 
složil Ondřej Brzobohatý, ústřední song  
„Život je krásný“ natočil Richard Krajčo 
se svou kapelou Kryštof. Prostřednictvím 
Gumpova  příběhu lépe poznáte vztahy 
mezi zvířaty a lidmi. Pro nás seniory zane-
chal hluboké citové zážitky.

Na závěr dnešního setkání připomně-
la předsedkyně Helena Pivoňková příští 
předvánoční setkání s občerstvením a hu-
debním programem, které se koná  v úterý   
10. prosince ve 14 hodin. Nezapomeňte si 
připravit dárečky do naší předvánoční tom-
boly!!!  Do té doby se opatrujte, nepodléhej-
te depresím z listopadového počasí a těšte 
se na příště!

Výbor Senior klubu Ostaš
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Pohádkové podzimní 
prázdniny dívčího oddílu

Na podzimní výpravu jsme vyrazi-
ly se skautkami a světluškami do Děčína. 
Cestou nás provázely postavy z pohád-
ky Tři bratři, což nás motivovalo k vý-
letu do Hřenska k Pravčické bráně. Tam 
jsme našly spící Růženku a úspěšně ji 
vysvobodily z jejího hlubokého spánku. 
Další den nás čekalo dobrodružství  
s Červenou Karkulkou. Vydaly jsme se na 
Děčínský Sněžník, abychom se dostaly „za 
babičkou“. Brzy jsme zjistily, že babičku  
s Karkulkou sežral vlk a musely jsme plnit 
různé úkoly, jako hledat klíč od baráčku, kde 
bydlí babička, abychom je obě zachránily. Po 
úspěšném splnění úkolů jsme za odměnu na-
vštívily bazén, kde jsme si to náramně užily. 
Navštívily jsme také děčínskou zoo, kde jsme 
hledaly fialky, jahody a jablka pro Marušku 
a její macechu, což se nám podařilo. 
Naše podzimní výprava byla plná nezapo-
menutelných zážitků: podařilo se nám za-
chránit Marušku před její macechou, vysvo-
bodily jsme Růženku, Červenou Karkulku  
a její babičku, a dokonce jsme třem bratrům 
pomohly najít manželky. Společně jsme si 
užily spoustu zábavy a už teď se těšíme na 
další společné zážitky!

Za dívčí oddíl Lucie Eliášová

Co plánujeme na závěr roku
Betlémské světlo

Betlémské světlo letos přivezou skaut-
ky v sobotu 21.prosince, převezmou jeho 
štafetu v Náchodě a posunou ho dál k Polici 
a s pomocí V. Janouška na Broumov. V ne-
děli 22.12. při bohoslužbách si ho bude-
te moci převzít v kostelích polické far-
nosti (Machov, Police n.Met., Bezděkov  
n. Met.). Tradičně ho přineseme na Polické 

vytrubování 23.12. a na Štědrý 
den bude k dispozici v Muzeu 
Papírových modelů. 

Pf na Junácké vyhlídce
Kdo si bude chtít protáh-

nout nohy mezi svátky a vy-
razit do skal, může směřovat 
na Junáckou vyhlídku (neda-
leko Pánova kříže) kde budou 
k dispozici pamětní kartičky. 
První část bude na vyhlídce 
od 23.prosince, druhou část 
vezmeme při tradičním skaut-
ském putování přesně na 
Silvestra.

Poděkování a přání 
do nového roku

V první řadě bych chtěla 
vyjádřit svou vděčnost celému 
týmu našeho střediska, jehož 
členové obětavě věnují svůj 
čas rozvoji dětí a nebojí se 
pomoci tam, kde je to potře-
ba. Ať už se jedná o přírodní 
lokality v rámci Skautského 
patronátu, výrobu svíček na 
podporu Ukrajiny, nebo zapo-
jení do sbírky pro oběti povodní, jejich úsilí 
je neocenitelné.

Tato všechna úsilí by však byla ob-
tížně realizovatelná bez kvalitního zá-
zemí v našem skautském klubu a pod-
pory ze strany města Police nad Metují, 
Královéhradeckého kraje a Ministerstva 
školství, mládeže a tělovýchovy. Mít bez-
pečné prostředí v klubovně a funkční vyba-
vení pro letní tábory nám poskytuje větší 
prostor pro vedení a rozvoj dětí a mladých 
lidí. Za to všem uvedeným institucím patří 
náš upřímný dík.

Do nového roku bych našemu středisku 
přála mnoho spokojených dětských tváří na 
našich programech a dobře fungující tým 
vedoucích.

A pro všechny, kdo teď čtou tyto slo-
va: nezapomeňte, že v každém z nás svítí 
světélko naděje, že problémy mají řešení 
a svět kolem nás – blízko i dál – je možné 
měnit k lepšímu. Leckterá náročná výzva se 
dá zvládnout, když spojíme síly a budeme 
hledat směr k sobě, namísto toho opačného.

Přeji nám všem, aby se nám dařilo spo-
lupracovat a nacházet dobro i v roce 2025.

Haňďa Kohlová

SKAUTSKÉ OKÉNKO
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Jedna akce za druhou
Členové a příznivci Dobročinného fondu měli na podzim o zá-

bavu postaráno. Náš spolek pořádal pro širokou veřejnost v říjnu 
karneval a v listopadu výlet.

Taneční zábava se konala v sobotu 19. října 2024 a jako téma 
jsme tentokrát zvolili hippies – květinové děti. Nebylo povinností 
přijít v kostýmu, většina návštěvníků se přišla pouze pobavit, ale ta 
jedenáctka statečných zasloužila obdiv a poděkování. Z přítomných 
masek jsme vybrali ty nejhezčí “hipísáky“, kterými byli zvoleni náš 
kronikář pan Škop, paní Jobová a paní Vacková. Jedno z hesel hnutí 
hippies zní “Nevěř nikomu, komu je přes třicet“. Na našem karne-
valu sice nikomu nebylo pod třicet, ale to nám nebránilo v bujaré 
zábavě. S ostatními hesly hnutí hippies, jako mír, láska, přátelství 
a svoboda, jsme se plně ztotožnili. O hudební produkci se posta-
ral diskžokej pan Jaroslav Matěna. Melodie slavných hitů i lidovek 
v jeho podání nás přímo vybízely k rozpohybování kloubů na taneč-
ním parketu, přítomného místostarostu Police pana Radka Starého 
nevyjímaje. Myslím, že všichni účastníci si to sobotní odpoledne 
v Kačámě užili.

Ve středu 13. listopadu 2024 jsme vyrazili na výlet do Dvora 
Králové a do Úpice. Naše jednatelka Věrka Kašíková zajistila veli-
ce zajímavý program, proto byl zájem o účast veliký a některé zá-
jemce jsme bohužel museli z kapacitních důvodů odmítnout. První 
zastávka nás čekala na místě, kde mají Vánoce celý rok – ve výrobě 
vánočních ozdob ve Dvoře Králové nad Labem. Exkurze nás zavedla 
na všechna stanoviště, od vyfukování skla, stříbření, barvení, ma-
lování, až po kompletaci a balení. Obdivovali jsme neuvěřitelnou 
manuální zručnost místních žen. Jsou to roky zkušeností, než paní 
dokáže vyfouknout 500 kouliček za směnu v toleranci dvou mili-
metrů, nebo namalovat na ozdoby krásné ornamenty, jeden jako 
druhý. Po exkurzi jsme se vrhli do podnikové prodejny, každý z nás 
chtěl mít něco z té krásy na svém vánočním stromečku. Takový ná-
por tam jistě dlouho nezažili.

   Z továrny jsme se přesunuli do nedalekého muzea minerálů, 
které založil a vede místní rodák Luboš Blaha. V dětství našel ve 
Dvoře Králové svůj první zlatavý minerál, a tehdy se zrodila jeho 
láska ke kamenům, která ho provází celý život. A v muzeu to je vi-
dět, zdejší sbírka je velice rozsáhlá, zahrnuje exponáty z našeho 
blízkého okolí, celé ČR, i z celého světa. Některé jsou velice cenné. 
Strávili jsme v expozici několik hodin a stále bylo co obdivovat. 
Příroda dokáže vykouzlit neskutečnou nádheru. Také zdejší obchů-
dek jsme vzali útokem a nakoupili si na památku drobné minerály, 
drahé kameny, nebo šperky.

Opět jsme popojeli autobusem jen malý kousek, do hotelu Za 
vodou, kde jsme měli zamluvený oběd. Uvítali jsme chvíli na odpo-
činek a na vstřebání zážitků. A především, tak dobrou svíčkovou 
jsme už dlouho nejedli. Zapili jsme ji pivem Tambor z místního 
pivovaru a ke štěstí nám v tu chvíli chyběla snad jen možnost po-
poledního šlofíčku. My jsme se ale mohli prospat maximálně v au-
tobuse při přejezdu ze Dvora Králové do Úpice, kde na nás čekal 
závěrečný bod programu.

Navštívili jsme hvězdárnu nad městem, stranou od rušivého 
pouličního osvětlení. Bohužel mlhavé a deštivé počasí nepřálo ži-
vému pozorování oblohy. O hvězdné nebe jsme však nebyli ochuze-
ni. Sedli jsme si do přednáškového sálu, kde nám nejprve promítli 
zajímavou prezentaci a poté nás seznámili s aplikací Stellarium, 

kterou si každý může bezplatně stáhnout do svého počítače nebo 
do mobilního telefonu. Tato aplikace vám zobrazí aktuální postave-
ní hvězd a planet, a to v čase a místě, kde se právě nacházíte. Teď už 
budete vědět, co vám právě svítí nebo létá nad hlavou, včetně člo-
věkem vyslaných umělých družic a vesmírných stanic. Prohlížet si 
všechna souhvězdí s komentářem zkušeného astronoma v prostře-
dí hvězdárny bylo velice zajímavé a poučné. Přesto nás po dni plném 
zážitků už pomalu přepadávala únava, soustředění nás opouštělo  
a atmosféra na přednášce připomínala třídu neposlušných žáčků 
pod dohledem přísného učitele. Na závěr jsme opět navštívili ob-
chůdek se suvenýry, abychom si i z hvězdárny odnesli kromě zážit-
ků i něco hmatatelného.

Všechna místa, která jsme navštívili, vám můžeme vřele dopo-
ručit. My jsme z výletu přijeli nadšení a určitě se tam ještě někdy 
rádi vrátíme.

Pokud jste se z jakéhokoliv důvodu nemohli zúčastnit naše-
ho karnevalu a výletu, tak máte ještě letos možnost navštívit naši 
Mikulášskou zábavu, která se bude konat v sobotu 7. prosince od  
14 hodin v Kačámě. Zveme širokou veřejnost, vstupné je lidové, 
pouze 50 Kč. Těšit se můžete na hudební skupinu Damtrio, vystou-
pení suchodolských mažoretek a především na Mikulášskou nadíl-
ku. Těšíme se na viděnou.

Lukáš Rutar, předseda spolku

ZLATÉ RUCE
NAŠICH PRA... A BABIČEK

1. až 22. prosince 2024
Stará škola Dřevěnka, Police nad Metují
Otevřeno denně mimo pondělí od 10 do 12 a od 13 do 16 hodin
Vstupné dobrovolné

Vernisáž proběhne v neděli 1. prosince od 16 hodin.
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Nový putovní pohár zůstal na rok v Hlavňově
Již tradičně se první říjnovou sobotu 5. 10. 2024 na hlavňov-

ském hřišti uskutečnila soutěž O Putovní pohár SDH Hlavňov. Letos 
se konal již 26. ročník soutěže, na kterou se sjíždějí dobrovolní 
hasiči z okolí, aby sobě, ostatním sborům i divákům předvedli, jak 
jsou schopni zasáhnout v případě potřeby. Na naší soutěži každé 
družstvo potřebuje zásahové vozidlo, ke kterému po odstartování 
doběhne a dojede na místo zásahu. Tam vyloží a sestaví potřeb-
né nářadí (požární stříkačku, savice, hadice, …) pro dopravu vody 
z vodního zdroje. Uprostřed vedení je napevno umístěný přetlako-
vý ventil, průlezové okno a další okna, kterými musí hasiči sestřelit 
terče vodou.

Počasí nám letos moc nepřálo. Obávali jsme se velkého deště 
a bahna, ale nakonec to skončilo jen pěknou kosou a přeháňkou. 
Všechna družstva předvedla kvalitní výkony. 
Letos nastoupilo i družstvo dorostenců se 
zástupci z různých družstev SDH na Policku 
pod označením Hlavňov B.

Výsledky 26. ročníku soutěže

Jak titulek a tabulka napovídá, první 
místo získalo domácí družstvo. Pro letošní 
ročník jsme museli pořídit nový putovní po-
hár, historicky čtvrtý. V loňském roce jsme 

poprvé v historii tři roky po sobě soutěž vyhráli a putovní pohár 
nám už zůstal. Každý sbor vyhrál lahvinku něčeho na zahřátí.

Naše soutěž je zároveň i poslední z větších akcí, kterou 
Hlavňovští hasiči každoročně pořádají. Rád bych touto cestou po-
děkoval Městu Police nad Metují za každoroční finanční podporu, 
kterou dostáváme, abychom mohli dělat radost sobě, dalším lidem 
ale především aktivně fungovat. Velkou radost nám udělali pan sta-
rosta J. Škop a místostarosta R. Starý, kteří se i přes nevlídné počasí 
zúčastnili naší akce. Poděkování patří dále všem aktivním členům 
a jejich rodinám, že i kolikrát přes důležité povinnosti jsou ochotni 
přijít a pomoci při našich akcích. Na shledanou v novém roce.

Za SDH Hlavňov, Aleš Berger

30. výročí založení Ligy proti rakovině Náchod
Každoročně na konci roku hodnotí svou 

celoroční činnost Liga proti rakovině 
Náchod, zapsaný spolek, občanské sdru-
žení onkologických pacientů a přátel, které 
v letošním roce slaví již 30 let od svého 
vzniku v roce 1994. Jejími zakladateli byli 
v první řadě vyléčení pacienti dlouholetého 
náchodského onkologa MUDr. Vladimíra 
Müllera, který až do svého skonu v orga-
nizaci aktivně působil jako předseda a svou 
erudicí, zkušenostmi a lidským přístupem 
působil jako odborný garant i neformální 
autorita. Rovněž významný podíl na zalo-
žení náchodské pobočky LPR měla paní Iva 
Mikšovská, obětavá organizátorka, která 
kolem sebe shromáždila první průkopnic-
kou skupinku členů. Mezi dalšími zaklá-
dajícími členy připomeňme paní Helenu 
Vomáčkovou, Ing. Vlastimila Hurdálka, pro-
fesora náchodského gymnázia Jiřího Šolce 
či paní Evu Hrnčířovou. Bohužel někteří již 
nejsou mezi námi, avšak dodnes nám jsou 
svou pracovitostí a podílem na činnosti vzo-
ry a s úctou na ně vzpomínáme. 

Od svého vzniku působí LPR Náchod 
v našem regionu především v oblasti pro-
tinádorové prevence, v níž se její členové 
zaměřují zejména na mladou generaci – 
středoškolskou mládež. Součástí předná-
šek je i nácvik samovyšetření pro prevenci 
rakoviny prsu na fantomových modelech. 

Zúčastňujeme se také pravidelně osvěto-
vých akcí, jako je např. Den zdraví společně 
s Oblastní nemocnicí Náchod. Každoročně 
finančně podporujeme z výtěžku Českého 
dne proti rakovině Hospic Anežky České 
v Červeném Kostelci. Vždy po několika 
letech se z naší iniciativy v Náchodě či 
Trutnově koná Putovní výstava o nádo-
rové prevenci Každý svého zdraví strůj-
cem. Již od roku 1997 také zaznamenává 
náchodská LPR významné úspěchy v orga-
nizaci květnové celonárodní sbírky Český 
den proti rakovině, zaměřené na pre-
venci rakoviny a screeningové programy. 
Za velmi důležité považujeme to, že každý 
dárce obdrží k symbolické kytičce mě-
síčku lékařského i letáček s informacemi  
o prevenci vybraného druhu onkologické-
ho onemocnění. V tomto roce se tak mezi 
52 kluby v počtu prodaných kytiček již po 
několikáté naše organizace umístila v ce-
lorepublikovém měřítku na 2. místě. 
Za posledních deset ročníků se nám spo-
lečně se štědrými dárci podařilo přispět 
do celostátní sbírky celkovou částkou 
převyšující 3 miliony Kč! Těmito vyni-
kajícími výsledky náchodská LPR oslavila  
30 let od svého vzniku a zároveň vzpomněla 
na svého dlouholetého předsedu a člena 
představenstva celorepublikové Ligy proti 
rakovině MUDr. Vladimíra Müllera, který 
nás opustil letos v lednu ve věku nedožitých 

92 let. 
Celý náš rozsáhlý region je již po mnoho 

let oblastí, kde mají projekty Ligy proti ra-
kovině Náchod vždy vstřícné přijetí a pod-
poru veřejnosti. Pevně věříme, že tomu tak 
bude i v následujících letech. 

Srdečně děkujeme za přízeň a přejeme 
všem hlavně pevné zdraví!

Ing. Libuše Kučerová, předsedkyně 
Mgr. Renata Lelková

1. Hlavňov A 1:18,5
2. Velká Ledhuje 1:41,6
3. Česká Metuje 1:42,0
4. Suchý Důl 1:44,0
5. Bezděkov n. Met. 1:45,47
6. Pěkov 1:45,50
7. Hlavňov B 2:07,5
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Díky finanční podpoře města Police nad 
Metují jsme mohli na konci října uspořádat další 
akci s názvem Podzimní slavnost. Blížící se ko-

nec podzimu jsme s příchozími dětmi a rodiči oslavili výrobou lam-
pionů, korálků a čelenek z různých přírodních materiálů. Nechyběla 
ani hudba s něčím dobrým na zahřátí a zakousnutí od Vražedného 
pobřeží u Tomášů. Děkujeme za Vaši účast. 

Ve spolupráci s Knihovnou města v Polici nad Metují MC MaMiNa 
pokračuje v programu Bookstart S knížkou do života. Každé první 
pondělí v měsíci se maminky s dětmi vydají do knihovny na připra-
vený program S knížkou do života s Fanynkou a Fanouškem. Další 
setkání 2. 12. 2024 od 9 hodin. 

Dopoledne MC nabízí programy maminkám a jejich dětem 
vždy od 9:00 – 11:00 hod. 

Na dopolední program Zvídálek, je možné se hlásit na emailové 
adrese mcmamina@centrum.cz. Program je veden dvěma lektory 
bez účasti rodičů. Je zaměřen na pohybovou stránku, výtvarnou čin-
nost, volnou hru, zpěv i tanec. Přihláška na webových stránkách MC 
MaMiNa https://www.mcmamina.cz/.

Plánujeme:
MIKULÁŠSKÝ KARNEVAL
5. 12. od 9 hodin

Na tento den si pro Vás a Vaše děti připravili žáci ZUŠ Police nad 
Metují divadelní představení (Červená Karkulka, Perníková cha-
loupka), které se odehraje v prostorách centra. Prosíme maminky, 
aby přihlásily počet dětí, kteří dostanou také mikulášský balíček. 
Vstupné dobrovolné. Kapacita je omezena, proto prosíme o rezer-
vaci: Veronika Ansorge, mcmamina@centrum.cz,  tel. 721 543 805 

Za finanční podporu děkujeme městu Police nad Metují. 
Bližší informace na FB nebo po telefonické domluvě. Těšíme se 

na Vás
Za MC MaMiNa Veronika Ansorge

Mateřské centrum Ma Mi Na
Hledáme nové posily
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Uvedena je hrubá mzda včetně benefitů po plném zapracování, 
pracoviště Červený Kostelec / Velké Poříčí. 

www.sgc.cz, personalni@sgc.cz, tel. 491 467 442

• operátor/ka gumárenské výroby, 
mzda 37 000 Kč až 45 000 Kč měsíčně,

• ostatní pozice najdete na našem webu.

Saar Gummi Czech, evropský leader ve výrobě 
vytlačovaných pryžových těsnění pro automobily, 
hledá zaměstnance na pozice:

• seřizovač/ka linek a strojů, mzda 51 000 Kč až 
60 000 Kč měsíčně,

25 dní dovolené + 12 dní bonusového volna ročně navíc.

Rok 2024 v KHV Metuje.
Motoristická sezona roku 2024 pro ma-

jitele historických vozidel skončila a tak na-
stal čas na plánování akcí, které bude KHV 
Metuje pořádat v roce 2025. Na začátku 
roku musíme podat na příslušné úřady žá-
dosti o uzavírkách komunikací, na kterých 
výstavy a jízdy proběhnou. Hodně nám s po-
voleními pomáhají pracovníci městského 
úřadu v Polici nad Metují. Dalším krokem, 
aby mohla historická vozidla do běžného 
provozu, je nové nařízení z ministerstva do-
pravy, které se týká všech veteránů bez roz-
dílu roku výroby a to je kontrola vozidla na 
STK. Pro vozidla, která na kontrolu jedou, 
se vyplňují žádosti s fotografiemi různých 
částí vozidla a mnoho dalších úřednických 
úkonů, které nás hodně zdržují od další prá-
ce pro členy klubu. Na rok 2025 jsme zatím 

naplánovali 10 jízd a výstav, ale další akce 
mohou během zimy přibýt.

Co vlastně bylo v roce 2024.
První výstava byla koncem dubna 

v Novém Městě nad Metují a další výstavy a 
jízdy byly až do konce října. Naši členové své 
veterány rádi předvádějí na jízdách po celé 
naší republice, ale i v sousedním Slovensku 
a Polsku, kam rádi jezdíme. Největší vý-
stavou, kterou klub pořádá je ta o Polické 
pouti, letošní 22. ročník, nebyl tak úspěš-
ný jako loňský, kdy bylo vystaveno 330 
exponátů. Letos se vystavilo o 50 vozidel 
méně. Bezděkovy sady, ale byly zaplněny, 
vystaveno bylo více automobilů, než bývalo 
zvykem. Kolem 16 hodiny byly odměněny 
nejkrásnější stroje, které vybrala odborná 
porota, cenami od sponzorů, ceny předával 

starosta města Police nad Metují p. Škop. 
Ceny, které předáváme, nám pomáhají zís-
kat sponzoři, kterých je opravdu hodně. 
Největším sponzorským darem je finanční 
podpora z grantů města Police nad Metují. 
Velké poděkování patří všem sponzorům, 
ale i lidem, kteří se podílejí na pořádání 
všech našich akcí. Po výstavě v Polici pak 
následuje mnoho dalších výstav a jízd, které 
jsou každý víkend. Konec sezony bývá pro-
to dost náročný. Pro členy klubu končí rok 
Výroční schůzí, která je na konci listopadu.

Na závěr bych chtěl všem příznivcům 
„Staré techniky“ a KHV Metuje, popřát do 
roku 2025 jen to nejlepší.

Za  KHV Metuje  Jiří Bernard.
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JAKÝ BYL ROK 2024 V KLADSKÉM POMEZÍ  
A NA CO SE TĚŠIT V ROCE PŘÍŠTÍM?
S koncem roku 
nastává období 

bilancování, zhodnocení toho, co se po-
vedlo i nepovedlo a jinak tomu není ani  
u nás v Kladském pomezí. Právě díky 
tomu víme, na čem zapracovat, aby příští 
turistická sezona bavila nejen návštěvní-
ky, ale i vás, naše sousedy. 

Máme za sebou další rok plný novinek 
a dobrodružství, a to nás těší. Dělá nám 
totiž radost posouvat se neustále vpřed. 
Náš region jsme se snažili představovat co 
možná nejpestřeji. V oblíbeném pořadu 
Cyklotoulky jsme projeli podhůří Jestřebích 
hor. V živém vysílání královéhradeckého 
rozhlasu jsme představili tiskoviny, díky 
kterým každým rokem přinášíme inspiraci 
našim čtenářům.

Tradičně jsme vydali oblíbený magazín 
Rok v Kladském pomezí. Pro rodiny s dět-
mi vyšla ilustrovaná mapa Toulavý baťoh, 
která kromě cestovatelské soutěže ve sběru 
razítek nově ovládla i naše sociální sítě. Už 
teď slibujeme, že příští rok se máte na co 
těšit! Toulavý baťoh totiž čeká plno velkých 
změn.

Kdo chce být v obraze a vědět, jaké akce 
a novinky se v okolních městech chysta-
jí, nově má možnost přihlásit se k odběru 
našeho newsletteru, který vychází pětkrát 
ročně a přináší všechny informace na jed-
nom místě. Formulář pro registraci 
najdete na našem webu kladskepo-
mezi.cz.

Bořit hranice a prozkoumat 
méně navštěvovaná místa u nás 
i našich polských sousedů je jed-
ním z cílů přeshraničního pro-
jektu Na vlně. Díky němu máme 
v území mobilního audio průvodce 
SmartGuide, který dal hlas i jindy 
němým místům.

Jakmile sněhová nadílka při-
kryje kopečky Kladského pomezí, 
nezapomeňte sledovat webové 
stránky ski.kladskepomezi.cz, kde 
najdete nejčerstvější informace  

o stavu lyžařských tratí.
Konec roku provoní skořice a jehličí, 

a to znamená jediné. Je na čase zpomalit, 
rozjímat a užívat si čas se svými blízkými. 
Adventní koncerty a trhy jsou skvělým mís-
tem, kde nasajete tu pravou vánoční atmo-
sféru. Stačí si jen vybrat, jaké z nich v našem 
regionu navštívíte.

Krásné Vánoce a šťastný nový rok plný 
skvělých výletů a dobrodružství vám přeje 
tým Kladského pomezí. 

Hnízdilová Lucie 
KLADSKÉ POMEZÍ, o.p.s.

Kde sbírka pomáhá?

● pomůže zlepšit dostupnost Charitní pečovatelské služby v regionu
● pomůže osobám, které se ocitly v nouzi
● pomůže dofinancovat provoz azylových domů
● pomůže dofinancovat výstavbu Centra sociálních a zdravotních    
   služeb

Jaké služby 
Oblastní charita Náchod poskytuje?

● Domácí zdravotní péče 
● Domácí hospicová péče
● Charitní pečovatelská služba
● Poradna paliativní a hospicové péče
● Půjčovna zdravotních pomůcek
● SV. ANNA Domov pro matky s dětmi
● Dům na půli cesty
● Humanitární sklad potravinové banky
● Edukační centrum sv. Cyrila a Metoděje
● Dobrovolnické centrum

Děkujeme, že pomáháte s námi

www.nachod.charita.cz

Tříkrálová sbírka letos slaví 25 let.

 

 

Oblastní charita Náchod hledá pomocníky na koledování  
při Tříkrálové sbírce, která se uskuteční  

1. – 14. 1. 2025 
Pokud se chcete do sbírky zapojit jako vedoucí skupinky  
(osoba starší 15ti let) nebo jako její člen, kontaktujte nás 

prosím  
tel.: 607 644 008 

email: KatkaVolakova@email.cz 
 

Pomůžete získat prostředky na potřebné  
a odnesete si drobný dárek. 

Děkujeme  
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Benefiční divadlo pro Kryštofa
V pátek 1. listopadu se ve Velkém Poříčí 

konalo benefiční divadlo. Divadelní spolek 
F. A. Šubert z Dobrušky přivezl hru Jak je důležité míti Filipa. Sál 
městyse se postupně zaplnil. První řady byly rezervovány pro peču-
jící, kteří se starají o své blízké. Právě pro ně, pro neformální pečující, 
zorganizovala setkání pro dobrou věc Místní akční skupina Stolové 
hory. Tato organizace pořádá opakovaná setkání pro pečující nejen 
o děti s postižením, ale například o blízké s Alzheimerovou choro-
bou. Na divadelní představení však zavítalo i mnoho dalších, kteří 
se chtěli společně pobavit a přispět na nákup plošiny pro Kryštofa 
ze Žďárek. „Kryštof má od narození těžké kombinované postižení 
a s přibývajícím věkem se jeho stav zhoršuje. Nejvíce momentálně 
potřebujeme zdvihací plošinu, abychom ho mohli dopravit do patra 
rodinného domu,“ říká Pavlína Chrásková, Kryštofova maminka. 

Výtěžek ze vstupného činil 35 100 Kč. „Děkujeme všem dárcům 
a také městysi Velké Poříčí za bezplatné zapůjčení prostor, a pře-
devším divadelnímu spolku F. A. Šubert z Dobrušky,“ dodává Iva 
Bořková z Místní akční skupiny Stolové hory. 

Sbírka stále probíhá. Přispět může-
te na účet: 293669284/0300. Ke středě 
13.11. bylo na účtu 58 500 Kč. Náklady na 
pořízení vnitřní plošiny včetně nutných 
stavebních úprav jsou v řádech vyšších 
statisíců korun. Příspěvek od státu nepo-
kryje potřebnou částku, a proto každý fi-
nanční příspěvek pomůže. „Z celého srd-
ce všem dárcům děkuji,“ dodává Pavlína 
Chrásková. 

Mirka Soldánová, MAS Stolové hory

Stovka zájemců odhalila 
tajemství úspěšného učení

Víte, jak dlouho trvá, než sto lidí pro-
jde přes vstupní formality a usedne na své 
místo ve velkém sálu úřadu městyse Velké 
Poříčí? Od prvního zvědavce nesměle na-
kukujícího do prázdného sálu jsme mohli 
6. listopadu 2024 zahájit seminář Justýny 
a Petry Dočkalové s názvem Tajemství 
úspěšného učení za 36 minut. I díky inter-
aktivně pojatým vstupům se psycholožce 
a terénní učitelce podařilo rozlehlý dav 
zaujmout a provést jednotlivými faktory 
ovlivňujícími to, zda proces učení proběh-
ne úspěšně nebo nikoliv.

Projekt Učíme se na Náchodsku – MAP 4 
(reg. č. CZ.02.02.XX/00/23_017/0008475) 
nepropojil své jméno s příjmením 
Dočkalová poprvé. Psycholožka dítěte 
Justýna Dočkalová před dvěma lety také 
zaplnila sál se svým seminářem věnovaným 
problémovému chování u dětí. Tentokrát 
ale místní prostory doslova praskaly ve 

švech. „Za tak ob-
rovský zájem jsme 
nesmírně rádi. Těší 
nás, že se u nás na 
Náchodsku najde 
tolik aktivních  
a zvídavých rodičů 
i učitelů. Přesně 

pro takové lidi akce 
v projektu učíme 
se na Náchodsku 
– MAP 4 děláme,“ 
vyjádřila se Lada 
Nevečeřalová, hlavní 
manažer projektu.  
A proč by se měl nejen učitel ale i rodič za-
jímat o učení dítěte? „Učení má své zákoni-
tosti nebo také podmínky, které by měly být 
splněny, aby dítě mělo šanci úspěšně přijímat 

a ukládat informace. Patří mezi ně kritické 
myšlení, sebedůvěra, přístup, komunikace, 
spolupráce nebo i prostředí. V běžném chodu 
si přítomnost těchto podmínek neuvědomu-
jeme. Jejich zvědomení přitom může výraz-
ně napomoci i v ohledu porozumění vlast-
nímu dítěti,“ uvedla psycholožka Justýna 
Dočkalová.  

Kromě interaktivity se celý seminář 
nesl v duchu sebepoznání, slovy Petry 
Dočkalové: „…naučit mozek pozorovat, roz-
krývat a zvědomovat vlastní pocity v růz-
ných druzích situací.“ Pedagogové společně 
s rodiči se tak seznámili s významem odha-
lování vlastních emocí, pojmenování vlast-
ních potřeb, mapováním silných stránek 
nebo vědomí svých kompetencí. „Odnáším 
si poznání, jak je pro moji profesi důležité 
mít nadhled a uvědomit si, jak to mám já,“ 
zhodnotila přínos semináře jedna z přítom-
ných učitelek. 

Mgr. Simona Mrázková
Koordinátorka pro komunikaci a aktivity 
projektu Učíme se na Náchodsku - MAP 4

FAKTORY ÚSPĚŠNÉHO UČENÍ
Prostředí

Fyziologická rovina

Psychologická rovina

Sociální rovina

Efektivní metody, techniky, nástroje učení

Organizace učení

Zpětná vazba, reflexe
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Astronomický klub  Po l i ce  nad  Metuj í

HVĚZDNÁ OBLOHA V PROSINCI
18. prosince v 10 hodin 22 minut (tj. ve dne!) nastane velmi zají-

mavý astronomický úkaz v podobě zákrytu planety Mars Měsícem. 
V uvedený čas budou Mars a Měsíc velmi nízko nad severozápad-
ním obzorem. Vzhledem k roční době nemáme příliš velkou šan-
ci samotný zákryt uvidět z důvodu obvyklých zimních oparů nad 
obzorem.  V noci ze 17. na 18. prosinec však můžeme přibližování 
obou těles dobře pozorovat.

K pozorování je velmi vhodné využít triedr tj. malý turistický 
dalekohled „na obě oči.“ Mars a Měsíc se bude nacházet v souhvězdí 
Raka poblíž velmi známé otevřené hvězdokupy M44 „Jesličky.“

Hvězdokupu „Jesličky“ můžeme vidět i bez dalekohledu jako 
slabý mlhavý obláček. Jednotlivé hvězdy nám ukáže až zmíněný 
triedr.

Hvězdokupa M44 „Jesličky“ v souhvězdí Raka je od nás vzdále-
ná asi 600 světelných roků a spolu s hvězdokupou M45 „Plejády“ 
v souhvězdí Býka patří mezi nejznámější objekty severní oblohy.

Meteorický roj Geminidy mají v letošním roce maximum  
14. prosince. Podmínky pro pozorování meteorů budou  silně naru-
šené Měsícem v úplňku.

Astronomický klub přeje všem krásné, spokojené a klidné 
Vánoce a v roce 2025 především pevné zdraví. Příznivcům astro-
nomie též jasnou oblohu a krásné zážitky pod hvězdnou oblohou.

Pohledy do vesmíru
SLUNCE vstupuje 21. prosince v 10 hodin 20 minut do znamení  
 Kozoroha, začíná astronomická zima, zimní slunovrat.
 1. prosince bude den dlouhý 8 hodin a 24 minut
 21. prosince bude den dlouhý 8 hodin a 4 minuty
 31. prosince bude den dlouhý 8 hodin a 9 minut
 Na konci prosince bude den již o 4 minuty delší.
MĚSÍC 1. a 30. v novu, 8. v první čtvrti, 15. v úplňku,  
 22. v poslední čtvrti, 
MERKUR ve druhé polovině měsíce ráno nad jihovýchodním   
 obzorem,
VENUŠE večer nad jihozápadním obzorem,
MARS  po většinu noci v souhvězdí  Raka blízko hvězdokupy   
 Jesličky (M44),
JUPITER po celou noc v souhvězdí Býka,
SATURN večer vysoko nad jihovýchodem v souhvězdí Vodnáře,
URAN po většinu noci v souhvězdí Býka poblíž hvězdokupy   
 Plejády (M45),
NEPTUN v první polovině noci v souhvězdí Ryb

Karel VACEK, Astronomický klub Police

Horolezec v. v.
Hned na začátku chci zdůraznit, že 

zkratka v. v. neznamená velmi výkonný, 
ani vyleze všechno, ani Velký Vont, ale ve 
výslužbě. 

Otázkou je, kdy si člověk uvědomí, že 
je v. v. Přechod od aktivity k v. v. je větši-
nou pozvolný a najednou je tady nový stav, 
který můžu pouze přijmout. Stal jsem se 
už stopařem v. v. a trochu mě napadá, že 
kdybych byl stále aktivní, byl bych mno-
hými považován za relikt dávných časů, 
pozůstatek divokých devadesátek v České 
republice nebo šedesátek na západní 
polokouli.

U lezení to je spíš obráceně. Pamatuju 
si doby, kdy lezení ještě nebylo tolik roz-
šířené a třeba v Broumovských stěnách 
jsme se skoro všichni lezci znali.

I teď, jako lezec v. v., se občas vydám do 
skal. Nejčastěji s dětmi a psy na procházku, 
ale každoročně ke konci prázdnin i s před-
stavou, že bych něco mohl vylézt. Termín 
končících prázdnin má důvod v pořádání 
Mezinárodního festivalu horolezeckých 
filmů v Teplicích nad Metují. Občas se náš 
domov i se zahradou stane base campem 
pro kamarády, občas přijedou jen dva 
nebo tři a zahrada zůstává nedotčena.

Když se navlékám do sedáku, uvědo-
muji si, jak mi narostl pupek.

Když se dotknu skály, uvědomím si, jak 
moc mám rozmazlená bříška prstů.

Když popolezu kousek nahoru, uvědo-
mím si, jak moc jsem zlenivěl a kolik pohy-
bových schopností zmizelo pod zkratkou 
v. v.

To všechno jsou subjektivní pocity pra-
menící nejspíš z toho, že paměť se nemůže 
srovnat s realitou. Tuhle cestu jsem přeci 
lezl minimálně desetkrát a pamatuju si, že 
tady na levou ruku byl chyt a přes něj se 
člověk postaví a pak už je to choďák až na 
vršek. Jenže chyt je jaksi menší – co menší, 
malý, tak malý, jako kdyby tam skoro 
nebyl! A nohu mám postavit kam? Abych 
se dostal na stup, musel bych si vykloubit 
kyčle! A dá se to ještě vůbec považovat za 
stup? Za něco, na co si může člověk stoup-
nout, postavit se a lézt dál? Vždyť paměť 
mi jasně říká, že tady stup vždycky byl  
a chyt taky. A když se nějak dostanu na-
horu a pak zase dolů, sednu si pod skálu 
a přemýšlím, proč jsem radši nešel sbírat 
borůvky nebo houby, tak mi k tomu vše-
mu ještě dojde, že to s mou pamětí není asi 
nejlepší. Ale že by mě tolik klamala? To je 
přece blbost.

A pak jsem na toWW přišel.
Dost možná objev století. Protože pří-

mo tady na Zemi potvrzuje teorii o vzniku 

celého Vesmíru. A zároveň potvrzuje i glo-
bální změny klimatu.

Moje paměť mě neklame. To v žádném 
případě. Chyty bývaly větší. Zcela jasně. 
Ale za čtvrt století, kdy jsem na ten chyt 
ani jednou nesáhl, se zmenšil vlivem kyse-
lých dešťů. Ty ho postupně omývaly a ubí-
raly mu milimetr po milimetru. 

A taky byly ty chyty blíž u sebe. Člověk 
na ně dosáhl a teď to najednou nejde. 
A není to tím, že jsem přibral, ani tím, 
že bych byl méně ohebný a stárnul. Je to 
rozpínáním Vesmíru! Všechno se rozpíná 
a díky tomu se chyty najednou ocitly dál 
od sebe, než si pamatuju a než vždycky 
byly!

Obě vysvětlení dávají logiku. Jasné 
jako facka. Broumovské stěny jasně do-
kazují, že kyselé deště jsou vůči pískovci 
silně agresivní a potvrzují teorii o rozpí-
nání Vesmíru. A já, horolezec v. v., jsem 
v naprostém klidu. Když po více jak dva-
ceti letech nevylezu svůj prvovýstup, nic 
se neděje. Prostě někde jsou kyselé deště 
agresivnější a někde méně. A i v rozpíná-
ní Vesmíru existují anomálie, kdy se část 
prostoru rozpíná o trochu rychleji. Na to 
nemusím být žádný Einstein. Na to stačí se 
po čtvrt století vydat do skal lézt.

Pavel Frydrych
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Je skutečně nutné jen přepisovat dějiny?
Tato jednoduchá otázka vyvstala 

před mnohými účastníky tzv. historické-
ho podcastu (a tedy zvukového záznamu 
umístěného na internet, který se dá stáh-
nout a poslouchat zdarma) naživo, jehož 
obsah byl v podvečer ve středu 6. listo-
padu plně v režii dvou osobností české 
historické a komunikačně-žurnalistické 
vědy, vysokoškolských pedagogů, pánů 
Michala Stehlíka a Martina Gromana. 
Mnohé přilákal nejen vyzývavý název 
podcastu Přepište dějiny, ale též pozná-
ní, že pod stejným provokujícím názvem 
autoři v rozmezí let 2021 až 2024 v na-
kladatelství Jota vydali čtyři monografie 
s analogickým názvem, i když vždy jemně 
čitatele orientujícím v zaměření se na 
konkrétní události, či s upozorněním, 
komu je kniha věnována. Každá však ctí 
dva stmelující prvky: akcent klade na 20. 
století a cíleně dokazuje, že dějiny jsou 
přepisovány odjakživa a stále. A tedy 
předmětem knih jsou výhradně politické 
dějiny českých zemí (v Československu), 
a ne historie v pravém smyslu svého vý-
znamu a zodpovědnosti.  Navíc plakát 
před vchodem do přednáškového sálu 
sliboval i pozastavení se na nad fakty  
a mýty dějin, a tedy cíle večera byly na-
staveny značně vysoko. Tomu pochopitel-
ně, ostatně jak oba aktéři dokázali, byla 
podřízena nejen zvolená forma akce, ale  
i forma vzájemného slovního dialogu, 
která byla přístupná, spisovně distingo-
vaná, místy nezávazná a na úvod a závěr 
uctivá až familiární.  Výstižněji napsáno: 
hodná auditorů průměrně znalých svých 
dějin, včetně dějin svého města.

Po ujištění přítomných, že v Polici 
nad Metují a v jejím okolí je mnoho ná-
mětů hodných knih ale i jiných výstupů, 
a též připomenutí, že návštěva hřbitova 
je pokaždé zásadní zdroj místní historie, 
a zvláště pro období jak první, tak druhé 
světové války, se vypravěči soustředili 
na zjevení Panny Marie v Suchém Dole 
Kristině Ringlové v letech 1892–1895. 
Značně barvitě líčili celý nám známý 
příběh na pozadí postojů církve k němu  
i k osudu Kristíny samotné, přičemž nával 
slov, a naopak nedokončená rozvětvená 
souvětí místy vzbuzovaly obrazy fakticky 
nereálné (i když zvláště pro Suchdoláky 
přímo zbožné), jako že po železnici byly 
dopravovány na místa zjevení 15tisícové 
davy (což jsou počty značně přemrště-
né), či dokonce, že tyto události přispěly 
k výstavbě železnice samotné. Slušnost 
nedovolila návštěvu poopravit, že nejen 
do Suchého Dolu, ale ani přímo do města 
Police nad Metují žádná železniční dráha 
nevedla a nevede, a to z prostého důvodu, 
že již 17 let před prvním suchdolským 
zjevením vedla jiným směrem.

Za daleko závažnější však považuji 
tvrzení prostřednictvím otázky, jestli je 
známo, že na polickém hřbitově je pocho-
ván Josef Košťál, významný protinacistic-
ký odbojář a spolupracovník trojčlenné-
ho čs. vojenského výsadku Silver A v čele 
s velitelem npor. Alfrédem Bartošem. 
Není důležité, kdo z pléna přitakal, vždyť 
Košťálů je na Policku a jeho okolí mnoho. 
Nesporně naše město bylo zásadně kon-
frontováno jak s přípravou atentátu na 
třetího nejdůležitějšího muže Německé 
říše, zastupujícího říšského protektora 
Reinharda Heydricha, tak i s následky 
atentátu v podobě druhé heydrichiády, 
a to přímo i nepřímo. Mezi klíčové 
osobnosti se řadí syn Josefa Košťála  
(*1. 11. 1878 Plotiště nad Labem -  
† 30. 1. 1937 Pardubice) Arnošt, naroze-
ný 26. 6. 1904 v Polici nad Metují, odkud 
se jako šestiletý v roce 1910 spolu s rodiči 
odstěhoval do Pardubic, kde 7. prosince 
1936, již jako úspěšný hoteliér hote-
lu Grand, odkoupil od svého otce hotel 
Veselka, který i pod jeho vedením nadále 
vzkvétal a od roku 1941 z jeho dobro-
volného rozhodnutí se tento stal místem 
tajné koordinace desantů ze Západu na 
území protektorátu, včetně všestranné 
starostlivosti o parašutisty. Arnošt byl 
pro vědomé jednání proti Německé říši  
a pro spolčení se se „zrádci českého náro-
da“ zatčen gestapem a 2. července 1942 
popraven na pardubickém Zámečku. 
Následně (spolu s dalšími popravenými) 
byl spálen v místním krematoriu a jeho 
popel byl gestapem vysypán do Labe. 
Z těchto ověřených faktů jasně vyplývá, 
že otec a syn Košťálovi nejsou pochováni 
na polickém hřbitově a z tohoto důvodů 
je nemožné jasná fakta různě zaměňovat 
či interpretovat a už vůbec ne přepiso-
vat! Pánové zřejmě nebyli informování, 
že Arnošt Košťál požíval a nadále požívá 
naši nejhlubší úctu už více než 82 let. 
Pozornost vzbudila i některá hodnocení 
postojů aktérů odbojové činnosti pro-
ti německým okupantům, vystavených 
po prozrazení hrůzným formám násilí  
a barbarskému zacházení, přičemž, jako 
v případě manželů Krupkových, byla 
předložena jistá psychologická kompa-
race jejich činů, hodnocených mírovým 
dneškem. 

Ta však již nebyla praktikována na 
římskokatolickém knězi, benediktinském 
mnichovi, opatovi a od roku 1993 prvním 
břevnovském arciopatovi Janu Nepomuku 
Anastázovi Opaskovi, jehož osud telegra-
ficky vyplnil poslední, zkrácenou třetinu 
dialogu na téma přepisovaní dějin, či 
mýtů a legend. Jsem přesvědčena, že jeho 
aktívní podpora českého (a českosloven-
ského) protinacistického odboje v letech 

druhé války, ale taktéž jeho osud od září 
1949, kdy byl považován za vatikánské-
ho agenta a odsouzen komunistickou 
justicí na doživotí (osvobozen v r. 1960  
a o osm let později sdílel osud emigranta, 
viz Jan Stříbrný a kol., Mučedníci a oběti 
pro Krista. Martyrologium katolické círk-
ve v českých zemích ve 20. století, Praha 
2023), skýtají víc než jen uváděná fak-
ta z wikipedie. A tedy rovněž Opaskův 
život čeká na své šíření, a to i formou 
přednášky, či skutečně plodných dialo-
gů, na konci kterých dostanou přítom-
ní na položení otázky více času, než jen  
24 sekund. Upřednostňování populariza-
ce politických dějin jen v duchu požadav-
ků moderní doby, a to jak formou, tak ob-
sahem, je – jak se ukazuje –, cestou do zdi. 

Zlatica Zudová-Lešková

Úlohy na sestavení 
magických čtverců
1. úloha

Máte devět čísel: a, b, c, d, e, f, g, h, i, 
která určete tak, že
a + b + c = 15; d + e + f = 12; g + h + i = 
15; a + d + g = 15; b + e + h = 15; c + f + i 
= 15; a + e + i = 15; c + e + g = 15. 

2. úloha
Seřaďte čísla na obrázku tak, aby 

jejich součet ve vodorovných i svislých 
řádcích byl 818. A aby to nebylo tak 
lehké, musí být tento součet i na obou 
úhlopříčkách.

5 115 225 335

19 129 239 349

60 170 280 390

74 184 294 404

3. úloha
Do obrázku  se pokuste vepsat čísla 

57, 87, 102, 132 a 147, abyste vodorov-
ně, svisle i v úhlopříčkách dostali týž 
součet.

Řšení úlohy najdete na  straně 35..
Připravil František Janeček

72 42

117

27
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Prosinec
Prosinec je podle gregoriánského  ka-

lendáře dvanáctý a poslední měsíc v roce. 
Jeho český název souvisí pravděpodobně 
se slovem „siný“, „prosivět“ (tj. prosvítat). 
Prosincové dny jsou takové: šedivé, bledé, 
mlhavé, slunce svítí v době zimního slu-
novratu nejslaběji v celém roce, často jen 
prosvítá mezi mraky. Latinsky se měsíc na-
zývá december od latinského decem (tj. de-
set), neboť do roku 153 př. n. l. byl prosinec  
v římském  kalendáři desátým měsícem  
v roce. Tento název přešel i do velké části 
evropských jazyků. 

Okolo 21. prosince nastává slunovrat, na 
severní polokouli začíná astronomická zima 
a je nejkratší den v roce. Na území České 
republiky, přesněji na průsečíku 50. rovno-
běžky a 15. poledníku, má tento den 8 hodin 
a 4 minuty. Slunce vychází přibližně v 7.56  
a zapadá v 16.00 hodin středoevropské-
ho  času. Od této doby se pak délka dne až 
do dalšího slunovratu (okolo 21. června) 
prodlužuje. Na jižní  polokouli vše probíhá 

opačně: den je nejdelší v roce a nastává léto. 
V České republice připadají na 24.–26. 

prosince tři po sobě jdoucí státní  svátky: 
Štědrý  den, 1. svátek vánoční (Slavnost 
Narození Páně) a 2. svátek vánoční (Svátek 
svatého Štěpána). 

Z poměrně bohatého počtu prosinco-
vých pranostik uvádím:

 y Studený prosinec – brzké jaro.
 y Prosinec, když je mu zima, halí se v bílý 

kožich.
 y Je-li prosinec deštivý, mírný a proměnli-

vý, není se kruté zimy třeba báti.
 y Prosinec proměnlivý a vlahý, nedělá 

nám zima těžké hlavy.
 y Prýští-li ještě v prosinci bříza, nemívá 

zima mnoho síly.
 y Mrazy, které v prosinci brzy ochabnou, 

znamenají zimu mírnou.
 y Jaký prosinec, takové jaro.
 y Hřmění v prosinci zvěstuje silné větry.

 y Jaké zimy v prosinci, taková tepla  
v červnu.

 y Mléčná dráha v prosinci jasná, bude v 
 příštím roce úroda krásná.

 y Po studeném prosinci bývá úrodný rok.
 y Není-li prosinec studený, bude příští 

rok hubený.
 y Když v prosinci mrzne a sněží, úrodný 

rok na to běží.
 y Mnoho sněhu v prosinci – mnoho ovoce 

a trávy.
 y Pošmourný prosinec, dobré je znamení 

pro sady, lučiny i všechno osení.
P. S.

Všem čtenářům Polického měsíčníku 
přeji pěkné adventní, vánoční a novo-
roční dny, především požehnané Vánoce 
plné lásky, radosti a pokoje. Ať se Vám 
splní všechna Vaše přání a prožijete vá-
noční čas v kruhu rodiny, přátel, v klidu 
a pohodě.

Připravil František Janeček

MĚSTSKÁ POLICIE
Městská policie prováděla kontroly zaměřené na pravidla za-

cházení s odpady. Stále se najdou občané, kteří vyhazují odpad  
u kontejnerových stání mimo kontejnery. Odkládají tam odpad, kte-
rý nemá v těchto místech vůbec být. Je to trestuhodné a přidělává to 
práci nejen svozové firmě, ale i pracovníků TS.

Prováděli jsme dohled u pokládky nového povrchu na komu-
nikace v Hlavňově, asistovali jsme u několika dopravních nehod. 
Dohlíželi jsme na průběh svatomartinského trhu a doprovodných 
programů, které se vydařily.

Všem, kteří jste přispěli do sbírky dětem ve školkách v Branticích 
a Zátoru, moc a moc děkujeme. V pátek 6.12. obě školky navštíví 
polický Mikuláš společně s čertem a andělem a dárky dětem předá.

Vzhledem k tomu, že pomalu začíná zimní období věnujte prosím 
pozornost, jak a kde parkujete se svými vozidly. Nepřidělávejte zby-
tečně starost těm, kteří provádějí zimní údržbu a buďte ohleduplní.

Blíží se konec roku a s ním nastane tradiční shon a blázinec. 
Nechť se Vám zbytečně nezatmívá před očima a zachovejte rozvahu 
a klid.

Přejeme Vám opravdovou pohodu a spokojenost … svátky v roce 
největší prožité s těmi, které máte rádi. Najděte si čas i na ty, kteří 
už nemohou být s Vámi a věnujte jim alespoň chvilinku. Rok kte-
rý je za dveřmi, ať Vám přinese více dobrého, než toho opačného. 
Zůstávejte ve zdraví a držte se!

Petr Zima, ved. strážník MP

NO CČSH 
Police nad Metují 
Vás srdečně zve 

na slavnostní 
VÁNOČNÍ BOHOSLUŽBU
23. 12. 2024 v 17 hodin,

za církev ČSH
J. Trojtl

Výjimečná situace 
Ve výjimečných situacích, kdy se nedostává obilí, může 

vláda pojídání masa dovolit. Je-li však potravy dostatek, vláda 
nesmí dopustit, aby lidé jedli kravské maso jen pro uspokojení 
svého mlsného jazyka. Jíst maso, tedy lze dovolit za výjimeč-
ných okolností, kdy lidé trpí nedostatkem obilí, ale jinak niko-
liv. Podporování jatek pro uspokojení jazyka a zbytečné zabíje-
ní zvířat nesmí vláda nikdy připustit.

Jak popisuje dřívější verš, krávy a další zvířata mají dostá-
vat postačující množství trávy. Nedává-li kráva mléko, přestože 
má dost trávy, a je-li naléhavý nedostatek potravy, je možné 
jí použít pro krmení hladových lidí. Podle zákona nezbytnos-
ti se musí celá lidská společnost nejprve snažit pěstovat obilí  
a zeleninu, a teprve když toto selže, je dovoleno jíst maso. Jinak 
ne. Současná lidská společnost po celém světě pěstuje dosta-
tečné množství obilí, a otevírání jatek proto nelze podporovat. 
V některých státech je takový nadbytek obilí, že se někdy hází 
do moře a vláda zakazuje další pěstování. Země tedy plodí do-
statek obilí, aby nakrmila veškeré obyvatelstvo, ale jeho roz-
dělování je omezené obchodními směrnicemi a touhou po zis-
ku. Proto je na některých místech obilí nedostatek a na jiných 
přebytek. Kdyby byla na Zemi jedna vláda, která by řídila roz-
dělování obilí, nehrozil by žádný nedostatek a nebylo by třeba 
otevírat jatka a vymýšlet si falešné teorie o přelidnění.      

Ze Śrīmad-Bhāgavatamu vybrala
M. Jandová

KVÍZ ZE ZAJÍMAVOSTÍ A KURIOZIT - oprava
Omlouváme se za tiskové chyby kvízu zveřejěnného v minu-
lém čísle Polického měsíčníku. V bodě 1. Určete, kdo pronesl 
tyto slavné výroky, bylo v označení odsatavců dvakrát použito 
písmeno a) a seznam tak byl o jedno písmeno abecedy posunut. 
V bodu 4.  Určete ke kterým slavným mužům patřily tyto ženy 
měl být správný přehled jmen následující:
a) Xantipa –
b) Lady Hamiltonová – 
c) Marie Waleská –
d) Olga Scheinpflugová
e) Ulrike von Levetzow

Redakce PM
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Z CÍRKVÍ

Nový církevní rok, Advent, Vánoce
Ochlazuje se, i sníh už proletuje a příroda se uložila k zimnímu 

spánku, neboť je třeba přečkat studené časy, šetřit síly a načerpat 
energii pro následující čtvero ročních období. I ve společenství círk-
ve probíhá čas dynamickým střídáním liturgických období, s roční 
periodicitou. Aktuálně jsme tedy vstoupili do prvního období no-
vého roku, a tím obdobím je doba adventní. Je rozložena do čtyř 
adventních nedělí a dní či celých týdnů, které následují po nich. Je 
to krásné období, které nás učí trpělivě očekávat a zároveň se aktiv-
ně připravovat na osobní setkání s Bohem. S Bohem, který je svět-
lem pro náš život, abychom už nebloudili v temnotách, ale mohli 
jít skrze něho a s ním cestou, která vede ke spáse. Adventní cestou 
nás povedou vybrané biblické texty a zpěvy ale také řada průvod-
ců, hodných následování - starozákonní prorok Izaiáš, skromná  
a pokorná „služebnice Páně“ Panna Maria, její snoubenec spraved-
livý a pracovitý muž Josef, ryzí a odvážný Jan Křtitel, ale také štědrý  
a soucitný biskup sv. Mikuláš a další osobnosti. Důležitým prostřed-
kem adventní přípravy, spolu s modlitbou, je konání dobra pro dru-
hé, a zvláště pro potřebné. Biblické texty a adventní zpěvy ještě 
umocní krásná liturgická fialová barva, barva naděje, a také zelený 
adventní věnec se čtyřmi svícemi. Adventní dobu pak vystřídá doba 
vánoční, radostný čas oslavy Boží blízkosti a lásky. Kéž každému 
lidskému srdci přinese radost a mír. 

Při bohoslužbách na samotném závěru roku, se pak rozloučíme 
s odcházejícím občanským rokem a přivítáme rok nový. Vstupme 
do něho s vírou, láskou a novou nadějí.

LITURGICKÝ KALENDÁŘ:
1. prosince -  1. neděle adventní (cyklus C)
4. prosince -  Památka sv. Barbory, panny a mučednice 
 (řadí se ke 14-ti sv. pomocníkům) 
6. prosince -  Svátek sv. Mikuláše, biskupa
8. prosince -  2. neděle adventní 
9. prosince -  Slavnost PANNY MARIE, POČATÉ BEZ POSKVRNY   
 PRVOTNÍHO HŘÍCHU
13. prosince -  Památka sv. Lucie, panny a mučednice
15. prosince -  3. neděle adventní
22. prosince -  4. neděle adventní
24. prosince -  Štědrý den
25. prosince -  Slavnost NAROZENÍ PÁNĚ, Boží hod vánoční 
26. prosince -  Svátek sv. Štěpána 
27. prosince -  Svátek sv. Jana, apoštola   
28. prosince -  Svátek sv. Betlémských dětí
29. prosince -  neděle, Svátek Svaté rodiny Ježíše, Marie a Josefa
31. prosince -  Svátek sv. Silvestra
1. ledna -  Slavnost MATKY BOŽÍ, PANNY MARIE
5. ledna -  neděle, Slavnost ZJEVENÍ PÁNĚ, přeložená z 6. ledna
6. ledna -  ZJEVENÍ PÁNĚ (Tří králů) 

BOHOSLUŽBY V POLICI N. M. 
V DOBĚ ADVENTNÍ:

 y v úterý a v pátek mše sv. od 17 hod.
 y ve čtvrtek mše sv. rorátní od 7 hod.
 y v sobotu  7., 14. a 21. 12. mše sv. rorátní od 7 hod.
 y sobotní mše sv. s nedělní platností od 17 hod.

V DOBĚ VÁNOČNÍ:
25. 12. -  Slavnost NAROZENÍ PÁNĚ, mše sv. Půlnoční 
 od 0.00 hod.
             -  BOŽÍ HOD VÁNOČNÍ, mše sv. od 9.30 hod.
26. 12. -  Svátek sv. Štěpána, mše sv. od 9.30 hod. 
27. 12. -  Svátek sv. Jana, apoštola, mše sv. od 17 hod.       
28. 12. -  Svátek sv. Betlémských dětí, mše sv. od 17 hod.     
29. 12. -  Svátek Svaté rodiny Ježíše, Marie a Josefa, mše sv.   
 v 9.30 hod. s poděkováním za uplynulý rok

1. 1. -  Nový rok, kaple na Hvězdě, půlnoční mše sv. na začátek 
nového roku od 0.00 hod. 
    - Slavnost MATKY BOŽÍ PANNY MARIE, mše sv. od 9.30 hod. 

VÁNOČNÍ BETLÉM S JESLIČKAMI
K symbolům křesťanských Vánoc patří také betlém s jesličkami. 

Každoročně je postaven i ve farním kostele Nanebevzetí P. Marie. 
Tvoří ho tyrolské a kralické figury, zasazené do místní a betlémské 
krajiny. 

V týdnu před vánocemi bude tento betlém zpřístupněn pro MŠ 
a ZŠ. 

Pro veřejnost pak bude přístupný:
 24. 12. v čase 14-17 hod. 
 25., 26. a 29. 12. a 1. 1.  v čase 10.30-11 hod., 14-17 hod. 
V ostatních dnech po předchozí domluvě s děkanstvím.

Aktuální ohlášky naleznete ve vývěsce v předsíni kostela NPM 
a na internetových stránkách farnosti (www.farnostpolice.cz). 

„Hle, panna počne a porodí syna a dají mu jméno Immanuel, to je 
přeloženo Bůh s námi.“ 

Matoušovo  evangelium, 1. kapitola, 23. verš
Rádi bychom všem popřáli Pokojný advent a radostné 

Vánoce. 
za ŘK farnost Ing. Jan Troutnar

Římskokatolická farnost v Polici nad Metují informuje

Magické čtverce – řešení úloh
Řešení úlohy ze str. 33.

1. úloha
Návod: Jde o magický čtverec 
3x3 známý již ve středověku.

2. úloha
Návod: Řešení magického 
čtverce má několik stejných al-
ternativ. Jedna z nich je na ná-
sledujícím obrázku.

3. úloha
Řešení. Viz následující obrázek.

Připravil František Janeček

2 7 6

9 5 1

4 3 8

55 184 294 335

390 239 129 60

349 280 170 19

74 115 225 404

72 147 42

57 87 117

132 27 102
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SPORT

Informace z AMK Police
72. sezónu jsme započali výroční člen-

skou schůzí, která se konala první únoro-
vou sobotu v salónku hotelu Ostaš v Polici 
nad Metují. Výroční členské schůze se zú-
častnili starosta města Police nad Metují 
Mgr. Jiří Škop a místostarosta Radek Starý, 
který je dlouholetým členem našeho klubu.

První dubnový čtvrtek jsme za podpory 
města Police nad Metují a CKV Pellyho domy 
zorganizovali na sále Pellyho domů školení 
řidičů amatérů. Školením provázel zkušený 
školitel p. Fiedler z Broumova. Školení se zú-
častnilo cca 55 osob. Pan Fiedler informoval 
přítomné o novinkách v zákoně o silničním 
provozu a o dalších novinkách souvisejících 
s dopravou, které vstoupily v účinnost v le-
tošním roce a připomněl stávající předpisy. 
Po školení odpovídal na otázky přítomných. 
Školení má smysl, neboť není na škodu si 
dopravní předpisy připomínat. V příštím 
roce významné změny nepředpokládáme, 
takže bychom školení uspořádali opět za 
dva roky. O případných novinkách budeme 
informovat čtenáře Polického měsíčníku 
průběžně. 

Na základě významných změn v zákoně 
o silničním provozu jsme od ledna s těmito 
změnami seznamovali čtenáře měsíčníku. 
Změny se týkaly zejména pravidel včetně 
změn pojmů v oblasti pojmu povolené rych-
losti/konstrukční rychlosti, nošení vesty 
při nouzovém stání i v obci, povinnosti řidi-
če – registrační značka na vozidle, zdravot-
ní způsobilosti a její kontroly, předkládání 
dokladů a prokazování totožnosti, zvýšení 
rychlosti na dálnici až na 150 km/h (bude 
možné zvýšit dopravní značkou), s výjim-
kou dle § 18 odst. 9 – nově i HZS, zpřesnění 
definice celní správy, pojmu bezpečnostní 
vzdálenost/bezpečná vzdálenost v § 19 
odst. 1, provozu ve sdílené zóně, omezení 
jízdy některých vozidel – ministerstvo do-
pravy bude moci stanovit při mimořádných 
situacích výjimky, přepravy osob ve vozidle 
pouze na povolených místech, povinnost 
mít na hlavě přilbu obecně pro osoby mlad-
ší 18 let jedoucí na jízdním kole, usměrňo-
vání provozu celníkem, změny v řidičských 
oprávněních a řízení s mentorem, řidičský 
průkaz na zkoušku, s úpravou správního 
trestání a bodového systému a s posílením 
vybraných oprávnění a výjimky pro Policii 
ČR.

Dne 30.4.2024 jsme CKV Pellyho domy 
vypomohli při uspořádání pálení čaroděj-
nic na „Cikánce“. Za nás to byla velmi vy-
dařená akce. K „Cikánce“ se dostavilo velké 
množství lidí, které jsme se snažili občer-
stvit. V sebekritice musíme uznat, že máme 
co zlepšovat. Takové množství lidí jsme 
nečekali.

Od 11.-14.7.2024 jsme se zúčastnili 
v pozici diváků mistrovství světa v enduru, 
které se konalo v obci Gelnica ve Slovenské 
republice. Na tomto místě se mistrovství 
pořádalo po několikáté, a to na vysoké úrov-
ni. Ubytováni jsme byli v Krompachách. 
Zájezdu se zúčastnilo celkem 10 členů 

automotoklubu. Mistrovství se mělo jet na 
tomto místě i v příštím roce, ale nám z ne-
známých důvodů, byly příští rok závody 
zrušeny.

V letošním roce jsme bohužel neuspo-
řádali tradiční závody ve slalomu minikár. 
Z naší strany byly navrhnuty termíny, které 
však nebyly ze strany řídícího výboru mi-
nikár akceptovány a byl nám přidělen ter-
mín v půlce září, který byl pro nás nejméně 
vhodný. V tento termín někteří naši členové 
pomáhají jiným spolkům a další členové 
či pomocníci nemohou, přičemž jsou pro 
uspořádání a chod celého závodu důležití. 
Nakonec by se v uvedený termín závody 
konat ani nemohly z důvodu klimatických 
podmínek, kdy hrozily povodně. V případě 
konání by závod byl z bezpečnostních důvo-
dů stejně zrušen.

Je to již 10 let od postavení nového ob-
jektu našeho automotoklubu. Při této příle-
žitosti jsme pro naše členy a pozvané hosty 
uspořádali sezení v objektu AMK. Sezení se 
zúčastnili mimo jiné zástupci města Police 
nad Metují. Při sezení bylo přítomným puš-
těno video, jak celá přestavba probíhala. 

I tento rok, zejména v letních měsících, 
jsme stavěli pódium a stan DSO Policka pro 
ostatní organizace či obce. Stavění stanu  
a pódia máme na starosti již 15 let. 
Vzhledem k tomu, že stavění a bourání 
probíhá většinou v letních měsících, tedy 
o dovolených, je občas problém sehnat do-
statek členů, kteří stavění a bourání prová-
dějí. I přesto se snažíme s organizacemi či 
obcemi domluvit a většinou nám vycháze-
jí vstříc. Nejdál jsme byli ve Velkém Poříčí  
a v Horním Adršpachu.

Našimi stálými jezdci je Miloš Thér, 
Václav Kohl, Karel Janda a nově i navrá-
tilec Petr Matěna. První tři jmenovaní se 
zúčastňovali seriálu Mistrovství České re-
publiky v enduru jednotlivců Open 2024, 
které pořádá Českomoravská asociace 
motocyklových sportů. Václav Kohl jezdící 
na motorce KTM se startovním číslem 66 
v kategorii MČR I E2, Karel Janda na mo-
torce Yamaha se startovním číslem 457 
v kategorii Pohár CAMS VET OPEN a Miloš 
Thér na motorce Husqvarna se startovním 
číslem 577 v kategorii Pohár CAMS VET 50. 

Miloš Thér se opět postavil i na start závo-
dů na přírodních okruzích v kategorii PČR 
Klasik 175 na motorce ČZ a v kategorii PČR 
Klasik 500 na motorce Honda pořádaných 
Autoklubem České republiky. Miloš je tedy 
univerzální jezdec, který nemá problém 
zajet výborné výsledky jak na silnici, tak  
i na blátě. Staronovým členem našeho klubu 
se v letošním roce stal Petr Matěna, jezdící 
na motorce Sherco. Petr se zúčastnil seriá-
lu závodu OffROAD Maraton se startovním 
číslem 925, kde se v kategorii Pohár Moto 
EVet umístil v celkovém pořadí na úžasném 
1. místě. Všem našim jezdcům patří velký 
dík za skvělou propagaci našeho automo-
toklubu a města Police nad Metují.

 I během letošního roku jsme zvelebo-
vali klubovnu a dílnu našeho automotoklu-
bu, čehož bychom nedosáhli bez dotace ze 
strany města Police nad Metují. Dotaci jsme 
využili nejen na zakoupení potřebného 
materiálu, ale i na provoz, zejména pak na 
zaplacení elektřiny, vodného a stočného, re-
vizi hasicích přístrojů, rozšíření nájezdové 
rampy, opravu zídky na objektu AMK a dále 
pak jako podporu pro naše jezdce, kterým 
se snažíme alespoň trochu přispět na jejich 
závody, i když vzhledem k našim finančním 
možnostem, je podpora velmi omezená. 
Klubovna a dílna slouží všem členům. Je zde 
k dispozici různé zařízení či nářadí. V klu-
bovně pravidelně probíhají schůze výboru

Všem  přejeme  krásné  prožití  vánoč-
ních svátků a vše nejlepší v novém roce.

za AMK Police – Petr Dostál
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T. J.  Sokol Police nad Metují
děkuje společnosti MyTao s.r.o., Královéhradeckému kraji, měs-

tu Police nad Metují a mnoha firmám, společnostem, jednotlivcům, 
kteří naší tělocvičné jednotě nejen v roce 2024 pomohly v moder-
nizaci okolí sokolovny, ve zvýšení nabídky sportování ve městě, 
v možnosti zapojení do Sletu 2024…. Velmi si Vaší podpory, vstříc-
nosti a pochopení vážíme. 

Od podzimu se rozběhla činnost všech oddílů kromě všestran-
nosti předškolních a mladších dětí.

Pro obě skupiny máme vždy  jednu cvičitelku. Aby se středeční 
cvičení mohla rozběhnout, potřebujeme ještě z důvodu bezpečnos-
ti, případného střídání, další posily.

Předškolní věk 15 – 16 hodin, mladší školní věk 16 – 17 hodin.  
Zájemci se, prosím, hlaste Danu Klimešovi 776 390 159.  Děkujeme. 

SENzační SENioři zvou mezi sebe další zájemce.
V úterý na SENzační vycházky. Sraz každé úterý  v 9.30 hod. na 

autobusovém nádraží. Info aktuálně podá Nina 728 191 152 nebo 
Ida 607 673 617.

Ve čtvrtek jsme nabídku rozšířili. Od 9.00 hod. do 9.45 hod. 
zdravotní cvičení na židlích. Od 10.00 hod. do 11.00 hod. zdravotní 
cvičení.  Info Ida 607 673 617. 

V pátek 15. 11. jsme si dopoledne užily v Andělské kavárně s vi-
zážistkou Katkou Janásovou. 

Tři naše sokolky – Renné Středová, Věra Kašíková a Jitka 
Hrušková se velkou měrou podílely na přípravě výstavy ubrousků 
místního sběratelského klubu v Zeleném domečku. Výstava trvá do 
8. 12. Běžte se potěšit. 

Za VV  T. J. Sokol Ida Jenková

MOL cup s Mladou Boleslaví a zápasy 4.ligy
Ještě před napjatě očekávaným his-

torickým duelem s prvoligovou Mladou 
Boleslaví, účastníkem Evroské konferenční 
ligy, jsme sehráli dvě střetnutí s našimi sou-
peři ze 4.ligy.

Nejprve doma proti FK Kosmonosy. 
Oba týmy na tom byly před zápasem úpl-
ně stejně, tři výhry, tři remízy, čtyři poráž-
ky. Zpočátku jsme byli mnohem aktivnější, 

soupeř důsledně bránil, ale podnikal nebez-
pečné protiútoky. Do vedení jsme se dostali 
zásluhou Jirky Vondráčka. Následně odmí-
tl zvýšit náš náskok po chybné rozehrávce 
soupeřova brankáře David Breda, který ješ-
tě po samostatném úniku přestřelil branku. 
Po přestávce Davida v zahazování šancí 
napodobil Maki a přišel trest v podobě vy-
rovnání. Z trestného kopu se parádně trefil 

hráč Mašek. Naše snaha o vítězství skončila 
v 92.minutě, když Lukáš Lorenc nesmyslně 
fauloval, penaltu opět hráč Mašek proměnil 
a místo euforie z vítězství přišlo zklamání 
z porážky, kterou jsme si zavinili jen a jen 
sami. Na rozhodčího se vymlouvat nemůže-
me, ten jinou možnost, než nařídit pokuto-
vý kop, neměl. V posledních dvou zápasech 
dvě penalty proti nám na domácím hřišti  
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v 92.minutě, to je opravdu unikát, hodný 
zaznamenání v Guinessově knize rekordů…  

Za týden do Horní Ředice, na utkání 
s týmem, který dosud zaznamenal jediné 
vítězství a momentálně je na posledním 
místě soutěže. V případě našeho neúspě-
chu bychom se hodně přiblížili sestupovým 
příčkám.

Již v 5.minutě jsme se Jirkou 
Vondráčkem po akci Kuby Matějky ujali ve-
dení, o které však ještě do poločasu přišli, 
když jsme nechali jednoho hráče úplně vol-
ného před Lukášem Lorencem. V 72.minutě 
jsme dokonce prohrávali, Jirka Vondráček  
v 78.minutě vyrovnal. A když obě mužstva 
již byla smířena a spokojena s remízou, při-
šly poslední vteřiny dvouminutového na-
stavení, centr z trestného kopu z poloviny 
hřiště před naši branku, zvolání brankáře 
“Mám!”, brankář však neměl, neměl ani žád-
ný další náš hráč a míč se obloučkem snesl 
do naší opuštěné branky. Již podruhé v řadě 
prohra gólem z 92.minuty…

Dokonce i babička Švorčíková od Kamila 
si při sledování videopřenosů všimla, že 
nám ty konce zápasů nějak nejdou.

Nevím, zda bychom měli angažovat do 
týmu nějakého psychologa nebo zlepšit tré-
ninkovou morálku a fyzickou připravenost. 
Pokud jsem si v minulosti na hřišti všiml, 
tak kluci z Ukrajiny, Afriky či Ameriky cho-
dili na individuální tréninky. Myslím, že by 
to měli začít praktikovat i kluci z Česka, po-
kud tak již nečiní.

Hrstka na utkání přítomných polických 
příznivců byla z daného průběhu zápasu 
značně rozladěna, a to nechci použít výraz 

daleko jadrnější. Nálada v autobuse cestou 
domů byla ještě pochmurnější, než cestou z 
pohřbu, snad jen chroničtí hráči karet byli 
ve svém boji o pětikoruny nad věcí. 

Naše bilance z prvních dvou zápasů sou-
těže dvě výhry, skóre 9:0 a první místo v ta-
bulce. Z dalších deseti zápasů jedna výhra, 
v tabulce sice zatím poslední nejsme, ale od 
sestupových příček jsme vzdáleni pouhé tři 
body. A jestliže nás v počátku soutěže někdo 
pasoval na možnou štiku ligy, nyní připomí-
náme, co se výsledků týče, spíše “pololek-
lého” kapra a tabulkou se propadáme níž  
a níž, jako herečka Jiřina Švorcová do bažiny 
ve filmu “Král Šumavy”.

Do historického zápasu s Mladou 
Boleslaví jsme tak nevstupovali v příliš dob-
rém rozpoložení.

Soupeř, vědom si síly našeho mužstva, 
nic nepodcenil a do utkání nasadil devět 
hráčů, kteří předchozí víkend hráli v ligo-
vém zápase proti Karviné. V sestavě byl  
i bývalý reprezentant Marek Matějovský.

Úvod zápasu byl vcelku vyrovnaný, bě-
hem času si však hosté začali vytvářet více 
brankových příležitostí než my. Jednu z nich 
také proměnili a od 27.minuty vedli 1:0. Gól 
vstřelil Lamin Jawo.

Naši hráči se dostali také do několika 
šancí a ve 45.minutě po rohovém kopu vy-
rovnali Dominikem Borůvkou k velké ra-
dosti 1 628 platících diváků. Pro Dominika 
to byl první gól v dresu Spartaku a určitě si 
tento moment své začínající kariéry bude 
dlouho pamatovat.

Po přestávce soupeř zahájil velkým ná-
porem a rovněž po rohovém kopu, když naši 

hráči nezareagovali na jeho neobvyklé za-
hrání po zemi, se ujal vedení 2:1. Následně 
přidal ještě třetí gól a zvítězil 3:1.

Naši hráči podali výborný a bojovný 
výkon a byli prvoligovému celku důstoj-
ným soupeřem. Škoda, že Kuba Matějka 
za stavu 1:1 neprojevil více rozvahy a vy-
loženou příležitost “zazdil”. Utkání tak 
mohlo být napínavé až do konce. Ani  
v dalších pohárových zápasech až na vý-
jimky nedosáhly prvoligové celky výraz-
nějších vítězství. Většinou to bylo o 1 až 
2 góly. Týmy Liberce, Slovácka, Karviné  
a Českých Budějovic jsou již dokonce 
mužstvy z nižších soutěží vyřazeny.   

Na nadcházející utkání se Slavií Hradec 
Králové jsme se dobře naladili a zbývalo 
jen výkon z pohárového zápasu zopakovat, 
případně ještě trochu vylepšit. O tom, že 
jsme přešli od fotbalového svátku ke dnům 
všedním, svědčí i počet platících diváků, 
kterých přišlo o 1 358 méně.    

V minulosti byly duely těchto soupeřů 

vždy velice vyrovnané a nejinak tomu bylo 
i tentokrát. Slavia se v úvodu mohla dostat 
do vedení, akci však skvěle vyřešil včasným 
vyběhnutím Pavel Vlk. My jsme se první 
půlhodinu moc neprosadili. Potom jsme se 
parádní střelou Oktawiana Greinera (19 let, 
z Polska) do horního růžku branky dostali 
do vedení. Po rohu zahraném “nakrátko” 
se dostal sám před brankáře Maki, bohužel 
přestřelil branku a podobně se vedlo též 
Dominiku Borůvkovi.

O vedení jsme přišli hned z prvního 
útoku druhého poločasu a výjimečně jsme 
si tento moment nenechali až na závěrečné 
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ZAKONČENÍ PODZIMNÍ ČÁSTI KRAJSKÝCH SOUTĚŽÍ MLÁDEŽE
Po několika výsledkově i herně 

úspěšných vystoupeních Šíďa týmu 
mladšího dorostu přišel na řadu zájezd 
do Stěžer. Tam jsme překvapivě neuspěli  
a prohráli 1:2, když všichni naši renomovaní 
střelci zklamali, s výjimkou Seby Kollerta, 
autora jediného našeho gólu.

Náprava přišla za týden v Bělohradě  
v podobě výhry nad kombinovaným 
mužstvem Bělohrad/Miletín 3:1. V prvním 
poločase naše branky vstřelil Šimon Križan 
a Matyáš Kolesár, v poločase druhém byl 
ještě úspěšný Jirka Peška. 

Podzimních prázdnin jsme využili ve 
středu 30.října k sehrání zápasu ve Rtyni, 
s kombinovaným týmem Rtyně/Úpice. Do 
utkání jsme vstoupili velice úspěšně a hned 
v 1.minutě se ujali vedení gólem Matyáše 
Macháčka, které za deset minut navýšil 
Seba Kollert. Po přestávce skóroval ještě 
Šimon Križan a Honza Zmátlo, takže jsme 
vyhráli 4:0 a s výhrou v kapse se mohli pře-
sunout na hřiště v Polici ke sledování duelu 
Spartaku s Mladou Boleslaví.

V nedělní dopoledne 3.listopadu k nám 
přijelo družstvo ze Dvora Králové/Bílé 
Třemešné. Je s podivem, že ve Dvoře nedají 
dohromady jedenáct dorostenců. Do Police 

jich ani jedenáct nepřijelo, pouze deset. 
Vzhledem k tomu, že tým je na posledním 
místě, se ziskem jediného bodu, dalo se 
očekávat vítězství našeho týmu. Ale že to 
bude pro hosty takový průšvih, jak ukázal 
průběh zápasu, neočekával asi nikdo. Po 
vedení 6:0 v poločase byl na konci zápasu 
na ukazateli stav 18:0! Pomezní rozhodčí, 
působící na straně polických obránců, si 
klidně mohl odběhnout na kávu nebo na 
pivo a vůbec nic by se nestalo. Soupeř se za 
celý zápas přes polovinu hřiště nedostal. 

Dva z našich gólů vstřelil Patrik 
Brusnický. Zaujala jeho oslava gólů, které 
můžeme obvykle vidět jen u pohybově na-
daných hráčů tmavé pleti. Přemety, salta 
vpřed i vzad.

Další utkání sehrál tým v době výprasku 
“áčka” v Hlinsku na hřišti v Mladých Bukách, 
které jsou spojeny s Hostinným. Soupeř byl 
velice zdatný, po bezbrankovém poločase 
jsme v dalším průběhu zápasu vstřelili 
branky Šimonem Križanem a Jirkou Peškou 
a vyhráli 2:0. Po tomto vítězství jsme se do-
stali na první místo skupiny “A” krajského 
přeboru a v jarní části budeme určitě hrát 
v nově vytvořené skupině o prvenství v této 
soutěži.

Poslední utkání tohoto týmu na 
podzim v Polici sehráli kluci proti mužst-
vu Bělohrad/Miletín. Soupeře výrazně 
podporovali fanoušci, vybaveni i v nepří-
jemném, chladném a deštvém podzimním 
dopoledni soudkem piva. Ani jejich výraz-
ná podpora však nebyla nic platná. Naši 
hráči byli lepší a po velmi dobrém výkonu 
a poločasovém vedení 4:0 nakonec vyhráli 
5:0.Tři naše branky vstřelil Šimon Križan, 
dvakrát byl úspěšný Adam Macháček.   

Úplný závěr podzimu patřil 
dohrávanému zápasu v Žacléři, do toho-
to čísla PM se však už nevešel. Na výsle-
dek se tudíž budete muset zeptat někoho  
z přímých aktérů utkání, případně vyhledat 
na sociálních sítích.   

Robertův tým na hřišti v Zábrodí 
dosáhl na první výhru v soutěži. Mužstvo 
Zábrodí/V.Poříčí porazil 2:0 brankami 
Matěje Švorčíka a Nikolase Langa. Jen tak 
dál!

Přání dalších výher zatím nesplněno, 
následovala prohra ve Vysoké nad Labem 
0:3. 

V domácím zápase s Rychnovem nad 
Kněžnou jsme v 1.poločase promarnili i ty 
nejvyloženější šance. Ze tří metrů netrefili 

vteřiny zápasu. Další průběh by se nechal 
charakterizovat slovy: my jsme měli tlak, 
hosté šance. A po odstrčení jednoho hráče 
soupeře rukama našeho obránce jsme moh-
li být rádi, že rozhodčí proti nám nenaří-
dil sedmou penaltu v soutěži. Utkání jsme 
mohli vyhrát, ale i prohrát. Jak by asi napsa-
li profesionální novináři, utkání skončilo 
spravedlivou remízou. 

Po zápase v Hlinsku měli v pondělí pří-
znivci polické kopané kalné ráno. Přitom 
jsme první poločas podali solidní výkon, 
soupeře jsme do blízkosti naší branky 
téměř nepustili. Naše akce však končily 
nepřesnou finální přihrávkou nebo střela-
mi, které se sotva vešly do ochranné sítě.  
O přestávce si přítomní fanoušci říkali, kdy 
asi vstřelíme vedoucí gól. Šance byla po ně-
kolika minutách. Jenže naši šanci dvakrát 
vyrazil brankář a třetí střelu chytil.

A potom to přišlo. Trestný kop od po-
stranní čáry před naši branku, hlavička  
a prohráváme 0:1. Za tři minuty rohový kop, 
míč prolétne celým “malým vápnem” a za-
padne za zadní tyč – 0:2. O minutu později 
naši zkoprnělí hráči dají čas a prostor sou-
peři k parádní střele a v zápase, ve kterém 
jsmě věřili v zisk tří bodů, prohráváme 0:3, 
což je zatím naše nejvyšší porážka v soutěži. 

Po delší době se na utkání Spartaku ob-
jevil i jeho sportovní ředitel s notýskem, do 
kterého si neustále něco pečlivě zazname-
nával. Těžko říct, zda se poznámky podoba-
ly zápiskům legendárního trenéra sborné 
Anatolije Tarasova nebo trenéra Slavoje 
Houslice Pepy Hnátka…

Před posledním podzimním zápasem 
s momentálně vedoucím celkem soutěže  

z Velkých Hamrů věřil po výprasku v 
Hlinsku v úspěch našich barev málokdo. 
Zázrak se nekonal, prohráli jsme 1:4. Gól 
jsme si nechali dát již v 5.minutě. Na za-
čátku 2.poločasu jsme po rohovém kopu 
Romanem Čápem vyrovnali a místo snahy 
o zachování remízy důsledným a důrazným 
bráněním jsme soupeři umožnili nejméně 
pět samostatných nájezdů, z kterých třikrát 
skóroval.

Uznávám, že jako laik nemusím úplně 
rozumět všem taktickým záměrům trené-
ra, není mi však moc jasné, proč při absenci 
dvou stabilních obránců (Patrik Gilian zra-
nění, Michal Strasser trest za vyloučení)  
v obraně zaskakuje útočně laděný Roman 
Čáp a spolehlivý obránce Tomáš Pácalt 
mrzne s výjimkou posledních čtyř minut 
zápasu na lavičce. Na druhé straně hřiště se 
trápí neškodní útočníci Dominik a Oktavian, 
zatímco Roman Čáp je blokován v obraně a 
důrazný útočník Pavel Franc do hry nastu-
puje až po hodině hry, kdy už je o výsledku 
prakticky rozhodnuto.

Podzimní část soutě-
že končíme na 13.místě 
se ziskem třnácti bodů. Za 
námi je pouze FK Horní 
Ředice a FK Hrádek nad 
Nisou s dvanácti body  
a Cidlina Nový Bydžov  
s body jedenácti.     

I přes ne úplně vy-
dařený závěr podzimu 
je za námi nejúspěšnější 
sezóna v historii polické 
kopané. Vítězství v kraj-
ském přeboru a postup 

do 4.ligy, mimořádně vydařený televizní zá-
pas s Náchodem a nakonec utkání s účastní-
kem Evropské konferenční ligy, prvoligovou 
Mladou Boleslaví. 

Na jaře nás však čeká nesmírně nároč-
ný úkol, záchrana ve 4.lize. Věřme, že se to 
podaří, pochmurná atmosféra se přes zimu 
z týmu vytratí a současná úroveň polické 
kopané zůstane zachována ještě dlouhou 
dobu, s postupným začleňováním polických 
nadějí z řad mládeže do “A” mužstva. 

Jen víra však nestačí, je pro to také po-
třeba něco udělat v podobě náročné, cílevě-
domé a soustavné práce. Členy fotbalových 
přípravek počínaje a vedením Spartaku  
a města Police konče. Jen tak slogany “dycky 
Spartak, spolu jsme silnější, či malé město, 
velké srdce” nebudou jen prázdnými hesly 
a za nějakých 5-6 let nebude v měsíčníku 
k přečtení místo článku s názvem “Z Dolní 
Kalné do Benešova” příspěvek “Od Mladé 
Boleslavi k Božanovu”. Hezké Vánoce.

Vojtěch Kvapil, příznivec polické kopané          
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KONEC PODZIMU VE FOTBALOVÉM OKRESE
Po vítězném zápase s Červeným 

Kostelcem 3:0 odjelo “béčko” na neoblíbené 
hřiště do Dolan, kde je stejným poměrem 
zdolali domácí. Dvě branky jim vstřelil 
příznivec zlatavého moku Sedláček, který 
je v minulém ročníku obdaroval dokonce 
čtyřmi góly (možná se pletu a góly byly jen 
tři).

Těsně před změnou času do Police dora-
zil k soutěžnímu utkání tým Rasošek, který 
se zatím ani jednou neradoval z vítězství 
a dokonce ani z remízy. Naši hráči měli od 
začátku převahu, dlouho však jejich akce 
mařil statný, přibližně stočtyřicetikilový 
brankář soupeře, s ohledem na jeho postavu 
neuvěřitelně hbitý. Dlouho jsme vedli jen  
o gól, který vstřelil Jakub Valtera, až v sa-
motném závěru poločasu zvýšil naše ve-
dení na 3:0 dvěma brankami Tomáš Rotter, 
z toho jednou z trestného kopu.

Po několika dalších našich brankách 
soupeř zcela odpadl a od vyšší prohry, než 
konečných 11:0, soupeře zachránil dalšími 
úspěšnými zákroky jejich nejlepší hráč, 
výše uvedený brankář. Další dva naše góly 
vstřelil Jakub Kindl a Vojta Švorčík, ještě 
jednou skóroval Jakub Valtera, dále Jarda 
Zemek, Míra Hlaváček a parádní střelou 
z voleje Tomáš Gregar. Jirka Kollert ten-
tokráte nepotvrdil pověst jeho 100% 
úspěšnosti v zakončení vyložených šancí. 

V Machově nás za týden čekal soupeř 
daleko zdatnější. V poločase byl stav 1:1, 
naši branku vstřelil Jakub Valtera. Ve druhé 
části zápasu jsme se dvěma brankami 

Tomáše Rottera dostali do vedení 3:1. 
Potom, jak říkají psychologové, přišel stra-
ch z vítězství. Místo útočení jsme bránili, 
soupeř snížil a pět minut před koncem 
vyrovnal na 3:3. A tento stav vytrval až do 
konce.

Poslední utkání podzimu jsme sehrá-
li na domácím hřišti proti Velkému Poříčí. 
Naši hráči měli v prvním poločase docela 
výraznou převahu, jejich střely však byly asi 
pětkrát zblokovány, osmkrát mířily vedle  
a dvakrát si s nimi poradil čerstvě jedenad-
vacetiletý brankář Tomáš Valchař, polický 
odchovanec. V paměti máme ještě z doby, 
kdy Tomáš hrával v mladší přípravce, výrok 
jeho mamky Zuzanky: “Tomáši, neupravuj 
si pořád ty trenýrky a hraj, seš fotbalista, ne 
manekýn!”

V jedné skrumáži před brankou vypadl 
Tomášovi balón z rukou, Jakub Maryška ho 
dokopl do brány a vedli jsme 1:0. Na začát-
ku druhého poločasu se tři naši hráči uctivě 
klaněli soupeřovu útočníkovi, nechali ho 
vystřelit a rázem to bylo 1:1. V následu-
jících minutách jsme sice moc dobře neh-
ráli, Tomášovi Rotterovi se však střelou  
z velkého úhlu s pomocí odrazu od zad-
ní tyče podařilo vstřelit vedoucí gól. Naše 
vítězství v poslední minutě potvrdil střída-
jící Jakub Kindl a vyhráli jsme 3:1.

Po podzimní části soutěže jsme zatím 
na 8.místě s dvaceti body, osm bodů za ve-
doucím Hronovem. Naše bilance: 6 výher,  
2 remízy, 5 porážek. 

Starší přípravka cestu podzimem 

zakončila dvěma zápasy ve Velké Jesenici. 
Oba duely zvládla nadmíru úspěšně. Babí/
Zábrodí porazila výrazně poměrem 8:2  
a s Velkou Jesenicí vyhrála dokonce 12:1.

Mladší přípravka na závěr podzi-
mu sehrála dva zápasy v Jaroměři, proti 
Červeným a Modrým. V týmu nastoupi-
li i hráči se zkušenostmi z měření sil  
v přípravce starší (Matouš Ševců, Patrik 
Šrůtek, Tobias Hečko, Pavlínka Štenglová), 
ale věkem patřícím do této kategorie  
a na projevu týmu to bylo výrazně znát. 
S nimi tým tvořili ještě Tonda Jirman, 
Jakub Bernard, Vojta Rydlo, Šimon Hrnčíř  
a Matyáš Veverka.

Domácí družstva, která patří k nejlepším 
v soutěži, jsme obě porazili. Červené 10:0 
a Modré po daleko vyrovnanějším souboji 
5:2, když v úvodu jsme byli jako “áčko” ve 
4.lize, všechny akce spálili a prohrávali 1:2. 
Střelecky se nejvíce dařilo Patriku Šrůtkovi, 
střelci sedmi branek. Na turnaji přítomní 
trenéři polického týmu objevili nečekané 
obranné vlohy dosavadního střelce Matyáše 
Veverky.

Minipřípravka sehrála závěrečné due-
ly v Náchodě – Hamrech s Bílým a Modrým 
Náchodem a podle zápisů z utkání oba 
vyhrála shodným poměrem 12:2.

Přes zimu čekají přípravky halové tur-
naje, dlouhodobé soutěže začnou opět až  
v dubnu, “béčko” již v březnu. 

Vojtěch Kvapil, 
příznivec polické kopané

prázdnou branku, po obehrání brankáře 
slabá střela do brány ani nedoletěla…

Na začátku druhého poločasu jsme se 
Šimonem Krtičkou po chybě brankáře ujali 
vedení, to ale bylo z naší strany vše. Soupeř 
povedenou střelou vyrovnal, méně pove-
denou střelou se ujal vedení a tečovanou 
střelou si zajistil výhru 3:1. Nejvytíženějším 
aktérem utkání byl trenér Robert, který 
nejenže tým koučoval, ale ještě vystupoval  
v roli hlavního rozhodčího. 

Příliš šancí na úspěch jsme si nedávali 
ani v dalším zápase, ve kterém jsme nas-
toupili v Solnici proti vedoucímu týmu 
skupiny “B” krajského přeboru, Solnice/
Černíkovice. Předpoklad se vyplnil na 
100%, prohráli jsme 0:8.

S podzimem na hřišti v Polici se hráči 
rozloučili duelem s Novým HK/Vysokou 
nad Labem. Prohrávali jsme od 3.minuty, do 
konce poločasu jsme stihli výsledek otočit 
v náš prospěch góly Járy Mareše a Nikolase 
Langa na 2:1. V poločase druhém se buď 
soupeř výrazně zlepšil nebo my výrazně 
zhoršili, dostali jsme 3 góly a prohráli 2:4. 

Cesta podzimní částí soutěže skončila 
na hřišti v Opočně, podobně jako u Šíďa 
týmu, mimo dosah listopadového čísla 
měsíčníku.         

Starší žáci si ani v dalším zápase 
nevylepšili statistiku vstřelených branek  
a podlehli na domácím hřišti celku Týniště 

nad Orlicí 0:4. V posledních pěti zápasech 
vstřelili pouze jedinou branku. Další přidali 
v Třebechovicích, kde remizovali s týmem 
Třebechovice/Černilov 1:1, střelec Filip 
Plný. 

Na dalšího soupeře, což byl tým Kostelce 
nad Orlicí/Častolovic, kluci přes veškerou 
snahu nestačili a podlehli jednoznačně 0:5. 

V souboji s Českou Skalicí doma jsme se 
nestačili pořádně “rozkoukat” a prohrávali 
2:0. Následně Tomáš Gennert přešel přes 
tři hráče soupeře až před brankáře a snížil 
na 1:2. Šanci na vyrovnání měl Filip Plný, 
ve stejné situaci však neuspěl. V dalším 
průběhu zápasů měli více příležitostí hosté, 
žádnou však neproměnili a utkání tak 
skončilo naší těsnou porážkou 1:2. 

V této části soutěže jsme vyhráli jen 
dvakrát a jsme na devátém místě soutěže. 
Za námi je již jen Broumov.     

Mladší žáci si v podzimní části soutěže 
vedou velice dobře a převládají vítězné 
zápasy. Nic na tom nezměnily ani duely 
hrané v České Skalici. Nejprve porazili kom-
binovaný tým Č. Kostelec/Rtyně 5:2 (Matěj 
Rozum 4x, Jáchym Kocián 1x) a úplně ste-
jným poměrem zvítězili nad domácími, 
když dvakrát skóroval Matěj Rozum a jed-
nou Tivadar Laucký, Petr Ševců a Jirka 
Dostál.

V dalším kole v Úpici nejprve výrazně 
zvítězili nad Červeným Kostelcem/Rtyní 

9:1, když gólové střely vyslal na soupeřovu 
branku dvakrát Tivadar Laucký a Michal 
Entler, jednou Jakub Kovář, Matěj Rozum, 
Seba Machovec, Jirka Dostál a Petr Ševců.

Ve vyrovnaném střetnutí s Úpicí se  
o remízu 3:3 zasloužil především třemi 
vstřelenými góly Jirka Dostál.

Hřiště v Broumově klukům příliš 
úspěchů nepřináší. Domácím podlehli již 
podruhé, tentokrát 2:4. Naše góly Matěj 
Rozum a Tristan Laucký. Úspěch dos-
ti překvapivě nezaznamenali ani v duelu  
s Červeným Kostelcem/Rtyní. Prohra 1:3, 
gól Jáchym Kocián.

V posledním podzimním kole, hraném  
v Hronově, dosáhli na dvě výrazná vítězství. 
Nejprve porazili Červený Kostelec/Rtyni 
4:0, góly Matěj Rozum 2x, Michal Entler 
a Tobiáš Seidlman 1x. Domácí Hronov/ 
V. Poříčí dokonce 7:1. K výhře v tomto duelu 
přispěl třemi góly Seba Machovec, jedním 
Michal Entler, Matěj Rozum, Jáchym Kocián 
a Aneta Raková.

S bilancí třinácti výher, dvou remíz  
a pěti porážek jsme po ukončení podzimní 
části na 2.místě za týmem Broumova.

Po zimní přestávce a zahájení jarní části 
krajských soutěží v komentářích k zápasům 
budeme opět pokračovat.       

Vojtěch Kvapil, 
příznivec polické kopané           
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Podzimní prázdniny již několik let po sobě trávíme v Trčkově 
v Orlických horách na chatě Perla a Bedřichovka. Počasí tentokrát 
vyšlo a mohli jsme celé čtyři dny trénovat a naplno se připravovat 
na zimní sezónu. Každá skupina trénovala dle potřeb dětí daného 
věku. Lyže, brusle, hole, běžecké boty a další pomůcky jako třeba 
švihadlo jsou nezbytné potřeby pro naše tréninky. Program jsme 
měli pestrý a nezapomněli jsme ani na orientační běh. V průběhu 
soustředění jsme se účastnili v Orlickém Záhoří závodu na kolečko-
vých lyží, který pořádal Skilauf team. Kategorie dorostu a mládeže 
odjely trasu 4,5 km, výjezd z Mostowic na Spalonu. Z 33 závodníků 
byli 4 skuhrovští a ostatní poličáci. Takže takový interní souboj, je-
hož jednoznačným vítězem byl Matěj Beran. Dospěláci měli na vý-
běr 33 km volně nebo 50 km klasicky. Hlavního závodu na 50 km 
se účastnili naši trenéři Jiří Beran, Jan Pohl a další aktivní členové 
Štěpán Štolfa a Radek Jansa. 

Během listopadu trénujeme na lyžích, bruslích a běháme. Občas 
také zajdeme do tělocvičny, když opravdu hodně prší. Buď do soko-
lovny v Bukovici nebo do tělocvičny ZŠ. 

Na konci října a v listopadu pokračoval seriál měřených trénin-
ků na kolečkových lyžích KladSKIroll Uphill – Krkavčina, Dobrošov  
a Sendraž. Na Sendraži bylo celkové zhodnocení a malý raut. Výjezdů 
se účastnili dorostenci: Adéla Pohlová 2007, Matylda Pohlová 2009, 
Ondra Hrůša 2009, Vašek Liskovský 2009, Petr Mitterwald 2009, 
žáci: Ivan Hornych 2011, Jaroslav Mareš 2010, Karel Skala 2011, 
Vašek Skala 2014 a Markéta Beranová 2014, a mezi dospělými: Jan 
Pohl, Štěpán Štolfa, Jiří Beran, Michal Stuchlík. Věříme, že na závody 
na kolečkových lyžích nalákáme příští rok více mladých lyžařů.

28. ročník Lyžařského plesu jsme tentokrát netradičně uspořá-
dali už v pátek 15. listopadu a chyba to určitě nebyla. Děkujeme 
všem, kteří nám přispěli do bohaté tomboly. Děkujeme za vytvoře-
ní super taneční atmosféry kapele Reflex. Děkujeme týmu Martina 
Exnera za zajištění cateringu a Lence Burešové za hurá akci s ná-
zvem „vyzdobíme sál“. Děkujeme Mirce a Olince za to, že jsou vždy 
ve správný čas na správném místě. Sál plný krásných tanečních 
párů nás ujistil, že je čas objednat termín na příští rok. Už teď se 
těšíme!

Při psaní tohoto příspěvku už netrpělivě sledujeme předpovědi 
počasí, web kamery a na stránkách ČHMÚ aktuální sněhovou si-
tuaci. Na začátku prosince balíme lyže a vyrážíme na soustředění. 
Jedna skupina plánuje vyjet na Benecko a druhá do Trčkova nebo 
na Černou horu. Uvidíme, jak nám sněhové podmínky budou přát. 
Už se těšíme, až vyměníme kolečka za prkýnka.

Do zimní sezóny máme naplánováno také mnoho závodů re-
publikových i krajských. Rádi bychom si je užili na sněhu přírod-
ním a ne na umělém, jako před rokem. V této sezóně máme po ně-
kolikaleté pauze připravené silné družstvo dorostenců, se kterým 
plánujeme objet závody Českého poháru dorostu a dospělých. Jsme 
rádi, že naši čerství středoškoláci zůstávají aktivními sportovci  
a drží partu.

V září jsme se přihlásili do 2. kola programu Nadace ČEZ 
Úprava turistických tratí a běžeckých stop 2024, kde jsme požádali 
o finanční dar ve výši 67 850 Kč na nákup techniky pro úpravu tratí 
a stop. Naše žádost byla úspěšná a budeme pořizovat čelní mulčo-
vač pro čtyřkolku, který by nám 
měl pomoci srovnat terén pro 
úpravu lyžařských tratí. Stejně 
jako v minulých sezónách bude-
me projíždět trasy z Nebíčka do 
Klůčanky a od ulice K Červeňáku 
na Slavný. Záznam z GPS skútru 
a čtyřkolky bude vždy on-line na 
bilestopy.cz

Všem přejeme klidné svátky 
a bílé Vánoce.

SKOL!
Za SKI Police nad Metují 

Helena a Jan Pohlovi

Činnost klubu a námi pořádané závody finančně podporují: 
Město Police nad Metují, Královéhradecký kraj, NSA. 
Děkujeme. 

SKI Police nad Metují – klub běžeckého lyžování
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Obec Suchý Důl 
hledá provozovatele kiosku na Slavném 
Obec Suchý Důl hledá provozovatele nebytového prostoru kiosku na 
stavební parcele č. 145, v katastrálním území Slavný.  
 

Prostory kiosku a příslušenství:  
Kuchyně s výčepem, zázemí, prostor restaurace, WC. U 

kiosku je možnost provozování letní zahrádky (pronajímatel 
neposkytuje nábytek). Vytápění je zajištěno tepelným 
čerpadlem. 

Kuchyně je vybavena nábytkem, fritézou, sporákem, 
vzduchotechnikou, lednicemi, mrazící skříní. Kiosek je 
vybaven stoly a židlemi. 

Vybavení výčepu a kuchyně (sklo, nádobí a další předměty 
potřebné k výrobě pokrmů a ostatní potřebné vybavení) si 
zajistí nájemce sám.  

 

Dle hygienického nařízení můžou být v občerstvení 
poskytovány stravovací služby v rozsahu přípravy pokrmů 
rychlého občerstvení z polotovarů nakoupených od 
dodavatele. Dále prováděn ohřev uzeniny a hotových pokrmů 
nakoupených od dodavatele, příprava nápojů, včetně 
čepovaného piva, prodej doplňkového sortimentu originálně 
balených potravin v nevratných obalech. V podniku nebude 
uskutečňována manipulace se syrovým masem, syrovými 
vejci ani sortimentem zeleniny a ovoce vyžadujícím hrubé 
opracování.  
 

Kiosek bude k dispozici od 1. ledna 2025 
 

Podrobnější informace na telefonu 
491 541 139 nebo 603 271 327 

ski rental / ski servis
PŮJČOVNA  A  SERVIS ZIMNÍHO VYBAVENÍ

CARVE
BĚŽKY

SNOWBOARDY
BOTY

HOLE
BRÝLE

HELMY

Pavel Nentvich
networek@seznam.cz

IČ: 72852208

Pavel Nentvich
networek@seznam.cz

IČ: 72852208

+420 723 877 605

Česko 21 – Belgie 21
V úterý 19.listopadu bylo v královéhradecké “Malšovické 

aréně” sehráno odvetné střetnutí baráže o postup na fotbalové 
“Mistrovství Evropy hráčů do 21 let” mezi Českem a Belgií. 

Díky sekretáři fotbalového oddílu Spartaku Jirkovi Kollertovi, 
který využil nabídky FAČR na objednání vstupenek zdarma pro 
fotbalovou mládež, byl na toto utkání z Police vypraven autobus 
s hráči dorosteneckého a žákovského týmu s řidičem Hubertem.

V zápase v Belgii jsme zvítězili 2:0, takže byla dost velká šance 
na postup. Náš tým se po většinu prvního poločasu bránil a do úto-
ku se moc nehrnul. Po přestávce nás soupeř zpočátku přes půlku 
hřiště ani nepustil a dostal se do vedení 1:0. V ten moment si snad 
trenér Suchopárek uvědomil, že bychom mohli dopadnout špatně 
a začali jsme také útočit. Po rohovém kopu jsme vyrovnali na 1:1, 
tímto výsledkem zápas také skončil a řidič Hubert nás v červnu 
může dovézt na Slovensko, kde se mistrovství bude konat.

Po skončení zápasu, kdy již aréna byla opuštěná, zůstali  
u hřiště pouze kluci a dívka Pavlína z Police a s některými hráči se 
fotografovali. 

Myslím, že to pro naše fotbalové naděje byl hezký zážitek  
a mají před sebou vzor, kam až se mohou při poctivé fotbalové prá-
ci dostat.

Vojtěch Kvapil, účastník zájezdu   

HC WIKOV HRONOV
Vánoce se již blíží a konec roku je za dveřmi, přesto 

hokejová sezóna 2024/2025 je v plném proudu. Než vás 
pozvu na plánované akce hronovské mládeže, krátce se 

zmíním o těch, které již proběhly. 
V září proběhly klubové a svazové náborové akce, kterých se zú-

častnilo celkem 12 dětí. Několik dalších dětí se aktivně účastní hoke-
jové školičky bruslení, která se koná pravidelně ve dnech čtvrtek od 
15:45 hodin a v sobotu od 8:00 hodin. Příjemným překvapením jsou 
děti, které s námi bruslí teprve od září letošního roku a v současné době 
již hrají hokejové zápasy! Hronovská hokejová mládež získala kromě 
hronovských i několik nových hráčů z Č. Kostelce. Bohužel, letošní ná-
bory nepřilákaly nové hráče z Policka, kteří v nedávné minulosti patřili 
k oporám našich mládežnických kategorií. Věřím, že je naše připravo-
vané akce zlákají a pomohou nám budovat nové kategorie. 

Ve dnech 28.11.2024 a 5.12.2024 od 15:45 hodin proběhnou na 
hronovském hokejovém stadionu akce „S kamarádem na led“. Hráči 
našich nejmladších hokejových kategorií si připravili pro své kamará-
dy ze škol a školek zábavný program, kdy 5.12.2024 dorazí i Mikuláš  
s čertem. 

O vánočních prázdninách dne 27.12.2024 proběhne v Hronově 
turnaj přípravek. Přijďte fandit a povzbudit hronovské hráče a bavit se 
strhujícími výkony našich hokejových nadějí. 

Mimo tyto doprovodné akce se každý víkend konají mistrovská 
utkání všech kategorií. Rozpis zápasů je vyvěšen u vstupních dveří zim-
ního stadion nebo v rozpisech sportovišť na webu města Hronov.

V novém roce 1.2.2025 se bude konat druhý ročník „Hronovských 
hokejových her“. Bude to den doslova nabytý hokejem. Hry budou za-
hájeny mistrovským zápasem domácích mladších žáků a klubem HCM 
Jaroměř. Následovat budou zápasy přípravek, starších žáků a dorostu. 
Své místo v programu bude mít i hokejová školička, kdy děti s rodiči  
a kamarády se budou účastnit různých her a soutěží. Pro diváky a fa-
noušky bude připraveno občerstvení a program. 

Nesmím zapomenout na celosvazovou akci Pojď hrát hokej, která se 
uskuteční na hronovském zimním stadionu ve čtvrtek 23.1.2025. Věřím, 
že se této akce zúčastní velké množství dětí, zejména z řad „Polických“. 
Český hokejový svaz se snaží každý rok podpořit všechny kluby v ná-
borové činnosti. Všichni noví hráči zdarma dostávají hokejovou výstroj, 
výzbroj a bezplatně se učí bruslit a hrát hokej. Tak neváhejte a přijďte! 
O tom, že má smysl začít s ledním hokejem právě v hronovském klubu, 
není pochyb. V posledních letech se klub může pochlubit svými odcho-
vanci, kteří ho skvěle reprezentují ve vyšších soutěžích jak v Čechách, 
tak i v zahraničí. Jiří Klíma současné působiště kanadský juniorský tým 
Cataractes Shawinigan, Adam Pavlíček v současné době brankář VHK 
ROBE Vsetín a nejmladší z jmenovaných, též brankář, Kristián Ševců ob-
léká dres prvoligového juniorského týmu SK Prostějov. Další hráči dnes 
již nastupují v druholigových či regionálních seniorských hokejových 
soutěžích a patří k oporám svých současných týmů. 

Nezbývá mi než poděkovat Vám všem co lednímu hokeji v Hronově 
fandíte, co nás podporujete a těšíte se z naši práce.  Všem trenérům, 
asistentům a vedoucím družstev, rodičům děkuji za obětavou a mnoh-
dy náročnou práci a přeji krásné Vánoce a vše nejlepší v tom novém 
roce 2025.

Jan Pavelka, HC WIKOV HRONOV
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SPORT

FINANCE OTMAN
25 let praxe ve finančním poradenství

PATRIK OTMAN
+420 603 814 386
potman@albatrosfinance.cz

Spolupráce s privátní bankou, renomovanými investičními společnostmi, 
obchodníky s cennými papíry a pojišťovnami.

Široký výběr vkladových produktů, podílových fondů, dluhopisů
a investičního zlata a drahých kovů.

Sestavení finančního návrhu pro dosažení finančních cílů a renty 
a zajištění příjmů a majetku.

Police nad Metují zpravodaj 183x63 mm 4B 2024 „Pf“

Štěstí, zdraví...
Pf 2025
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PODLAHÁŘSTVÍ 
  * PRODEJ A POKLÁDKA PODLAHOVÝCH KRYTIN *

Otevírací doba:

SLUŽBY:

REALIZACE PROSTOR:

REALIZUJEME: 

* odstraníme a zlikvidujeme starou podlahovou krytinu
* opravíme a vyrovnáme podklad pro novou podlahovou krytinu 
* položíme Vámi vybranou podlahovou krytinu
* doplníme pokládku o čistící zóny
* posouzení, zaměření a konzultace zdarma 

* nemocnice, ordinace, čekárny nebo domovy s pečovatelskou službou 
* kanceláře a administrativní prostory 
* obecní úřady a soudy 
* hotely, penziony a restaurace 
* byty a rodinné domy 
* školy a mateřské školy 
* sportovní haly a tělocvičny 
* obchody 

* vynilové podlahy 
* plovoucí podlahy 
* korkové podlahy 
* laminátové podlahy
* dřevěné podlahy 
* sportovní podlahy 
* koberce a čistící zóny
* linoleum a PVC 

PODLAHÁŘSTVÍ Č
ESKÁ SKALICE  

Telefon:

E-mail:
+420 725 747 383 

podlahy.nachod@email.cz

PO - PÁ      9:00 - 15:00 
SO - NE   na objednání 

ČESKÁ SKALICE 

Podlahářství - Barbora Wicková 
Boženy Němcové  12, Česká Skalice 552 03
IČ: 07246412  
odpovědná osoba: Barbora Wicková 

Provozovna:
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INZERCE 

PORADENSKÉ MÍSTO
POLICE NAD METUJÍ, KOSTELNÍ 9
Pojištění nemovitostí, aut, životní pojištění, investice

ALENA KAVÁLKOVÁ
PORADCE SPECIALISTA

M 605 986 520
alena.kavalkova@generaliceska.cz

www.generaliceska.cz/
poradce-alena-kavalkova

v , , 

VERA NOVAKOVA 
Realitní zprostředkovatel 
S kvalifikací 66-042-M, se zákonným pojištěním 

Mobil: +420 608 280 563 
Email: novakova.rm@seznam.cz 

v v , , 

JINDRISKA NOVAKOVA 
Asistentka obchodu a prodeje 

Mobil: +420 778 023 125 
Email: novakova.asist@seznam.cz 

WWW: vn-reality5.webnode.cz/ IČO: 13545540 DIČ: CZ6257182184 

✓ Poradenství a realizace obchodů na realitním a finančním trhu
✓ Posouzení ceny nemovitostí pro potřeby vyřízení pozůstalosti, soudy, atd.

 NEDĚLE - PÁTEK

POLICKÝ MĚSÍČNÍK
- periodický tisk města Police nad Metují -
Termín uzávěrky:  vždy 20. den v měsíci do 15 hod. 
Distribuce: obvykle první pracovní den v měsíci
Vychází v Polici nad Metují v nákladu:  700 ks
Registrační číslo: MK ČR E 11974
Za obsah a jazykovou správnost odpovídá autor příspěvku.
Tisk: Tiskárny B.N.B. spol. s r.o. Velké Poříčí
Vydavatel: Město Police nad Metují, Masarykovo nám. 98, 549 54
  IČO 272 949
Telefon:  491 541 113
E-mail:   polickymesicnik@policenm.cz  
Autor obálky: Jan Flieger
Ceník inzerce: (stránka bez 1,3 cm okrajů)
Velikost 1/2A4 - A4 2000,- Kč + DPH
Velikost ¼ A4 - 1/2A4 1000,- Kč + DPH
Velikost 1/8A4 – ¼ A4  500,- Kč + DPH
Velikost do 1/8A4 250,- Kč + DPH
Množstevní slevy se neposkytují

OZNÁMENÍ
REDAKCE

Lednové číslo 
Polického
měsíčníku 

vyjde 
7. 1. 2025.



OPRAVA KOMUNIKACE ULICE U PLOVÁRNY
V průběhu  srpna 2024 byly  zahájeny opravy některých míst-

ních komunikací uvnitř města Police nad Metují a v městské části 
Hony, z nichž jedna se týká i ulice U Plovárny na konci města smě-
rem na Suchý Důl.

Ulice  U  Plovárny,  jež  byla  jednou  z mála  polických  ulic  s  po-
vrchem z betonových silničních panelů, se dočkala asfaltového po-
vrchu, který byl položen ve středu a ve čtvrtek 20. a 21. listopadu 
2024.

Složitý svažitý terén nad městským koupalištěm si vyžádal vět-
ší rozsah stavby, než byl původně navržen. 

S ohledem na zastižené materiály pod původními silničními pa-
nely a s ohledem na výsledky statické zatěžovací zkoušky byla na-
vržena úprava technologie sanace aktivní zóny zemní pláně v celém 
úseku plánované rekonstrukce ulice. Pro zajištění únosnosti zemní 
pláně  bylo  navrženo  přetěžení  stávajícího  materiálu  o  mocnosti 
300 mm a jeho výměna za vrstvu štěrkodrti frakce 32/63 mm, kte-
rá byla prolita cementovou maltou.

Na takto upravenou zemní pláň vozovky byly aplikovány kon-
strukční vrstvy vozovky dle projektové dokumentace.

Na sanovaný povrch byl aplikován infiltrační postřik v množství 
1,0 kg/m2 zbytkového množství pojiva a následně byl položen asfal-
tový beton pro podkladní vrstvy ACP 16+ 50/70 tl. 70 mm.

Po provedení podkladní  asfaltové  vrstvy byl  aplikován  spojo-
vací postřik v množství 0,5 kg/m2 zbytkového množství pojiva a na 
tuto vrstvu byl položen asfaltový beton pro obrusné vrstvy ACO 11 
50/70 tl. 40 mm.

Nové svrchní asfaltové souvrství bylo položeno v celkové moc-
nosti 110 mm.

Obrubníky na straně vozovky nad svahem směrem dolů ke kou-
pališti byly uloženy do betonu vyztuženém železnými kari sítěmi.

Práce a materiál nad rámec rozsahu původní zakázky byly vy-
čísleny náklady ve výši 371.491,78 Kč včetně DPH.

Náklady na provedení zakázky „Rekonstrukce ulice U Plovárny, 
oprava komunikace, Police nad Metují“ činí 1 322 000 Kč vč. DPH.

Stavební  práce  na  základě  výbě-
rového  řízení  realizovala  obchodní 
společnost  SILNICE  SVOBODA  a.s.,  
IČ:  05438187,  se  sídlem  Jetřichov 164, 
549 83 Meziměstí u Broumova.

Děkujeme za trpělivost s uzavírkami 
předmětné části ulice U Plovárny. 

Informace  o  prováděných  rekon-
strukcích  vybraných  místních  komuni-
kací  je  možné  zhlédnout  na  webových 
stránkách  města  www.policenm.cz,  
v  sekci  Rozvoj  města:  https://www.
policenm.cz/rozvoj-mesta/investice  
a údržba/.

Dušan Šedek, investiční technik

 
 



http://www.barcode-generator.de

POMŮCKA:
EA, ESER,
CRUSH,

KKE

Soutěžte s Elektrowinem o 20 skvělých cen!
Pro všechny, kdo chtějí trochu procvičit své mozkové závity, jsme připravili naši soutěžní křížovku.
Pokud nám pošlete správné znění tajenky, můžete vyhrát jednu ze zajímavých cen!

Tajenku zasílejte
do 18. 12. 2024

Na adresu:
CIRI, Soukenická 54,
Hradec Králové
500 03
nebo elektronicky:
www.kralovehradecky.
trideni.cz

Vylosováno bude 20 
výherců věcných cen:
3x power banka
7x bezdrátová myš
10x USB flash disk.

Nezapomeňte uvést 
své kontaktní údaje 
vč. adresy bydliště 
a telefonního čísla.
Více informací 
a kompletní pravidla 
soutěže naleznete na 
www.
kralovehradecky.
trideni.cz


	PM24-12obálkaweb
	PM24-12web

